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Pred zaključkom redakcije se je sestalo pred
sedstvo republiškega odbora Sindikata delavcev 
industrije in rudarstva Slovenije. Po uvodnih 
besedah Marjana Zupana je stekla razprava o 
pogojih, ki jih morajo izpolnjevati naša podjetja 
pri zaposlovanju svojih delavcev v tujini. Pred
sedstvo je v zvezi s tem sprejelo stališča, ki iz
hajajo iz sklepov 3. kongresa sindikata delavcev 
industrije in rudarstva Slovenije in tudi jugoslo
vanskega kongresa istega sindikata.

Stališča še posebej poudarjajo, da morajo de
lovne organizacije s svojim statutom, samo
upravnim sporazumom o združevanju TOZD ali 
posebnim pravilnikom zagotoviti enaik samo

upravni položaj delavcem na začasnem delu v 
tujini, kot je zagotovljen delavcem doma. O od
hodu delavcev na delo v tujino morata razprav
ljati in sklepati tudi delavski svet OZD in sin- 
dikalna organizacija. Posebna pozornost mora 
veljati tudi socialni varnosti delavcev in njihovih 
družin, pravilnemu zdravstvenemu in social
nemu zavarovanju, pri posebnih delovnih raz
merah (nočno delo, nadurno delo, delo ob praz
nikih) pa mora delovna organizacija upoštevati 
tudi zakonodajo držav, v katerih delavce za
časno zaposluje. Osnovno izhodišče naj bi bilo: 
delavci naj imajo na delu v inozemstvu najmanj 
take pogoje, kot jih imajo doma.

Tekstilna industrija Otiški vrh bo do avgusta na novo zaposlila še kakih 140 žensk. Več o tem koroškem kolektivu, ki se uvršča med naj- 
'flocnejše proizvajalce ženskih hlačnih nogavic v Evropi, na 13. strani.
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Kdaj odmrznitev?
^jNKo KASTELIC: »Delavci upravičeno pričakujejo, da bo izvršni svet SR 
Slovenije čimprej ukrepal, ali pa da bodo dobili vsaj odgovore na svoje 
^ predloge!«

IN/Ieroator

Di VODNIŠTVO: Slovenski sindikati pod- 
•I ®j° zahtevo po revalorizaciji kalkula- 
u j h osebnih dohodkov. Zahteve prihaja- 
n,-2 plovnih organizacij gospodarstva. 
Žiuuleiuiei° i'h z naglim naraščanjem 
Si 'piskih stroškov. Ali to podpira tudi 

aikot delaVcev družbenih dejavnosti? 
VINko KASTELIC: Razumljivo, saj je 

remUfai*n'h podatkih samo v letu 1972 
n> osebni dohodek v družbenih dejav

nostih padel za 2 %, v šolstvu pa celo 
za 4 %. Zato je potrebno, da se v sindi
katih čimprej sporazumemo o organizirani 
akciji za revalorizacijo kalkulatlvnih 
osebnih dohodkov in usklajevanje samo
upravnih sporazumov.

Kljub splošni zamrznitvi cene in s tem 
življenjski stroški naraščajo in bodo v 
primerjavi z lanskint letom presegli pred
videno stopnjo rasti 12%. Stran 11

Prošek io pripravo 
umelne 
brezalkoholne 
pijoče
okusi: limona, 
pomarančo, jagoda, 
malino, čeinj« 
Prehrambena Industrija 
Portorož

Ut

Pospešimo
akcijo

za
gradnjo

stanovanj
Na 4. seji konference 

ZKS, ki je bila 8. in 9. 
maja, so člani izrazili so
glasje z dejavnostjo CK 
ZKS po 3. seji konferen
ce, še zlasti z vsebino 29. 
seje CK ZKS in s priza
devanji za uresničitev 
pisma predsednika Tita 
in IB predsedstva ZKJ. 
Na seji so obširno spre
govorili tudi o nalogah 
komunistov in drugih 
subjektivnih sil pri uve
ljavljanju ustavnih spre
memb.

Razprava na seji kon
ference je bila zelo pe
stra: posegala je na vsa 
področja družbenega de
la, največkrat pa se je 
zaustavila ob neuresni
čenih nalogah, predvsem 
v zvezi z omejevanjem 
socialnih razlik v naši 
družbi. Več razpravljav
cev je govorilo tudi o sta
novanjski problematiki in 
pri tem podprlo tisti del 
iz uvodne besede pred
sednika CK ZKS Franca 
Popita, ki je bil prav tako 
namenjen podpori za 
gradnjo večjegfi števila 
stanovanj za delavce, ki 
sta jo ZKJ skupaj s sin
dikati ‘ spodbudila no
vembra lani.

Kot je znano, smo na 
skupni seji sekretariata 
CK ZKS in predsedstva 
republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije fe-. 

- bruarja letos jasno in 
konkretno opredelili na
loge v zvezi z gradnjo sta
novanj za delavce. Po
polne analize doseženih 
rezultatov te akcije še ni, 
vendar je po nekaterih 
znakih mogoče soditi, da 
vsi dejavniki, od zveznih 
organov do delovnih or
ganizacij, pri tem ne de
lujejo dovolj samoinicia
tivno in usklajeno. In 
kolikšne naloge nas ča
kajo na tem področju?

Predvsem bi morali 
zagotoviti na področju 
stanovanjskega gospodar
stva — tako pri financi
ranju gradnje novih sta
novanj kot pri upravlja
nju s stanovanjskim skla
dom - uveljavljanje sa
moupravnih odnosov in 
vpliv tistih, ki sredstva za 
gradnjo stanovanj ustvar
jajo in stanovanja upo
rabljajo. V sedanjem si
stemu so bili vsi - od 
občine, ki je licitirala 
zemljišča, prek urbani
stov, projektantov, ko
munalnih in gradbenih 
podjetij ter njihovih ko
operantov, do stanovanj
skih podjetij - bolj zain
teresirani le za svoj do
biček, manj pa za smo
trno porabo zbranih sred
stev. Zato je oblikovanje 
samoupravnih stanovanj
skih skupnosti, v katerih 
bodo neposredni proiz
vajalci prek svojih dele
gatov določali enotno 
politiko stanovanjske gra- 

. ditve in spremljali njeno 
uresničevanje, edina pot, 
da začno vsi udeleženci v
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KONRAD TEMET:
Velik problem pri nas 

na podeželju je pomanj
kanje zdravnikov. Kljub 
temu, da nudimo zdravni
ku lepe osebne dohodke 
in stanovanje, je naša 
obratna ambulanta, v ka
tero smo vložili znatna 
sredstva, že pol leta brez 
zdravnika.

JIDVIK RUS:
Hislim, da bi morali ve- 

več misliti na potrebe 
^ in končno pričeti z 

7^ ijo takih stanovanj, 
bila dostopna tudi 

delavcem s poprečnimi 
mečnimi prejemki.

Kje jih
čevelj 

žuli?...
»Hja, dobili ste me nepripravlje

nega,« je kar za dober dan izjavil 
Konrad Temet, delegat na osmem 
kongresu slovenskih sindikatov, si* 
cer zaposlen v Tovarni dušika Ruše.

Kljub temu mu ni bilo treba po
magati z vprašanji, s katerimi po
navadi skušamo novinarji »ogreti« 
bolj zaprte sogovornike. Temetova* 
prirodna živahnost, živo zanimanje 
za dogajanja in ljudi pa trinajst let 
dela v Tovarni dušika in družbeno 
politične ter samoupravne funkcije, 
ki jih je opravljal in jih nekatere še 
opravlja, so iz našega sogovornika 
naredile živo enciklopedijo podat
kov o podjetju. Zaradi njegove ži
vahnosti pa v to »zakladnico« ni 
bilo težko prodreti.

, Petega ti z mariborskega območja smo se 
dogovorili'1, je dejal Konrad temet, „da se 
bomo pred kongresom enkrat, nemara večkrat 
srečali. Takrat bomo iz obilice problemov iz
luščili tiste, ki po svojem pomenu presegajo 
ozke okvire kolektivov ali kraja in ki jih v teh 
okvirih ni moč razreševati. “

Še pred tem pa se bo Temet v svoji sindikalni 
organizaciji in družbenopolitičnem aktivu v 
podjetju posvetoval o tem, katera vprašanja bi 
kazalo načeti na kongresu.

,Marsikaj sicer lahko rešimo sami, vendar je 
precej vprašanj, zavoljo katerih bo treba dvigniti 
hab," je pribil. ,Penimo zdravstvena služba v 
kolektivih. Omenjam sicer naš primer, vendar 
tudi drugje ni nič boljše; zato je prav, da se o 
tem vprašanju pomenimo tudi na kongresu sin
dikatov. “

Tovarna dušika namreč ne more nikjer dobiti, 
zdravnika za svojo obratno ambulanto. Podjetje 
je pred časom zgradilo lepo ambulanto, ki ne 
služi samo članom kolektiva, pač pa vsem pre
bivalcem Ruš. Podjetje že pol leta nima stalnega 
zdravnika v ambulanti, pač pa občasno priha
jajo zdravniki iz Maribora.

Iz tovarne so se že večkrat obračali na Zavod 
za zdravstveno varstvo v Mariboru, da bi jim 
preskrbeli zdravnika. Ponujajo dobre osebne 
dohodke, stanovanje, vendar vse to ne pomaga.

,JVi zdravnika, ki bi hotel priti na podeželje, 
kot kaže", je z grenkobo komentiral Temet. 
.Paše podjetje pa potrebuje zdravnika, ki bi v 
Rušah ostal dlje časa. Zdravnik mora namreč 
natanko spoznati delovne razmere v podjetju, 
če hoče uspešno pomagati našim delavcem. “

„Kje vas, delavce Tovarne dušika, še žuli če
velj? “

„Če ne upoštevam splošnih gospodarskih 
težav, pri tem mislim predvsem trn neskladnost 
cen surovin in gotovih izdelkov in omenim 
samo notranje probleme, potem najprej pre
hrana med delovnim časom. Tople obroke sicer 
imamo, vendar jih vozip od drugje. Za več kot 
1300-članski kolektiv pa se že spodobi, da ima 
svoj obrat družbene prehrane. Pred časom smo 
se z drugimi ruškimi kolektivi dogovarjali, da bi 
skupaj zgradili tak obrat, pa je dogovor padel v 
vodo. Pred kratkim smo se zato odbčili, da si 
bomo menzo zgradili sami. “

Pogovor se je potem dotaknil graditve stano
vanj, nočnega dela žensk in nekaterih drugih 
vprašanj.

Zvedeli smo, da v Tovarni dušika posvečajo 
problemu nočnega dela žena veliko pozornosti 
in da so ga praktično že odpravili z dnevnega 
reda.

j,Sedaj dela ponoči samcr še nekaj žensk" je 
dejal Konrad Temet. „Še nedavno pa jih je 
ponoči delalo zelo veliko. Računamo, da bomo 
tudi preostale ženske uspeli v kratkem zaposliti 
v eni izmed dnevnih izmen. ‘

ALOJZ ZVER:
Sindikat gradbenih de

lavcev je in mora biti pro
ti barantanju s cenami v 
gradbeništvu, ki gredo na 
račun že tako nizkih oseb
nih dohodkov. Znano je, 
da gradbena podjetja lah
ko vplivajo le na 20% 
cene stanovanj!

Tovarna dušika vlaga precejšnja sredstva v 
gradnjo stanovanj. Kolektiv je velik, in potrebe 
po stanovanjih še vedno presegajo možnosti 
podjetja.

„Letos smo sredstva, ki jih imamo na voljo za 
gradnjo stanovanj, razdelili takole: večinoma za 
blokovno gradnjo, deloma kot posojila posa
meznikom za gradnjo hiš in za adaptacije, uva
jamo pa tudi organizirano zasebno gradnjo. “

.Precej dela pa nam v letošnjem letu daje 
ustanavljanje temeljnih organizacij združenega 
dela in prilagajanje sindikalne organizacije novi 
organiziranosti podjetja," je ob koncu dodal 
Konrad Temet. „ V vsaki temeljni organizaciji, 
teh bo pri nas pet, bomo organizirali samo
stojno osnovno sindikalno organizacijo ter 
skupni organ, ki bo usklajeval sindikalno delo v 
tovarni." R B.

„Že dvanajst let sem pri Inlesu, kar je ne
dvomno dovolj dolga doba, da sem dodobra 
spoznal tako svojo delovno organizacijo kot 
kraj sam in razmere, v katerih živimo tukajšnji 
delavci...“, nam je povedal Ludvik Rus.

Potlej je naš pogovor stekel o organizaciji 
podjetja. Znano je namreč, da je Inles na svo
jem ožjem in širšem območju prva delovna 
skupnost, ki je ustanovila temeljne organizacije 
združenega dela. Meseca aprila so se namreč de
lavci odločili za ustanovitev pet temeljnih orga
nizacij združenega dela in s tem napravih prvi 
korak k uresničitvi dopolnil naše ustave. Ko bo 
postal sklep o ustanovitvi temeljnih organizacij 
ždruženega dela pravno veljaven, bodo organi
zacije izvolili delavske svete, svoje gospodarske 
odbore, kadrovske odbore, odbore za ugotavlja
nje kršitev delovnih dolžnosti in odbore de
lavske kontrole. Seveda bo imela vsaka temeljna 
organizacija združenega dela tudi svoj indivi
dualni izvršilni organ, svoj statut in druge po
trebne samoupravne akte.

„Medvomno nas čaka na tem področju še ve
liko dela, če bomo želeli v celoti uresničiti vsa 
ustavna dopolnila ...“, je nadaljeval Ludvik 
Rus. „Vsi bomo morali visoko zavihati rokave, 
še posebno sindikati, saj nas poleg omenjenega 
čaka še veliko drugega dela. Hud problem pred
stavlja tako za našo delovno organizacijo kot za 
Ribnico sploh pomanjkanje delavskih sta
novanj ...“

„Oprostite, omenili ste „deiavska stano- 
vanja“. Nam lahko razložite bolj natančno, kaj 
ste s tem mislili...!“

„Poglejte, kdor zasluži veliko, si nemalokrat 
lahko pomaga sam..Nekaj let varčuje, dobi po
sojilo v banici in še nekaj pri podjetju pa je kma
lu dovolj za skromno stanovanje. Povsem' brez
močni pa so delavci, ki mesečno ne zaslužijo

Še veliko 
dela!

Ribniško občino bosta zastopala 
na Vlil. kongresu Zveze sindikatov 
Slovenije dva delegata. Eden izmed 
njiju je Ludvik Rus, visokokvalifi
ciran delavec v Inlesu.

Ludvik Rus velja za dobrega de
lavca in se poieg vsega udejstvuje 
tudi v družbenopolitičnih organiza
cijah: dela v sindikatu, je član se
kretariata ZK v svojem podjetju in 
član centralnega upravnega odbora.

Vsako prosto urico pa preživi na 
gradbišču: odločil se je namreč, da 
si bo zgradi! jasten dom. Zato se 
je naš pogovor v glavnem tudi do
tika! stanovanjske problematike.

več kot 1500 do 2000 dinarjev. Kaj lahko na
pravi človek s tem denarjem, še posebno tedaj, 
če mora preživljati družino? Mar lahko kaj pri
hrani? Po vsej verjetnosti ne toliko, da bi lahko 
bistveno prispeval pri nakupu stanovanja. Zato 
sodim, da bi morali veliko bolj misliti na te 
stvari in končno pričeti z gradnjo takih stano
vanj, ki bi bila dostopna tudi delavcem s pov
prečnimi mesečnimi prejemki. Bolje je živeti v 
majhnem, še tako skromnem stanovanju, kot pa 
biti na cesti in čakati, da se te bo kdo 
usmilil.. .“

„Torej tare pomanjkanje stanovanj tudi vaše 
podjetje? “

„Seveda. V predalu imamo danes več kot 50 
prošenj za dodelitev stanovanj. Podjetje ima 
sicer blizu 85 svojih stanovanj, ker pa so zase
dena, si z njimi seveda ne more pomagati...“ 

„Boste letos kupili nova stanovanja? “
„V Ribnici raste sicer nov stolpič, s katerim 

pa si očitno ne bomo mogli kaj prida pomagati. 
Stanovanja bodo draga, za naše žepe predraga. 
Problem dragih stanovanj je sicer star, pa se vse 
skupaj ne premakne z mrtve točke. Vsako leto 
sproti ugotavljamo, da bi bilo potrebno začeti s 
cenejšo gradnjo, toda stanovanja so vsako leto 
samo dražja ...“

„Kaj pa individualna gradnja. Si delavci po
magajo do strehe tudi z lastnimi rokami? “

„Ze več kot sto delavcev našega podjetja je 
prejelo posojilo za individualno gradnjo. Prav 
letos smo dodelili kredit tridesetim ljudem. Se
veda so morah vsi prosilci izpolnjevati pogoje, 
ki pa niso bili kdove kako zahtevni. Nekateri so 
dobili le 28 tisočakov, najvišje posojilo pa je 
znašalo 45 tisoč dinarjev ...“

..Slišal sem, da v vašem kraju primanjkuje po
leg cenenih stanovanj tudi marsikaj drugega, kar 
je pomembno za družbeni standard. Je to res? “ 

„Posebno pereče je vprašanje vrtca in zejenic 
oziroma igrišč za naše najmlajše. Že večkrat 
smo se pogovarjali, da bi začeli z gradnjo vrtca, 
pa so prizadevanja posameznikov vedno splavala 
po vodi,“ \ -a.

„Sindikat gradbenih delavcev je proti baran
tanju s cenami v gradbeništvu, ki gredo na ra
čun že tako nizkih osebnih dohodkov,“ je na 
samem začetku najinega razgovora pribil tovariš 
Zver. Pravzaprav je bilo že na začetku jasno, da 
bo najin razgovor tekel o problemih, ki danes 
najbolj zanimajo gradbince.

„Vsi trdijo, da so cene stanovanj previsoke. 
Vsi se „razumejo“ v gradbeništvo. Naj ljudje 
zvedo tudi za drugo plat medalje! Če družba 
oziroma tržišče pri nas priznava ceno indu
strijskih izdelkov, zakaj potem' noče priznati 
cene dela gradbincev? ! Po osebnih dohodkih 
smo v Sloveniji na repu lestvice — in to na 46. 
mestu. Pa nam očitajo visoke cene! Dejstvo je, 
da gradbinci lahko vphvarno le na 20% cene

Barantali
pa ne 
bomo!

Alojz Zver je danes vodja rekla
macijskih de! pri gradbenem pod
jetju Konstruktor v Mariboru. Kot 
gradbenik je začel že leta 1951, ko 
je bil zaposlen še kot tesar. V dveh 
letih je naredil v Ljubljani delovod- 
sko šoio in bil kasneje kot delovod
ja pri gradnji mariborskega kolo
dvora, stanovanjskega podjetja MTT 
in še na več drugih gradbiščih v 
Mariboru. Kot štipendist mednarod
ne tehnične pomoči za Evropo je bil 
na izpopolnjevanju v Bonnu v Za
hodni Nemčiji. Na sedanjem delov
nem mestu je že od leta 1960.

Kot funkcionar sindikalne orga
nizacije dela tovariš Zver nepretr
goma že od leta 1948, ko je bi! po
verjenik sindikata na gradbišču to
varne avtomobilov v Mariboru. Se- 

. daj je predsednik občinskega odbo
ra sindikata gradbenih delavcev
Maribor in član republiškega od
bora.

kvadratnega metra stanovanja. Preostalih 80% 
cene praktično ne moremo spreminjati. Pri da
našnji organizaciji gradnje in cenah zemljišča s 
komunalno ureditvijo in pri sedanjih cenah 
gradbenega materiala gradbinci ne moremo 
storiti praktično ničesar. Poudarjam pa, da na 
račun osebnih dohodkov gradbenih delavcev 
nočemo in ne smemo barantati. Mesto in p°; 
ložaj gradbenih delavcev po teži dela pri nas ni 
na tistem mestu, ki ga priznavajo povsod v 
tujini. Delavci nam zato uhajajo čez mejo. Ph 
nas v Mariboru je več kot 70 % dealvcev iz dru
gih republik. In še tem je delo pri nas praktično 
samo odskočna deska za zaposlitev v ino
zemstvu, saj so tam tudi do štirikrat bolje pla
čani. Pri nas, na primer, je lani prišlo in odšlo 
kar 900 delavcev. Povprečno so delali le nekaj 
tednov. Kako naj potem gradbinci govorimo še 
o znižanju cen stanovanj, saj bi jih lahko le na 
račun že tako nizkih osebnih dohodkov. In kje 
bomo potem dobili delavce?

Poleg tega poteče naslednje leto rok za iZ' 
vedbo samoupravnih sporazumov o minimalnih 
standardih stanovanj za delavce v delavskih na
seljih. Kreditov za gradnjo samskih domov pa 
gradbeno podjetje ne more dobiti.' Akumulacija 
pri gradnji stanovanj za tržišče je premajhna, da 
bi lahko dobili sredstva za izpolnjevanje obvez- 
nosti po sporazumu.11

V Mariboru bi trenutno potrebovali 6.12^ 
stanovanj. Gradbeno podjetje Konstruktorjih]6 
v zadnjih letih zgradilo povprečno 762 letno. 
Po izračunih bi v Mariboru znašal primanjkljaj 
1978. leta že 14.000 stanovanj in bi po današnji 
dinamiki gradnje potrebovali kar 20 let, da bi 
zadostili potrebi.

„Danes govorimo o gradnji cenenih najemnih 
stanovanj in to v večjem obsegu. Sredstva, kot 
vse kaže, kljub povišanemu odstotku prispevka 
od osebnih dohodkov ne bodo bistveno večja- 
O pocenitvah pa bi se dalo govoriti le, če bi:

prvič, gradbenim podjetjem omogočih grad
njo na velikih zazidalnih površinah;

drugič, izdelah standardne projekte, ne pa da 
si hoče vsak projektant postaviti svoj spomeniki

tretjič, predvideli standardno opremo v sta
novanjih;

četrtič, občina imela odločilno vlogo pri P°' 
speševanju stanovanjske gradnje, saj bi lahko z 
načrtnim gospodarjenjem s stavbnimi zemlji*61 
znatno vplivala na pocenitev stanovanj.
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RAJKO GRBIČ, kovinostrugar 
zaslužek med 1800 in 1900 din me- 
rM ('e me že sprašujete, ali res 

1 bilo mogoče preprečiti prekinitve 
.vf- moram reči, da sem trdno pre- 
Ptičan, da bi jo lahko! Najprej bi za 
b niorala poskrbeti naša organiza- 
J?. Če bi bila močnejša m bolj 
'Tuvna, kot je, bi v tem prav gotovo 

Tako mislim jaz, ki nisem 
J*n ZK. Gre pa tudi za to, da bi se 

orali v našem podjetju nasploh pri-' 
uiti temu, da je treba probleme 

Dri^^ati sproti, ne pa se z njimi 
ir*®4! spoprijemati šele tedaj, ko se 
/vari skoraj že zakuhajo, kot se 

niu reče. Poglejte: ko smo pri nas 
Pripravljali novi pravilnik o -delitvi 
.sobnih dohodkov, je bilo vnaprej 
bi0’ ~a mnogrm ne bo po volji, saj 

? njim pridobili le nekateri. Za- 
,ai takega pravilnika, ki ga je delav- 

r,,Lsvet sprejel, pa je v bistvu tudi 
Paslo do prekinitve dela!

FRANC BRAČIČ, strugar (me
sečni zaslužek kakih 170(1 din): Ce
niki del so v našem podjetju že ne
kaj let nespremenjeni, cene osnov
nih življenjskih in drugih potrebščin 
pa naraščajo iz dneva v dan. To ve
mo in občutimo vsi, ne samo tisti, 
ki so imeli srečo, da je njihovo delo 
po novem pravilniku bolje vredno
teno. Prepričan sem tudi, da splošno 
gibanje cen pomeni zadosten vzrok, 
da bi se osebni dohodki morali po 
neki stopnji obvezno povečati vsem 
delavsem, nad to stopnjo pa le v ute- 
meljnih primerih. Tako je pri nas, 
mimogrede povedano, bila dolgo
letna navada. Zdaj smo jo prekrših v 
škodo tistih, ki dobro delajo po nor
mi. Res je, da so po novem stalni 
osebni dohodki zaposlenih višji, 
toda, če potem gibljivega dela ni 
zraven - ni pa ga pri vseh tistih, ki 
nonno presegajo za več kot 20 % - 
smo mnogi proizvodni delavci na 
istem ali celo ria slabšem. To nas 
boli!

MIŠO PREMUŽIČ, medfazni 
kontrolor (osebni dohodek '1700 
din mesečno): Generali so po vsaki 
bitki pametnejši in modrejši, kot so 
bili pred njo. Zato tudi v našem 
podjetju vsi po vrsti lahko prizna
mo, da nismo storili vsega, kar bi 
morali in kar bi lahko, da bi se iz
ognili prekinitvi dela. A čeprav bi 
vse storili, bi jo nemara lahko pre
prečili tokrat, velikokrat pa prav go 
tovo ne! Problem namreč vidim v 
neurejeni in neusklajeni zakonodaji, 
na katero delovni ljudje ne moremo 
vplivati. Poglejte: cene se oblikuejo 
v Beogradu, plače pa v Ljubljani. 
Sozvočja med enim in drugim nismo 
dosegli; zato prihaja do izbruhov, 
tudi takih, kot je bil pri nas s pre
kinitvijo dela. Mislim pa, da neje
volja ne bi prekipela, če bi se držali 
dogovora, da bodo samoupravni 
sporazum valorizirani glede na rast 
življenjskih stroškov. Zakaj odlaša
mo s tem?

IVAN KOLEDNIK, obhkovalec I KONRAD MAJHENIČ, obliko- 
(osebni dohodek kakih 2150 din valeč I (zaslužek kakih 1800 din me- 
mesečno): Ko smo pripravljali novi sečno): Nam, delavcem, kar naprej 
pravilnik, je bilo rečeno, da se bodo dopovedujejo, prepričajo pa nas ne, 
v različnem odstotku, najmanj pa za da je veljavni samoupravni sporazum 
10 %, povečali zaslužki vseh tistih, glavni vzrok, zaradi katerega ne mo
ki so normative dela presegah za naj- remo na splošno izboljšati osebnih
več 20,%, medtem ko bi drugi, ki še dohodkov. Kako pa jih lahko dru- 
bolj presegajo normo, ostali pri sta- gi? ! Poglejte, moja žena je zaposle- 
rem. Med tem, kar smo pri nas v na v MTT in zdaj zasluži toliko kot 
podjetju govorili in nazadnje storili, jaz, še pred tremi leti pa je imela kar 
je bila vselej kakšna majhna razlika; tisočaka manj. Kako lahko MTT Iju- 
zato smo pričakovali, kakor še ob di bolje nagrajuje in zakaj tega ne 
vseh dosedanjih spremembah pravil- moremo mi? Zaradi sporazuma ali 
nika, da bomo vsaj minimalno po- nemara zato, ker imamo , že več let 
večane osebne dohodke dobili vsi in iste cenike del? ! Rekli so nam, naj 
ne samo nekateri. Doživeli smo, da delamo več, da bonjo bolje zaslužili, 
so se zaslužki povečali tudi režij- Vendar so pri tem meje, ki jih ne 
cem, proizvodnim delavcem, ki za presežeš! Tudi za nas, ki presegamo 
več kot 20 % presegajo delovno ob- normo za več kot 20 %, je življenje 
veznost, pa ne! Res je, da so naše vsak dan dražje..Zato smo priča- 
norme „stare že več kot štiri kovali in zahtevali zvišanje zasluž- 
leta .. vendar: ne zdi se mi pra- kov vsaj za 10 %. Tega nismo do- 
v!?.no’ snK) Proizvodni delavci, ki segli, tako seje pač primerilo, kar se 
višje presegamo normo, zaradi tega je . .. 
zapostavljeni!

Z vsem, kar so po
zitivnega prinesli v 
urejevanje delitvenih 
odnosov samouprav
ni sporazumi, ne
dvomno predstavljajo 
važen element stabi
lizacijskih prizade
vanj, saj usklajujejo 
osebno porabo in s 
tem materialni osnovi 
samoupravljanja vra
čajo vsaj del tistega, 
kar so pobrali valu
tami pretresi in kar 
požira inflacija. Ven
dar pa se ob takem 
spoznanju zastavlja 
tudi vprašanje: do 
katere meje naj seže 
omejevalna moč sa
moupravnih sporazu
mov, da ob sicerš; 
njem naraščanju živ
ljenjskih stroškov ne

Izkušnje učijo, da največ prekinitev dela nastane 
r?v°ljo nezadovoljstva nad osebnimi dohodki. Tako je 
d° tudi s prekinitvijo dela v mariborski tovarni umet- 

ni^ brusov SWATY. Njen kolektiv je zaradi močno 
Zraščajočih življenjskih stroškov žfe dlje terjal zvi- 

zaslužkov in ves čas dobival odgovor, da se bodo 
sebni dohodki povečali, ko bobo valorizirani kal- 
ulativni osebni dohodki in druge postavke osebnih 

Prejernkov v družbenem dogovoru o merilih za delitev 
ohodka in osebnih dohodko, s tem pa tudi ustrezna 
°ločila samoupravnega sporazuma o delitvi dohodka 

•R osebnih dohodkov v industriji nekovin in proiz- 
^RRji umetnih brusov, katerega sopodpisnik je tudi 

. ATY. Do delne valorizacije družbenega dogovora je 
plo konec minulega leta, ko pa je bil „popravljen“ 
0 samoupravni sporazum, so v tovarni SWATY tudi 

^Rj1 pohiteli z izdelavo novega pravilnika o delitvi 
. nebnih dohodkov. Osnutek tega pravilnika je bil v 
Iavni razpravi sprejet, ob prvem izplačilu po novem 
Pravilniku - to je bilo prejšnji mesec - pa so delavci 
f^adi nezadovoljstva nad učinki tega pravilnika pre- 
j Rili delo. Ko so se mednje napotili predstavniki pod
arja, družbenopohtičnih organizacij in samoupravnih 

rganov, je bilo kmalu jasno, kje je kamen spotike. 
edtem ko je bilo v javni razpravi jasno povedano, da 

0 povečana masa osebnega dohodka po samo- 
Pravnem sporazumu skupno še z nekaterimi drugimi 
edstvi, ki sojih imeli na voljo, uporabljena predvsem 
zvišanje osebnih dohodkov delavcem z nižjimi oseb- 

RTR dohodki, da pa bodo obenem prišli na slabše vsi 
srednje strokovnih kadrov in kvalificiranih delavcev 

avzgor, kot vse kaže, tega prizadeti niso resno vzeli, 
J Jim je še vsaka dosedanja sprememba pravilnika o 

htvi osebnega dohodka nekaj prinesla, ne pa vzela. 
Qer pa je bilo posredi še nekaj drugih nesporazumov — 
i I Rr več kasneje — izbruh nezadovoljstva ob prvem 

Ptačflu po novem pravilniku, nanj je nedvomno vpli- 
^ tudi takratna prekinitev dela v velenjskem rud- 
A. ’ niti ne preseneča preveč. Vprašanje pa seveda je,
. se nemara tej prekinitvi dela le ne bi mogli izogniti 
Rjihovih3’ na^ ^ t0 dosegli, kolikor je seveda v

so hoteli in kaj se je zgodilo?
tr odgovorimo na to vprašanje, je prav gotovo
. eba pojasniti kratek stik med tistim, kar so delavci v 

v3ini SWATY pričakovali, in tistim, kar se je res 
z novim pravilnikom, ki velja še zdaj navkljub 

£ kinitvi dela, ki je bila očitno ena prvih pri nas, s 
®fo prizadeti niso izsili sprememb v svojo korist, 
nesedo ima predsednik osnovne sindikalne orga- 

mzacije ALOJZ DIKAVClC:
več” • e osnovno izhodišče je bilo, da se morajo po- 
^ atI osebni dohodki delavcev z najnižjimi zaslužki, 
no f11013 Pravilnik vplivati na povečano socialno var- 

st vseh zaposlenih in da se pri vseh spremembah 
SD 13010 držati okvirov, določenih s samoupravnim 
nailkUrnC)m' bl lahko povečali osebne dohodke 

JSlabše nagrajevanih delavcev, smo v ta namen upo- 
stv*3 Vsa dodatna, po sporazumu, razpoložljiva sred- 
v$ak Sre.dstva» ki smo jih v višini po 150 dinarjev na 
tem V” mesece izplačevali tistim posameznikom, ki v 
sred taSU nis0 blIi v bolniškem staležu, naposled pa še 
Oseh'3’ k1 smo jik pridobili tako, da smo znižaH 
la ne dohodke vodilnih, vodstvenih in drugih de- 
os?K V‘ ^ tem smo dosegli, da se je poprečni najnižji 

Rr dohodek povečal od 1140 na 1200 din, pri 
bil aJReznikih pa od 0,6 % do 18,7 %, večinoma pa so 
,e ,t°vrstna delovna mesta ocenjena za 10 % više. Ker 
$200 PtRJ^Rji najvišji osebni dohodek 5500, novi pa je' 
1:4 q tiinaiiev> pomeni, da se je razpon zmanjšal od 
dru’hna S tem je bilo uresničeno priporočilo

zbenopolitičnih organizacij in drugih dejavnikov v

Pobrušena pričakovanja
ALI: ANATOMIJA PREKINITVE DELA V TOVARNI UMETNIH BRUSOV SWATY
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podjetju, da je treba delitveni razpon zmanjšati za to
liko, da bodo vsa izplačila po novem pravilniku še 
vedno skladna z določih samoupravnega sporazuma. 
Hkrati z novo ocenitvijo delovnih mest pa smo tudi 
vrednost točke povečali od 12,50 na 13,50 din, kar 
pomeni povečanje stalnega dela osebnega dohodka in 
s tem večjo socialno varnost vseh zaposlenih.“

»Nesporazum, kratek stik ah kakor že to ime
nujemo, je nastal zaradi tega, ker so bih vsi premiki 
storjeni le na tistih delovnih mestih, kjer zaposleni 
svojo obveznost presegajo za največ 20 %, ne pa tudi 
na vseh drugih. So pa primeri, da ljudje presegajo 
norme tudi za 40, 50 in več odstotkov, ker jim taka 
preseganja ^v mnogih primerih omogočajo dosedanje 
izboljšave tehnološkega procesa. Ti ljudje so torej že v 
preteklosti pridobili na račun ugodnih norm in ce
nikov del. Verjamem, da se mnogi počutijo pri
zadete,“ je pripomnil vodja splošnega sektorja ZVO
NE BUKOVEC.

Omenimo pa naj še enega od vzrokov, o katerem so 
govorih delavci, ki so prekinih delo. Gre za to, da so 
enostavno mislih, da jim razen višje vrednosti točke 
gre tudi ustrezni odstotek povečanja osebnega do
hodka na račun boljše ocenitve njihovega delovnega 
mesta. Ta pa je, kot smo že zapisali, zajet že v novi 
oceni delovnega mesta. Prizadeti tega ne razumejo in 
se zato počutijo oškodovane.

Na udaru kritike
Predsednik skupne komisije za pripravo samouprav

nega sporazuma o delitvi dohodka in osebnih do
hodkov v industriji nekovin in umetnih brusov IVAN 
MRAZ je v tovarni SWATY zaposlen kot vodja plan
sko anahtske službe. Ko smo ga vprašali, ah obstaja in 
kakšna naj bi bila zveza med učinki veljavnega samo
upravnega sporazuma in prekinitvijo dela v njihovi 
tovarni, je odgovoril:

»Ko smo vsebino tega sporazuma pojasnevah našim 
ljudem, smo jim jasno povedah, da vsebuje tudi člen, 
po katerem se postavke sporazuma avtomatično valo
rizirajo, če življenjski stroški narastejo za več kot 5 %. 
Do naše prekinitve dela je prišlo v trenutku, ko smo 
izčrpali vse možnosti, ki jih daje sporazum. Ljudje 
temu niso hoteli prisluhniti, ampak so zahtevah večje 
osebne dohodke in pri tem opozarjali na vse večjo 
draginjo, pri kateri pa velja praktično tak sporazum, 
kot je bil tisti, ki smo ga prvotno sprejeli. Resje, da 
sem predsednik komisije, vendar ni v mojih močeh, da 
bi spreminjal sporazlum, čeprav sodim, da bi bila valo
rizacija zavoljo naraščanja življenjskih stroškov več 
kot potrebna. Ker pa so zdaj sindikati le dali pohtično 
pobudo za valorizacijo kalkulativnih osebnih do
hodkov^-mislim, da se bo zelena luč zanjo tudi pri
žgala. Ce sta bila osnovna motiva prekinitve dela pri 
nas z ene strani višina osebnega dohodka, ki pri nas 
niti ni slab, lansko poprečje 1920 din, op. pisca, z 
druge strani pa naraščanje cen, si lahko predstavljate, 
da je ljudem težko dopovedati, da smo pri našem se

stavu zaposlenih pravzaprav lahko zadovoljni s tistim, 
kar — preračunano na pogojno nekvalificiranega de
lavca — dovoljuje že sedanji sporazum.“

»Strinjam se s tovarišem Mrazom v oceni motivov, 
ki so vplivah na prekinitev dela pri nas,“ je pristavil’ 
FRANC ŽUGMAN, sekretar OO ZK. »Priznati pa je 
treba, daje precejšen vzrok pomenila tudi tedanja pre
kinitev dela v velenjskem rudniku. Ljudje so rekli: doh 
bomo sedh, kot so rudarji, potem pa bo, kar bo . .. 
Čeprav je bilo tako, se mi zdi zelo pomembno, da 
ljudje zdaj sami priznavajo, spoznavajo, da prekinitev 
dela kot način reševanja konkretne konfliktne si
tuacije v našem Podjetju ni bila dobra in da tudi ni 
nikamor pripeljala. Strinjam se tudi z mišljenji naših 
ljudi, ki pravijo, da prekinitve dela ne bi bilo, če bi 
samoupravni sporazumi vsaj približno dohajali rast živ
ljenjskih stroškov. Žal ni tako in proti temu so naši 
delavci v bistvu tudi protestirali."

»Kadarkoli gre za osebne dohodke, smo vodilni in 
politični delavci v podjetjih zmeraj prvi na udaru," je 
poudaril ALOJZ DIKAVČIČ. »Težko je namreč lju
dem dopovedati smisel samoupravnega spora
zumevanja o delitvi dohodka in osebnih dohodkov, ko 
pa te takoj zavrnejo: vse lepo in prav, ampak: kdaj 
boste naflancah tudi sporazum o.penah? ! Ko pa nekaj 
le dopovemo, jih spet dobimo po glavi: obljubih ste 
valorizacijo, če bodo naraščah življenjski stroški, kaj 
je zdaj z vašimi obljubami? ! Takih stvari je veliko in 
ljudje verjamejo vse manj. Kako povrniti zaupanje, če 
pa smo sami nemočni, to je zame vprašanje!"

»Nemogoče se ne do izsiliti!«
Prav nazadnje smo govorih še s predsednikom de

lavskega sveta v tovarni SWATY. ANTON GAJZER je 
bil kratek, vendar zelo odkrit:

»Res je, da cene divjajo, in res je, da nam sporazum 
veže roke. Vendar pa tudi naše podedovane razmere, 
če tako rečem, pomenijo enega od važnih vzrokov. 
Dolga leta smo namreč lahko, sistem je bil tak, izpla
čevali osebne dohodke, ki so bih najvišji v tedanjem 
mariborskem okraju in med najvišjimi v Sloveniji. Ker 
je bilo tako, je pri vsakem novem pravilniku zares vsak 
nekaj pridobil. Zdaj so časi drugačni in prvič smo z 
novim pravilnikom najbolj potrebnim nekaj dodali, 
drugim pa nekaj odvzeli. Če bi več delali z ljudmi, kot 
se temu pravi, do prekinitve dela nemara ne bi prišlo; 
nemara bi ljudje hitreje spoznavali,, da se časi in 
odnosi v družbi resno spreminjajo. Upoštevati pa velja 
tudi to, da imamo zaposlenih zelo veliko ljudi brez 
priznane formalne izobrazbe in da so ti ljudje imeli in 
še imajo v mnogih primerih višje zaslužke, kot pa jih 
dobivajo kvalificirani delavci in podobni kadri v 
drugih podjetjih. Ob taki strukturi zaposelnih pa je 
delo z ljudmi še posebej težko. Zato naše prekinitve 
dela ne morem označiti drugače kot izsiljevanje 
nečesa, česar ni bilo mogoče storiti.

MILAN GOVEKAR

bi prehudo ogrozila 
življenjske ravni pre
bivalstva, z zmauj- 
ševanjem delitvenih 
razponov pa povzro
čila uravnilovke z 
vsemi njenimi posle
dicami.

Delovne ljudi seve
da najbolj zanima, 
kdaj bo prišlo do va
lorizacije kalkulativ
nih osebnih dohod
kov in drugih materi
alnih prejemkov, do
ločenih s sporazumi, 
v katerih piše, da se 
bo to zgodilo, če se 
bodo življenjski stro
ški povečali za več 
kot 5 %. Po splošni 
oceni je ta meja že 
presežena in so sin
dikati že dali politič
no pobudo za valori
zacijo kalkulativnih 
osebnih dohodkov. 
Toda zaradi neizpol
njene bistvene točke 
samoupravnih spora
zumov je že omajano 
zaupanje v sporazu
mevanje; če pa so 
ljudje nezadovoljni, 
potem so njihovi de
lovni uspehi slabši, 
zato pa odmiki od 
stabilizacije večji, ne
jevolja in protesti pa 
vse bolj očitni.
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Inž. MIRAN MEJAK, direktor 
„Aera“: Že nekaj časa smo čutili 
potrebo, da se v interesu naše pro
izvodnje, predvsem pa njene jutriš
nje usmeritve poslovno povežemo s 
proizvajalci surovin. V med voski 
tovarni celuloze smo našli pravega 
partnerja. V ,,Aeru“ od združitve s 
Tovarno celuloze Medvode veliko 
pričakujemo, saj nameravamo našo 
proizvodnjo povečati za 30 do 
35 %, za tolikšen njen obseg pa si 
moramo poprej zagotoviti suro
vine. Te bomo dobili iz Medvod, 
mi pa jim bomo dali denar za po
stavitev papirnega stroja. Torej 
drug drugemu nekaj.

Inž. STOJAN MARTIN, pred
sednik DS v „Aeru“: Pomanjkanje 
papirja je bila vedno „slaba“ stran 
naše proizvodnje. Zdaj, ko smo se 
združili s Tovarno celuloze v Med
vodah, bo teh skrbi slednjič konec. 
Za združitev je med delavci „Aera“ 
vladalo dobro razpoloženje. Vsi do 
zadnjega so vedeli, da bomo s to 
združitvijo lahko odslej mirneje za
dihali. Visoko kvalitetnega papirja, 
ki ga bomo dobivali iz Medvod, bo 
za načrtovano večjo proizvodnjo v 
,Aeru“ dovolj. To pomeni; da 
bomo lahko uresničili vse proiz
vodne naloge, ki smo si jih začrtali 
za prihodnjih nekaj let.

AMALIJA ŠKET, predsednica 
osnovne organizacije sindikata v 

Kolektiv je bil dobro in
formiran o združitvi s Tovarno ce
luloze Medvode. Ko so se ljudje 
prepričali, da smo našli dobrega, 
trditi bi si upala idealnega poslov
nega partnerja, ni bil skoraj nihče 
proti združitvi. Pred leti s Tovarno 
dokumentarnega in kartonskega 
papirja v Radečah v pogovorih o 
morebitni združitvi nismo našli 
skupnega jezika, zato združitev s 
Tovarno celuloze Medvode pomeni 
obenem odgovor vsem, ki so dvo
mili v možnost vertikalnega pove
zovanja predelovalne in bazične 
industrije.

MARJANA STEBLOVNIK,' 
predsednica tovarniškega aktiva 
mladine: „Aero“ je mlad kolektiv, 
zato nam ne more biti vseeno, 
kako bomo gospodarili jutri in čez 
nekaj let. Zato smo tudi pozdravili 
in podprli združitev s Tovarno ce
luloze Medvode. Restrikcije uvozu 
surovin so kolektiv „Aera“ doslej 
že ničkolikokrat občutno priza
dele, zdaj pa bo odpalda skrb za 
zagotovitev potrebnih surovin. 
Dobili jih bomo doma in v količi
nah, ki nam bodo potrebne za red
no proizvodnjo. To pa za vse nas v 
;rAeru“, največ pomeni.

INTEGRACIJA »AERA« 
IN TOVARNE 
CELULOZE MEDVODE

Vv

^ X

Tristočlanski kolektiv Tovarne celu
loze Medvode se je na referendumu 
sredi aprila z veliko večino glasov od
ločil za priključitev k celjskemu pod
jetju »Aero«. Podatek, da se je ob 94 % 
udeležbi samo 5 članov kolektiva izre
klo proti združitvi, priča, da se v obeh 
delovnih organizacijah dobro zavedajo 
smotrnosti in upravičenosti te integra
cije.

Družbeni sporazum, s katerim bo 
medvoška tovarna celuloze postala te
meljna organizacija združenega dela

»Aera«, bodo podpisali v prihodnjih me
secih, začetek skupnega poslovanja pa 
načrtujejo za 1. julij letos.

Integracija zagotavlja koristi obema 
bodočima partnerjema. Načrtovana po
stavitev velikega papirnega stroja v 
Medvodah bo nudila »Aeru« potrebne 
količine papirja za bodočo razširitev 
proizvodnje. Tovarni celuloje Medvode 
pa bo ob višji stopnji predelave dela 
celuloze zagotovila dolgoročno rentabil
no poslovanje.

,.Namen integracije je v naši veliki želji po združitvi 
z bazično industrijo, nam je ob'obisku v „Aeru“ 
pripovedoval direktor podjetja inž. Miran Mejak, ,Jci 
bi našo delovno organizacijo lahko oskrbovala s pre
potrebnimi surovinami. Pri tem mislimo predvsem na 
papir, ki ga -bo „Aero“ potreboval do leta 1980 kar 
25.300 ton. Morda pove vse naslednji podatek: naša 
lanska realizacija papirnih proizvodov na trgu je zna
šala komaj 5300 ton. Te količine smo si zagotovili z 
naj večjimi napori. Na drugi strani pa ima medvoška 
tovarna celuloze že nekaj let odobren program za pro
izvodnjo papirja, vendar sami niso zmogli tolikšne 
investicije. Zdaj, ko smo rešili tudi vprašanje financi
ranja investicij, upamo, da smo tako „Aero“ kot 
Tovarna celuloze Medvode — na najboljši poti, da 
uspemo.“

„Aero“ že dolga leta pestijo tegobe pri oskrbi z 
različnimi vrstami papirjev, ki so tako rekoč osnova za 
njegovo celotno proizvodnjo. V tem celjskem indu
strijskem podjetju so tudi spoznali, da bodo pri pet
kratnem povečanju potreb po papirju tja do leta 1980 
le stežka prišli na „zeleno vejo“, saj si od papirne 
industrije brez tesnejšega poslovno-tehničnega sodelo
vanja ne morejo obetati potrebnih količin papirjev.

,,Za zagotovitev svoje materialne baze smo v Aeru 
že večkrat iskali možnosti, vendar bolj ali manj brez 
uspeha. Zdaj, ko smo se povezali s Tovarno celuloze 
Medvode, proizvajalcem celuloze in pinotana in v bliž
nji prihodnosti tudi papirja, smo ob vseh ekonomskih 
prednostih naše integracije ugotovili, da je celjsko- 
medvoški primer vertikalne integracije bržčas ena 
izmed najbolj oprijemljivih oblik povezovanja v slo
venskem gospodarstvu nasploh. Tovarna celuloze Med
vode bo postala tako proizvajalec celuloze in papirja, 
Aero pa proizvajalec finalnih proizvodov za potrebe 
široke porabe," je zaokrožil svojo pripoved o inte
graciji direktor „Aera“ inž. Mejak.

Rentabilna celuloza
V Medvodah so že pred „poroko“ s Celjani vedeli, 

da so se z razvojem tehnologije in z uvajanjem velikih 
zmogljivosti v proizvodnji celuloze uveljavila zadnja 
leta povsem nova ekonomsko-tehnološka merila, ki 
kažejo, da tako majhne zmogljivosti celulozne proiz
vodnje, kot jih imajo v Medvodah, že v nekaj letih ne 
bodo več rentabilne, kaj šele konkurenčne. Povsod v 
svetu se vedno bolj uveljavlja velika proizvodnja celu
loze, manjši proizvajalci, in mednje se uvrščajo tudi

SLAVKO ZULE, direktor To
varne celuloze Medvode: Ko smo 
uvideli, da postaja proizvodnja ce
luloze vedno bolj nerentabilna, 
smo začeli resno razmišljati o naši 
nadaljnji usodi. Ko smo videli, da 
si lahko z združitvijo z ,,Aerom“ 
dolgoročno zagotovimo rentabilno 
poslovanje in nemoten razvoj, smo 
se po slabih dveh mesecih odločili 
za združitev s celjskim partneijem. 
„Aero“ je našel dovolj interesa in 
finančnih sposobnosti za pomoč 
naši delovni organizaciji pri njenem 
bodočem razvoju.

Inž. ANTON HOLOZAN, pred
sednik poslovnega odbora: Cene 
celuloznega lesa so že nekaj časa 
zamrznjene, zato smo bili prisi
ljeni, čeprav smo ta čas še akumu
lativni, da povečamo proizvodnjo 
in jo postavimo na rentabilnostni 
račun. „Aero“ nas je rešil največjih 
skrbi: Celjani bodo postavili v. 
Medvodah papirni stroj z zmoglji
vostjo 10.000 ton visokokvalitet- 
nega papiija. Problem rentabilne 
proizvodnje je tako za nas rešen, 
,Aero“ pa bo imel poslej na voljo 
dovolj surovin.

VLADO TOMAŽIN, predsednik 
delavskega sveta: „Tovarna celu
loze Medvode ima že več kot deset 
let v svojem investicijskem progra
mu predvideno postavitev papir
nega stroja. Sprva smo sicer na
črtovali proizvodnjo drugačnega 
papirja, vendar pa se tudi poslej v 
bistvu ne spreminjajo tehnološke 
osnove naše proizvodnje. Če zane
marimo papirni stroj, imamo tako 
rekoč vse potrebne naprave in 
osvojene vse tehnološke postopke 
za proizvodnjo visokokvalitetnega 
papirja za potrebe ,,Aera‘‘.

Inž. ANTON URŠIČ, predsed
nik osnovne sindikalne organiza
cije: Izid referenduma o združitvi z 
„Aerom“ je verjetno dovolj zgo
vorno pokazal razpoloženje našega 
kolektiva. Vsi naši delavci so že 
pred združitvijo dobro vedeli, da 
celulozna proizvodnja z majhnimi 
zmogljivostmi ne bo dolgo živela, 
kaj šele da bi bila rentabilna in 
konkurenčna. Tako je pač razum
ljivo, da so se naši ljudje vsi po 
vrsti odločili za združitev z 
,Aerom“, ki nam zagotavlja takš
no kompletiranje proizvodnje.

sami, pa si zagotove svoj prostor pod soncem le z 
integracijo. Bolj preprosto: svojo rešitev vidijo
„majhni“ le v integrirani proizvodnji in v tem, da na 
kraju samem, celulozo takoj predelajo v papir.

„Svojo perspektivo smo videli le v bistvenem p°' 
večanju celulozne proizvodnje. Razumljivo z uvedbo 
sodobne tehnologije in s sočasno proizvodnjo papirja. 
Eno so želje, drugo pa seveda možnosti. Sleherna inve
sticija v naši kapitalno izredno intenzivni panogi nam
reč zahteva velika finančna sredstva, ki pa jih sami ne 
bi mogli zagotoviti. V zadnjih letih smo zato inten
zivno iskali možnosti, da si zagotovimo dolgročno ren
tabilno poslovanje in vsaj minimalen razvoj. Naposled 
nam je uspelo, da smo dobili poslovnega partnerja, ki 
bo imel dovolj interesa in sredstev za pomoč naši 
delovni organizaciji pri njenem nadaljnjem razvoju," je 
pojasnil „drugo stran medalje" Slavko Zule, direktor 
Tovarne celuloze Medvode.

Poslej domača proizvodnja
Bistvo integracije celjskega „Aera“ in Tovarne celu

loze Medvode je v skupni postavitvi velikega papimeg3 
stroja, bržkone že kar tovarne papirja v Medvodah; 
Papirni stroj bo rešil oba partnerja iz zagate: ..Aeru 
bo „postregel“ s potrebnimi količinami papiija z3 
njegovo sedanjo, predvsem pa za bodočo razširitev 
proizvodnje, proizvajalcem v Medvodah pa bo n3 
osnovi višje stopnje predelave dela celuloze zagotovil 
pričakovano dolgoročno rentabilno poslovanje in jin1 1 
s tem zagotovil tudi možnosti za rekonstrukcijo čelu- : 
lozne proizvodnje.

Papirni stroj bo imel zmogljivost 10.000 ton letne ] 
proizvodnje specialnega ACR papirja, ki ga med jug°' i 
slovanskimi proizvajalci papirja ta čas nihče ne proiZ' J 
vaja in ki ga z izjemo „Aera“ tudi nihče ne predvideva j 
v svojem bodočem proizvodnem programu. Celjani so 
že odkupili licenco za proizvodnjo tega papirja, ki g3 
zdaj pri nas še v celoti uvažamo.

Ni dvoma, da bo združeno podjetje ob sodelovanju j 
nekaterih tujih družb lahko uresničilo tako veliko. v 
investicijo, ki jo ocenjujejo na 160 milijonov dinarjev, j 
V Medvodah bodo do leta 1975 tako proizvedli že v 
kakih 10.000 ton visokokvalitetnega papirja. p

Načrtovana proizvodnja papirja v Medvodah bo p 
pomenila pravzaprav le „organsko nadaljevanje" ob
stoječe proizvodnje in tehnologije na isti lokaciji; 
Odpadle bodo namreč nekatere delovne operacije, hi 
bi bile nujno potrebne, če bi bil papirni stroj na dru
gem mestu. Mednje sodijo izžemanje in sušenje celu
loze, transport z nakladanjem, razkladanjem in skladi; 
ščenjem itd. Gre torej za integrirano" tehnologijo,k 
zagotavlja dodatne finančne učinke, ki jih na drugih 
lokacijah sicer ni mogoče pričakovati. Skratka, stal' 
nost osnovnih količin celuloze iz lastne proizvodni® N 
bo zagotavljala tudi stalno kvaliteto papirja. To sta si ^ 
oba partnerja navsezadnje tudi želela. ir

Sožitje- „Aera“ in Tovarne celuloze Medvod® ^ 
zgovorno kaže, da je na dogovorjenih osnovah in ob n 
jasnih, ekonomsko treznih in utemeljenih razvojnih k, 
načrtih obeh partnerjev slej ko prej zagotovljena za
okroženost v dolgoročni proizvodnji „A®ra“ na eni ter ^ 
tehnološka enovitost in dolgoročna rentabilnost p°' V| 
slovanja Tovarne celuloze Medvode na drugi strani.' sr 
„Aeru“ bodo imeli poslej vse, kar potrebujejo za svoje 
proizvodnjo: od osnovne surovine za izdelavo papirja 
— celuloze, do izredno zahtevnih in iskanih vfi1 
oplemenitenega papirja. Za razliko od Celjanov bod° je 
poslej v Medvodah mirneje gledali na svoj jutrišnji dan
saj bodo ob finančno močnem partnerju, kot s°
Celjani, lahko docela izkoristili vse proizvodne znrog' j, 
Ijivosti tudi v prihodnjih letih, lotili pa se bodo lahk° gr 
tudi proizvodnje pirotana, ki ga pridobivajo iz °d' (ja 
padnih vod ob proizvodnji celuloze. je

brest
pohištvo

Najvišja stopnja integracije
V slovenski papirni industriji, pa tudi v predel

papirja v Sloveniji in bržčas v vsej Jugoslaviji preU
stavlja integracija „Aero“-Tovama celuloze Medvod® 
primer naj višje stopnje vertikalne integracije, ki b I 
posegla od predelave lesa v celulozo do najvišje možn® r 
stopnje finalizacije proizvodnje. Dejansko gre j 
tehnološko integracijo v vertikalni smeri, saj omogoc I 
sožitje in organsko usklajevanje dela in interesov raZ'I 
ličnih stopenj proizvodnje. Integracija „Aera" ^1 
Tovarne celuloze Medvode je zato najbližja znanem111 
modelu tehnoloških integracij, ki so postale v razviteU11 
svetu skoraj že pravilo. Z integracijo „Aera“ in T0'| 
varne celuloze Medvode smo tako tudi v slovenske131 
gospodarstvu prišli do tega, da vlaga finalist iz lastf. j 
akumulacije sredstva za razširitev svoje surovinsK | 
baze in si tako dolgoročno zagotavlja potrebne sur® - 
vine. Potemtakem bi morala objektivna ocena že

potrditi, da lahko takšna integr3 cbližnji prihodnosti potrditi, da lahko takšna
cija le koristi celulozno-papirni industriji, saj sam® ^ 
povečuje njen kapital in razvoj, obenem pa ustvafl 1
novo potrebno proizvodnjo, kije slovenska, seveda P'.a sair
tudi jugoslovanska papirna industrija sama zase še JeP ^
čas ne bi mogla uresničiti. Zavoljo tega bi morala; 
naša papirna industrija le pozdraviti in podpreti ta^s 
razvoj. IVAN VIR^^
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268 samoupravnih informativnih skupin
Najprej smo se oglasili v službi za informacije, kije 

v TAM vozlišče obvestil med osnovnimi samouprav- 
nirni celicami in vodstvi posameznih služb.- Naš so- 
govornik je bil Adi Žunec, ki nam je na posamezna 
vPrašanja povedal naslednje:

»Pri nas smo si poskušali pomagati takoj, da smo 
Ustanovili samoupravne informativne skupine. Pred 
nedavnim je minilo leto dni, kar obstajajo te skupine, 
^ko da so se že nabrale praktične izkušnje o učinkih 

njihovega delovanja.
TAM ima blizu 9.000 zaposlenih, tako da je razum- 

Jlvo, da ima 268 samoupravnih informativnih skupin. 
Razumljivo? Pač zato, ker te po pravilu ne bi smele 
“iti pretirano velike. Večina jih združuje od 15 do 50 
delavcev.

Skupine razpravljajo sicer zvečine o svojem delu, 
v£ndar opažamo v zadnjem času tudi vse večji vpliv na 
sklepe, ki jih sprejemajo delavski sveti ekonomskih 
®not. Lahko bi rekel, da se vse bolj uveljavlja pravilo, 
na ta ah oni delavski svet pač ne bo sprejel nečesa, kar 
ne bi dobilo poprejšnje podpore v informativnih sku- 
Pntah. Kot zanimivost omenjam, da te skupine obrav- 
n®vaj° tudi disciplinske primere. Zgodilo se je že, da je 
skupina sama izključila iz sebe delavca.
. Praktične izkušnje? Prav gotovo se je pokazalo, da 
se zdaleč ni res, da bi se delavci zanimali samo za 
Ptače. Zapisniki s sej, ki se po pravilu zbirajo v naši 
s*užbi za informacije, nedvoumno kažejo, da se delavci 
'nočno zanimajo za svoje delovne razmere; zahtevajo 
Zaščitna sredstva, boljše orodje, prezračevalne na- 
Prave. Prav tako pa niso ravnodušni do gospodarskih 
Perspektiv podjetja, skrbe jih razvojne možnosti avto
mobilske industrije . .. Skratka, delavce močno za- 
mpta, kaj bodo v prihodnje delali in kaj lahko pričaku
jmo od svojega dela.

Vodjo - jeziček na tehtnici
.Kar zadt/a delo samouprivniii iniormativnih sku- 

Pui, bi lahko rekel, da je učinek močno odvisen od 
y°dje skupine. V presenetljivo velikem številu opa- 
Zarno, da so vodje skupin vzeli svojo novo zadolžitev z 
Vs°. resnostjo in odgovornostjo. Tisti, ki so bili sprva 
Pasivni, so kaj kmalu ugotovili, da njihova nedejavnost 
Pač ne more ostati prikrita.
. Poudariti moram, da informativne skupine ne spre- 
Rmajo samo informacij „od zgoraj11, temveč je zelo 
aželeno, da dajejo tudi svoje predloge in mnenja, da 
0|Rj čimbolj vplivajo na odločitve višjih organov. Za 

nekatere primere bi celo lahko rekel, da dobe značaj 
referendumskih odločitev. Za primer bi lahko navedel 
°Predeljevanje o spremembah pravilnika o rekreaciji, 
Nadalje pravilnika o priznanjih za desetletno in pet- 
jlajstletno delo v podjetju in o nagradah za varno delo. 
j J; Studencih so se na primer morale samoupravno 
atjormativne skupine odločiti,'ali naj gre blizu 100 
milijonov dinarjev za štiri stanovanja ali pa za pri
ganja delavcem. Odločili so se za priznanja. Po
membno je prav gotovo, da so se odločbi delavci ne pa 
uo drug v njihovem imenu.“

Da bi se bolje seznanili z delom samoupravno infor
mativnih skupin in vzdušjem, ki vlada v njih, smo po- 
Prašali za mnenje še nekatere delavce TAM iz nepo- 
redne proizvodnje.

Previdnost delavcev
jev^ranC ^re'sa^> KI že 4 leta dela v proizvodnji motor-

v »M skupini nas je 60. V razpravah sodeluje večina, 
endar se mi zdi, da je nekaterim še vedno nerodno, 
a ul javno izrekli svoj predlog ali mnenje. Morda ne 

jp samo za občutek nelagodnosti ... Je pač tako, 
.a si večina delavcev misli, najprej bomo videli, kako 

na stvari in ko se pokaže, da se njihov predlog tudi v 
snrei upošteva, potem sestanek skupine .ni več for- 

i mnost. Je pa z ljudmi težko. Vsak ima pač svoje 
Kušnje in svoj značaj.
Zanimanje za položaj podjetja se je zadnji čas moč- 

0 povečalo. Razumljivo, saj so ljudje videli, da se

.
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ADI ŽUNEC: „Lahko rečem, da 
doslej niti eno vprašanje, ki je pri
šlo iz samoupravnih skupin, ni 
ostalo brez odgovora. Vprašanja se 
stekajo v našo službo za informa
cije, nakar potujejo naprej na prave 
naslove. Odgovor mora biti najkas
neje v 30 dneh ..

FRANC PREISAK: „Ne gre samo 
za občutek nelagodnosti. Večina 
delavcev si pač misli, najprej bomo 
videli, kaj je na stvari, in ko se po
kaže, da se njihov predlog tudi v 
resnici upošteva, potem sestanek 
skupine ni več formalnost. Vsak 
ima pač svoje izkušnje in svoj zna
čaj ..

IVANKA PUKŠIČ: .^Res je, da 
vsak teden izide tovarniški časopis, 
da ga dobi prav vsak član delovne
ga kolektiva, vendar je težko reči, 
koliko je takih, ki ga tudi prebe
rejo. Časopis je naš, vendar po
govora v samoupravni informativni 
skupini ne more nadomestiti.14

Skoraj ni tlvoma, 
da je eno od temelj
nih vprašanj učinko
vitosti samoupravlja
nja skrito v zahtevi, 
da je treba samo
upravljanje čimbolj 
približati delavcem. 
Seveda ne gre za pri
bliževanje. Bolje je: 
neposredno vključe
vanje v samouprav
ljanje.

Naloga niti približ
no ni lahka, kar še

prodaja vozil ustavlja. Hoteli so zvedeti, kaj in zakaj. 
Ob razpravah se rojevajo tudi spoznanja, da ni važno 
samo to, koliko narediš, temveč tudi to, če je šel tvoj 
izdelek v prodajo.
. Ali ima informativna skupina kakšen vpliv? Ima! 

Spomnim se, kako nam je bilo rečeno, da bomo šele 
julija dobili nove garderobe. S tem se nismo strinjali in 
smo dosegli, da so bile garderobe prej.

Najbolj se mi zdi važno, da se sploh lahko pogovar
jamo o stvareh, ki nas zanimajo. Tudi to je nekaj, da 
moramo dobiti odgovor, če postavimo vprašanje. 
Mislim, da informativna skupina ima svoj vpliv na 
sklepe samoupravnih organov.44

Pogovor boljši od papirja
Ivanka Pukšič iz mehanske obdelave — V TAM dela 

že 8 let — nam je povedala, da so delavci bolj zado
voljni z informacijami, ki jih dobe na sestankih sku
pine, kot pa s tistimi iz tovarniškega časopisa „Skozi 
TAM44.

„Ne zato, ker časopis ne bi bil dober. Pogovor je le 
nekaj povsem drugega kot pisana beseda. Kolikor vem, 
smo doslej še vedno dobili odgovor na vprašanja, ki • 
smo jih poslali samoupravnim organom ali strokovnim 
službam.

Probleme, ki se pojavljajo v informativni skupini, 
spremljam še toliko bolj pozorno, ker so me izvolili za 
namestnika vodje skupine. Malo me že skrbi, kako bi 
mi uspelo voditi sestanek in dajati odgovore in pojas
nila, če bi morala nadomestiti vodjo. Zaenkrat mi tega 
se ni bilo treba, pripravljena pa le moram biti.44

Govori na sestanku!
Davorin Mesareč, ki dela že 4 leta v montaži, je 

prepričan, da je zelo vehko odvisno od vodje skupine.

' ^AV°RIN MESAREČ: „Ce vodja 
l r bi informativna skupina v
, 'J*1 Oživela, ga člani k temu ne 
i sam0 Priliti, Ker se mu lahko 

c . 0 zamerijo. Če pa redno skli- 
i pot sestanKe in jih zna prav voditi, 
. .e.m. tudi delavci z zavzetostjo

e*ujejo. Vodja mora hoteti..

MARJAN SUŠNIK: „Ne morem 
reči, da bi nas mlade pri delu v in
formativni skupini zapostavljali za
radi mladosti. Za nas — kakor za 
starejše — velja prav enako: Če 
hočeš biti informiran o dogajanju v 
TAM, obratu ali delovni skupini, 
moraš pač vprašati. Kdor se ne 
zanima, tudi ve ne ...“

MIHA BUTINA: informativne 
skupine so prinesle bistven napre
dek v samoupravno življenje v 
TAM. Vrh v razvoju seveda niso, 
vendar je že to nekaj, ko ugotav
ljamo, da smo na dobri poti, ko 
krepimo in razvijamo njihov vpliv. 
Tudi v TOZD bodo ostale skupine 
osnovne celice odločanja.44

Če je vzel stvari resno in redno sklicuje sestanke in jih 
zna voditi, potem tudi delavci z zavzetostjo sodelu
jejo. Z razpravo je tako . . . Pri osebnih dohodkih in 
družbenem standardu smo vsi „doma“, pri investicij
skem planu pa je bilo bolj tiho. Veste, delavci imajo 
slabe izkušnje s prejšnjimi plani, tako da si zdaj misli
jo, zakaj bi govorili, ko bo pa tako ali tako drugače, 
kakor je napovedano.

Primer, ki ga omenjate o izključitvi delavca, se je 
zgodil prav v naši skupini. Saj ni šlo za lenuha, vendar 
nad normo ni hotel delati, s čimer je seveda onemo
gočal delo drugih., ki so hoteli ustvariti učinek nad 
normo. Navsezadnje smo predlagali, naj ga premestijo 
drugam.

Kar pa zadeva sestanke informativne skupine, bi re
kel le to: nekateri nočejo sodelovati, potem se pa raz
burjajo, zakaj ni tega ah onega. Počasi se bodo morali 
navaditi na to, da je sestanek primeren za to, da se 
prijaviš k besedi, če imaš kaj pametnega povedati. Po
govori „mimogrede44 nimajo nobenega učinka.44

Obveščen, če hočeš
Marjan Sušnik iz karosernice — član delovnega ko

lektiva TAM je 4 leta - se je docela strinjal s pred
govorniki o tem, da je delo v samoupravnih informa
tivnih skupinah prineslo precej večjo obveščenost čla
nov kolektiva, kakor pa je bil to prej primer.

„Mislim, da kdor hoče biti obveščen o dogajanjih v 
TAM, je lahko to kar precej. Seveda, če le hoče. Saj je 
res, da je bilo tudi prej v tovarniškem časopisu ob
javljenih vehko stvari, vendar je treba upoštevati, daje 
precej takih, ki imajo le po nekaj razredov osemletke.

V naši informativni skupini smo mladi v manjšini, 
zato se mi zdi, da smo malo prikrajšani pri odločanju, 
kdaj bo šel kdo na letni oddih. Nekaj slabe volje je že 
zato, ker hočejo imeti starejši zase najlepše mesece 
sredi poletja. Kakor da si mladi ne bi radi privoščili 
poštenega kopanja v moiju. No, res so tu otroci in 
podobno ... Bo že bolje.44

Za konec smo povprašali še predsednika sindikata v 
TAM Miho Butino za njegovo oceno delovanja samo
upravno informativnih skupin.

Dileme so še
„Skupine v bistvu nadomeščajo zbore delovnih lju

di — in to zelo uspešno, ker so ljudje na sestankih z 
manjšo zasedbo neprimerno bolj sproščeni. Prepričan 
sem, da bodo informativne skupine tudi v TOZD 
osnovna celica odločanja.

Morda bo treba temeljito razmisliti o vlogi vodij 
skupin. Morda je njihov vpliv pri disciplinskih odlo
čitvah prevelik.

Nasploh pa je treba ugotoviti, da so informativne 
skupine prinesle bistven napredek v samoupravno 
prakso v TAM. Vrh v razvoju seveda niso, vendar je že 
to nekaj, ko ugotavljamo, da smo na dobri poti, ko 
krepimo in razvijamo vpliv samoupravnih informa
tivnih skupin. Prej sem že omenil vodje ... Morda je 
njihov vpliv res preVelik, vendar se mi zdi bdlj po
membna ugotovitev, da vsi, ki so postali vodje skupin 
zaradi svojega mesta v delovnem procesu, niso spo
sobni za vodje v samoupravnem življenju. Prav tu 
bomo morali najti najbolj pameten in primeren izhod.

Sicer je pa tako: kjer je ta ali ona oblika samo
upravljanja v resnici zaživela, so jo delavci vzeli za 
svojo in jim je ni več mogoče vzeti. Mislim, da to velja 
tudi za naše samoupravne informativne skupine.44

IGO TRATNIK

posebej velja za veli
ke delovne organiza
cije z nekaj tisoč za
poslenimi. Teoretično 
je sicer možno, da vsi 
delavci sodelujejo v 
samoupravljanju, če
prav le izvoljeni sede 
v samoupravnih or
ganih, kajti navse
zadnje je tudi zbor 
delovnih ljudi oblika 
samoupravljanja.

In prav ta zbor je v 
velikih delovnih or
ganizacijah kamen 
spotike. Gre prepro
sto za to, da se velika 
večina delavcev na 
zborovanju z nekaj 
sto udeleženci pre
prosto »izgubi«. Saj 
je delavec prisoten, 
posluša - vendar ne 
govori... Samo v po
slušanju, v sprejema
nju informacij, kakor 
bi rekli bolj učeno, pa 
prav gotovo ni smisel 
samoupravljanja.

Kje je potem iz
hod?

Ni naključje, da se 
s tem vprašanjem 
ukvarjajo v železar
ni na Jesenicah, po
tem v štorski žele
zarni, v novogori
škem Meblu in še v 
nekaterih drugih pod
jetjih.

V krog iščočih sodi 
tudi mariborski TAM, 
za to nas je zanima
lo, do kod so se že 
prebili v svojem iska
nju, kaj so ugotovili, 
katere izkušnje bi 
lahko posredovali 
drugim.
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SLOVENSKE KONJICE

USPEŠNA
ZAŠČITA

Člani predsedstva občinskega sindikalnega 
sveta v Slov. Konjicah so na nedavni seji obrav
navali poročilo delu službe pravne pomoči pri 
tem organu v letu 1972. Ugotovili so, da se 
nanjo obrača sicer precejšnje število delavcev v 
različnih zadevah iz delovnih razmerij, social
nega, zdravstvenega in pokojninskega zavaro
vanja, vendar pa je še veliko takih, ki ne vedo za 
njeno delovanje. Zato so sklenili ponovno opo
zoriti vse sindikalne organizacije o delovnem 
času službe pravne pomoči, ki posluje redno 
vsak prvi in tretji četrtek v mesecu na sedežu 
občinskega sindikalnega sveta v popoldanskih 
urah.

Podatki o številu delovnih sporov tudi ka
žejo, da so bili skoraj vsi ugodno rešeni za de
lavce. Predsedstvo je tudi ugotovilo, da je služba 
pravne pomoči zelo uspešno opravljala svoje 
naloge in deluje pri tem organu že šesto leto.

[
NA LINIJI 
323-554

OB RAZPRAVAH 0 OSNOVAH DRUŽBENEGA DOGOVORA 0 
SE DELOVNA DOBA ŠTEJE S POVEČANJEM

DELOVNIH MESTIH, NA KATERIH

SLOVENSKA BISTRICA
Občinski sindikalni svet Slo

venska Bistrica je ustanovil po
sebno komisijo za SLO, v osnov
nih sindikalnih organizacijah pa 
bodo ustanovili odbor SLO. Nji
hova osnovna naloga bo osvešča
nje delovnih ljudi za delavsko 
samozaščito. Dejavnost odborov 
SLO v delovnih organizacijah bo 
tesno povezana z odbori v kra
jevnih skupnostih in v odborih 
SZDL. V. H.

MARIBOR
Mariborski sindikati imajo že 

drugo leto svoj počitniški dom v 
Seči pri Portorožu. Kapacitete 
doma so rezervirane zlasti za de
lavce z nizkimi osebnimi do
hodki. Zvedeli smo, da je v tem 
domu na voljo samo še nekaj po
stelj v juniju in septembru, kapa
citete v glavni sezoni pa so zase
dene.

Na zadnji seji plenuma ObSS 
Maribor so člani obravnavali 
poslovanje ObSS v letu 1972 in 
predlagali finančni načrt za leto 
1973. Letošnji finančni načrt 
povečuje zlasti postavke za idej
nopolitično izobraževanje vod
stev, za šport in rekreacijo član
stva in za dotacije.

Družbeni pritisk za 
izboljšanje delovnih razmer
V RO sindikata gradbenih delavcev Slovenije soglašajo z osnovnimi izho

dišči osnov družbenega dogovora

RS ZSS, Gospodarska zbornica SRS, Izvršni svet skupščine SRS 
in skupščina pokojninskega in invalidskega zavarovanja delavcev v 
SR Sloveniji so kot podpisniki že pripravili osnove za sprejem druž
benega dogovora o delovnih mestih, na katerih se delovna doba 
šteje s povečanjem. Zdaj v našem gospodarstvu in družbenih de
javnostih poznamo skupaj 201 delovno mesto, na katerih se zaradi 
izredno težkih delovnih razmer ali zdravju nevarnega dela šteje 
delovna doba s povečanjem, medtem ko določeno število benefi
ciranih delovnih mest obstaja še v JLA in v različnih dejavnostih 
službe javne varnosti.

jnie%
*
*

ribnica ^
PRODAJA 
POLKNA 
VRATA 
OK^A 
NA KREDIT

Splošni družbeni interes se
veda ni, da bi imeli veliko ali 
celo vedno več beneficiranih 
delovnih mest, temveč nam gre 
za to, da bi kar najhitreje od
pravljali take delovne razmere 
in tista dela, na katerih se de
lavci dejansko prekomerno iz
črpavajo in jim je zato treba 
delovno dobo šteti s poveča
njem. K temu po svojem bistvu 
težijo tudi osnove uvodoma 
omenjenega družbenega dogo
vora. Ko je o teh osnovah raz
pravljalo predsedstvo RO Sin
dikata gradbenih delavcev Slo
venije, je s takim izhodiščem 
družbenega dogovora in druž
benega pritiska na zmanjšanje 
števila beneficiranih delovnih 
mest soglašalo, saj eno temelj
nih nalog sindikata predstavlja 
skrb za zdravo in varno delo 
zaposlenih. Vendar pa smo v

CEUE

VKLJUČEVANJE
SAMOSTOJNIH

UMETNIKOV
Poročali smo že o tem, daje 

pred časom RO Sindikata de
lavcev družbenih dejavnosti Slo
venije pripravU obsežno infor
macijo o položaju samostojnih 
umetnikov in vrednotenju nji
hovega dela, za kar naj bi obli
kovali poseben družbeni do
govor.

Doslej je na razgovor o tej 
problematiki povabil samo
stojne umetnike in druge zain
teresirane le Medobčinski od
bor sindikata delavcev druž
benih dejavnosti Celje, čeprav 
je več samostojnih umetnikov 
nemara v Ljubljani in Mariboru 
in še kje drugje.

Podano oceno razmer v SK 
Sloveniji in predlagane ukrepe 
so samostojni umetniki podprli. 
Dopolnili pa so jo z oceno od
nosa Celja in širše celjske regije

do kulture nasploh, še posebej 
pa do ustvarjalnega dela samo
stojnih umetnikov.

Da bi ustvarjalno delo samo
stojnih umetnikov čim bolj po
speševali, so predlagali, naj bi 
podobno kot za vsa področja 
kulturnega dela tudi samostojni 
umetniki oblikovali pri kulturni 
skupnosti Celje svojo komisijo. 
S tem bi zagotavljali ne le nji
hovo vključevanje v načrte in 
delo kulturne skupnosti, pač pa 
tudi bolj organizirano sodelo
vanje z vsemi kulturnimi za
vodi, s katerimi posamezen sa
mostojni umetnik že sodeluje. S 
posebnim pismom pa bodo 
opozorih zavod RTV Ljubljana 
na umetniške kapacitete vse

razpravi slišali tudi to, da mora 
biti družbeni dogovor o delov
nih mestih, na katerih se de
lovna doba šteje s povečanjem, 
uporaben in sprejemljiv tudi v 
konkretnih določilih in ne le v 
načelnih izhodiščih.

Za kaj pravzaprav gre?
Po mnenju predsedstva RO 

sindikata gradbenih delavcev 
Slovenije je najbolj sporen 20. 
člen osnov družbenega dogo
vora. V tem členu je določeno, 
da mora organizacija združene
ga dela, ki doslej ni izvedla vseh 
splošnih in posebnih varstvenih 
ukrepov ah pa tudi drugih ukre
pov, s katerimi bi bilo mogoče 
zmanjšati ali odpraviti škodljive 
posledice na delazmožnost in 
zdravje delavcev, vse to storiti v 
enem letu po podpisu družbe
nega dogovora. Če tega ne bi 
storila, ima katerikoli izmed 
štirih podpisnikov družbenega 
dogovora pravico, da sproži 
postopek za odpravo takih de
lovnih mest. Delovna organiza
cija, kjer bi se to zgodilo, pa bi 
morala takim delavcem za ves 
čas njihove brezposelnosti iz
plačevati polne osebne do

hodke v breme lastnih sredstev. 
Tako načelno in posplošeno 
stališče sicer lepo zveni, ven
dar je po mnenju predsedstva 
RO sindikata gradbenih delav
cev Slovenije praktično neupo
rabno, saj je neživljenjsko. Ob
staja namreč vrsta zdravju ne
varnih ali izjemno težkih del, ki 
so nujni vezni člen v verigi pro
izvodnega procesa in ki jih 
lahko odpravimo Te za ceno iz
redno visokih investicij. Čeprav 
bi delovne organizacije imele za 
to potrebna sredstva, je 365 dni 
prekratek rok, da bi to bilo tudi 
tehnično izvedljivo. Zato bi po 
mnenju predsedstva morali v 
družbenem dogovoru predvideti 
tudi izjemne, daljše, predvsem 
pa realne roke, potem pa do
govore tudi izvajati z vso do
slednostjo. -mG

Sredstvo za ohranitev 
svežine in vitalnosti

KRANJ
Občinski sindikalni svet Kranj 

je ob koncu minulega meseca 
pripravil v hotelu Jelovica na 
Bledu tri dvodnevne seminarje 
za nova vodstva osnovnih organi
zacij sindikata. Udeležilo se jih 
je kakih 100 predsednikov in taj
nikov. Vsak seminarje trajal 16 
ur in je imel predvsem informa
tivni značaj. Tako so na njem 
obravnavali go spodarske razmere 
v Sloveniji, stanovanjsko proble
matiko v občini Kranj, uresniče
vanje ustavnih dopolnil, uvajanje 
delavske kontrole, procese spo
razumevanja med TOZD ter se 
seznanili z oblikami in metoda
mi sindikalnega dela in s kon
kretnimi nalogami sindikatov v 

^kranjski občini._________ M. SV

Odobravanje 
s pripombami

• Predsedstvo RO sindikata delavcev v pro
metu in zvezah o nadaljnjem razvoju samo
upravnih sporazumov o delitvi dohodka in 

osebnih dohodkov
Kaže, da se bo na klopeh poslancev v republiški skupščini še pred 

poletnimi počitnicami znašel predlog zakona o samoupravnem spo
razumevanju in družbenem dogovarjanju o merilih za razporejanje 
dohodka in za delitev sredstev za osebne dohodke.

Osnutek zakona prinaša bistvene novosti v sistem sporazumevanja 
in dogovaijanja o delitvi dohodka in osebnih dohodkov — tako so 
sodili člani predsedstva republiškega odbora Sindikata delavcev v 
prometu in zvezah, ko so razpravljali na zadnji seji o predlogu tega 
dokumenta. Za sindikate je še posebej pomembno, da zakon 
postavlja kot osnovo za delitev živo in minulo delo, produktivnost in 
poslovno uuspešnost. Nič manj pomembno ni dejstvo, da postaja s 
tem zakonom sporazumevanje instrument volje in hotenja delavcev - 
in to v vseh fazah sporazumevanja! — in ni več sicer 
„demokratiziran“ pa vendarle administrativen instnunent države. Po 
splošni sodbi torej osnutek zakona napoveduje evolucijo sistema 
samoupravnega sporazumevanja o delitvi dohodka in osebnih 
dohodkov.

Kar pa zadeva pripombe sindikatov, bi jih lahko v sedanjem 
trenutku strnili v naslednja spoznanja. Najprej roki: podpisnice 
sporazumov — TOZD — naj bi do konca leta sklenile sporazume o 
delitvi dohodka in osebnih dohodkov, kar pa bržčas ni povsem 
realno, če upoštevamo določila drugih predpisov, ki govore o tem, 
naj bi se TOZD konstuirale prav tako do konca leta. Če osnutek 
zakona dokaj jasno opredeljuje vsebino sporazumov po panogah, pa 
to še ne velja za vsebino teritorialnih sporazumov. Osnutek zakona 
upošteva kot kriterij za kategorizacijo kalkulativnih osebnih 
dohodkov poklice, očitno pa bi veliko bolj prepričljiva in upravičena 
razvrstitev po delovnih mestih. In slednjič, v republiškem odboru 
sindikata delavcev prometa in zvez se tudi zavzemajo, naj bi iz 
osnutka zakona črtali davek kot ukrep proti tistemu, ki deli mimo 
sporazuma; kršitev sporazuma mora pomeniti gospodarski prekršek, 
če naj sistem sporazumevanja dobi pravo veljavo.

V predsedstvu RO sindikata delavcev prometa in zvez pa so se tudi 
zavzeli, naj bi komisija podpisnic takoj sjdicala zbore podpisnikov 
sporazumov, da bi tako čimprej začeli s široko javno razpravo, hkrati 
pa tudi že snovali nove sporazume. Še po veljavnem sistemu samo
upravnega sporazumevanja pa naj bi izvedli valorizacijo kalkulativnih 
osebnih dohodkov. nn

Delitev mimo
sporazuma — gospo

darski prestopek
Predsedstvo RO sindikata gradbenih delavcev C’ 
sedanjem osnutku zakona o samoupravnem spo 
razumevanju pri razporejanju dohodka in delitvi 

osebnih dohodkov

Ko je obravnavalo sedanji, to 
je drugi osnutek zakona o sa
moupravnem sporazumevanju 
pri razporejanju dohodka in de
litvi osebnih dohodkov, je pred
sedstvo republiškega odbora 
Sindikata gradbenih delavcev 
Slovenije na zadnji seji pouda
rilo, daje predloženo besedilo v 
marsičem izčiščeno v primer
javi s prvim predlogom ter da so 
sestavljavci zakonskega osnutka 
upoštevali večino pripomb, iz
rečenih v dosedanji razpravi. 
Vendar pa ta ocena še ne po
meni, da bi bil sedanji osnutek 
že „goden“ za javno razpravo, 
so poudaijah člani predsedstva. 
Osnutek zakona namreč še 
vedno vsebuje nekatera dolo
čila, ki niso skladna z vsebino 
ustavnih dopolnil, denimo o 
nadrejenosti družbenih dogo
vorov o delitvi dohodka in 
osebnih dohodkov nad samo
upravnimi sporazumi o ureje
vanju teh vprašanj. Prav tako bi 
v zakonskem osnutku, ki bo 
prišel v javno razpravo, morah

natančneje opredeliti pomel 
pojem in obseg medrepubliške 
ga sporazumevanja o delitveni! 
zadevah, za kar je gradbeništvo 
kot specifična in teritorialno 
močno razvejana dejavnost š* 
posebej zainteresirano. Raze'1 
tega pa bi zakonski osnutek ti 
potem zakon morala močn1 
konkretizirati določila o sank 
cijah za tiste, ki se ne bi drža! 
sporazumov.

Predsedstvo sindikata 
gradbenih delavcev Slovenije' 
zvezi s tem predlaga, naj bi ^ 
kon o samoupravnem spora 
zumevanju pri razporejanj! 
dohodka in delitvi osebnih 
hodkov vseboval taka določil3’ 
ki bodo onemogočala presega; 
nje s samoupravnimi sporazufl}1 
določenih zneskov osebni! 
dohodkov. Če pa bi že do teg* 
prišlo, naj bi preseganje obra' 
navah kot gospodarske pb 
stopke, za katere bi bib kaznf 
vane tako delovne organizacij 
kot odgovorne osebe v organ1 
zacijah združenega dela. -mC

Pravilu |iosvrlovaliiira DE

Slovenije, tudi tiste izven Ljub
ljane, da bi zastavib dolgoroč
nejše programsko sodelovanje z 
njimi. s. g.

VPRAŠANJE:
Delavci, ki odidejo iz našega podjetja, imajo pravico, da pred 

odhodom izkoristijo še ves letni dopust, če ga niso že prej. Tudi 
meni je delovno razmerje prenehalo po odločbi disciplinske komi
sije, vendar dopusta nisem dobil, čeprav sem ga zahteval. Menim, 
da sem prikrajšan za dopust, kajti od prenehanja dela je minilo že 
en mesec, nisem pa dobil nove zaposlitve, tako da imam prekinjeno 
delovno dobo in bom moral ponovno delati 11 mesecev, da bom 
spet dobil pravico do dopusta. Ali lahko dosedanjo delovno organi
zacijo tožim, ker mi ni omogočila letošnjega dopusta?

A. R. - LJUBLJANA
ODGOVOR:

Če bi tožili, bi prav gotovo v sporu z delovno organizacijo iz
gubili. Sami pravite, da vam je delovno razmerje prenehalo na 
osnovi odločbe disciplinskega organa, kar pomeni, da ste bili izklju
čeni iz delovne skupnosti. V primeru izključitve pa ni nobenega 
odpovednega oziroma izstopnega roka, v katerem ima delavec pra
vico izrabiti letni dopust, temveč delovno razmerje preneha z dnem

vročitve dokončne odločbe delovne skupnosti. Pravico do dopus1 
v času do prenehanja dela imajo delavci, ki jim preneha' delovfl 
razmerje po lastni odpovedi, po odpovedi s strani delo^je organi# 
cije oziroma v primeru prenehanja s privohtvijo delavca ter Še 
nekaterih primerih, medtem ko pri prenehanju zaradi izključi^* 
kot posledice postopka za ugotavljanje kršitev delovnih dolžno51 
te pravice izrecno ni. Delovna organizacija je torej ravnala pravil1'1 
oziroma zakonito in se vam ni zgodila — vsaj glede dopusta ‘ 
nobena krivica. Kot kaže, ste za letos res ob dopust, vendar P 
lastni krivdi in ne zavoljo morebitnega ravnanja vaše delovne or?5 
nizacije. m. UPUŽK

KI TPniV DE — Pravna•1AAJA V/In posvetovalnica
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Savudrija, maja
Odkar je kraSka burja po

tisnila slabo zasidrani itali
janski tanker Nonnungo iz 
portoroškega zaliva na čeri 
savudrijskega polotoka - a 
tega bo že dobra dva meseca 
- se je življenje mnogim lju
dem obrnilo na bolje. Še naj
bolj je obogatela naša širša 
družbena skupnost. Lastnik 
nasedlega tankerja je namreč 
po svojem pooblaščenem za
stopniku snel z ladje italijan
sko zastavo in tako je po
stalo vse tisto železje naša 
skupna last. S to nepričako
vano obdaritvijo je avtoma
tično prenehal veljati odlok 
puljske „Lučke kapetanije", 
da je treba tanker v štiriin
dvajsetih urah nepreklicno- 
spraviti s čeri. Ta odlok je, 
kot vse kaže, tako in tako 
veljal le za lastnika ladje. In 
dosegel je svoj namen: last
nik je pustil ladjo tam, kjer 
je zdaj, s tem pa naši širši 
družbeni skupnosti, a mi 
imamo tako časa na pretek, 
da jo predelamo v staro že
lezje. Predelamo lepo, po
časi in po kosih. Vendar- o 
tem pozneje . . .

No, zdaj pa o tem, kar je 
veliko več vredno: naš.na
sedli dobri Nonnungo je iz
redno razgibal turistično in 
sploh politično življenje na

Obali. Portoroški in piranski 
turisti v teh pomladanskih 
večerih ne opazujejo več 
sončnega zahoda, utaplja
joče se žareče krogle v pro
sojne meglice na obzorju, 
ampak zasanjano strme tja 
čez, na severno stran savu
drijskega polotoka, in si za
upno, skrivnostno šepečejo: 
- G Tej, glej, še je tam - naš 
dobri Nonnungo!

- Zakaj je še tam!? 
vzklikajo patetično priobal
ni komentatorji različnih 
dogodkov in odmevov za

tisk in RTV. — Nonnungo je 
velika grožnja za naš lepi 
portoroški zaliv. Nič se ne 
ve, če morda ne skriva v svo
jem trupu še kaj nafte, ki bi 
se utegnila .. . Hkrati pa je 
Nonnungo opomin, kaj se 
utegne zgoditi jutri, če .. .

Končno je — tudi to seje 
nujno moralo zgoditi — 
Nonnunga počastil še eden 
poslancev s posebnim vpra
šanjem v republiški skup
ščini: — Tovarišice in tova
riši, zastaviti želim poslan
sko vprašanje v zvezi z ... in 
tako naprej.

Portoroško in piransko 
turistično in sploh politično 
življenje ima od nasedlega 
tankerja onkraj bodočega 
bernardinskega zaliva le po
sredne koristi, umaški turi
stični delavci pa si lahko 
obetajo tudi veliko nepo
srednih. Odkar ne stoje več 
miličniki na bregu ob ladji, 
se zlivajo iz umaške strani 

,čez greben, ki jo zakriva, 
reke radovednih izletnikov, 
domačili in tujih. Nič dru
gega ne bi bilo treba, kot za
količiti nekaj opozorilnih

desk z napisi: „Pot k Non- 
nungu“, „K razgledni točki 
Nonnungo —Piran—Porto
rož1! itd. Med tamarjske, ki 
zastirajo pogled na morje, 
vkopati lesena vrata, prista
viti mizo in stol, uradnika z 
bloki in določiti posebno tu
ristično takso za ogled Non
nunga, Pirana, Portoroža . . . 
A najbolj podjetni načrto
valci obmorskega turizma so 
še neprimerno bolj pogum
ni: — Tako je, uredili ga 
bomo v plavajoči hotel! mo
drujejo v trenutkih genialnih

pobliskov — Pardon, v za
sidrani hotel, ker pluti ven
dar ne more.

Imajo pa ljudje, posamez
niki in ožje družbene skup
nosti, tudi bolj skromne že
lje. K nasedli ladji prihajajo 
z vsemi mogočimi plovili: na 
splavih, gliserjih in ribiških 
čolnih. V navadnih ali po
tapljaških oblekah, le s kle
ščami in izvijači v žepih, pa 
tudi takšni z jeklenkami na 
hrbtih in z varilnim pribo
rom. Vse, kar se da odvezati, 
dvigniti, odviti, odrezati, 
odlomiti in odnesti,je šlo že 
s prvimi. Zdaj gre tisto, kar 
se da odpiliti,, odžagati, iz- 
žagati. Nonnungo postaja 
eno samo veliko delovišče, 
polno vzpodbudnih klicev v 
notranjščini: — Ali agregat 
še dela? Dela! Daj hitro je
klenko! Po koliko metrov jo 
boš narezal? Po pet, večje 
ne gre v čoln! Pa stopnice? 
Jih boš kar pustil? Ne, pri
šel bom ponje jutri!

Naš dobri Nonnungo, ki 
nam je prinesel v letošnjo 
hladno pomlad toliko lepih 
in toplih trenutkov, postaja 
tako vse bolj priljubljena in 
koristna izletniška točka. 
Vsi imamo od njega koristi: 
politiki, turistični delavci, 
nedeljski izletniki, obrtniki 
različnih strok in nagnjenj, 
vsi tudi veliko idej, kako se z 
njim okoristiti. Jaz prav 
tako, kot to pišem,jasno, za 
honorar. Le glavne ideje ni 
od nikoder.

Uganite katere? Poisku- 
site! Ni težko uganiti, povrh 
pa lahko trikrat ugibljete.

VINKO BLATNIK

Nagrajenci
križanke

»Sladkogorska«
Prejeli smo 935 rešitev nagradne križanke „Sladko- 

gorska", ki je bila objavljena v Delavski enotnosti št. 16-17 
z dne 28. aprila 1973. Med pravilnimi rešitvami smo izžrebali 
nagrade, ki jih prejmejo:

1. do 3. nagrada: družinski paket darilo Tovarne kartona 
in papirja Sladkogorska, Sladki vrh prejmejo: Milan PO
DOBNIK, 61240 Kamnik, Franc MOŠKON, Mirke 13, 
61360 Vrhnika, Alojz GOLOB, Kidričeva 26, 65000 Nova 
Gorica.

4. do 10. nagrada: po 10.- dinarjev prejmejo: Albin 
URH, Jelovška 10, 64264 Bohinjska Bistrica, Rozka LIB- 

' NIK, Leška c. 12, 62392 Mežica, Tatjana TRILAR, Cankar
jeva 15, 64240 Radovljica, Ladislav VARGA, Lendavske 
gorice 428,69220 Lendava, Janez VIDERVOL, Rakitnica 3, 
61331 Dolenja vas pri Ribnici, Danilo ROBLEK, Ulica he
roja Bračiča 9 , 64290 Tržič, Nana PICEK, Koštialova 1, 
68000 Novo mesto.

Vsem nagrajencem bomo poslali nagrade po pošti.

PRAVILNA REŠITEV KRIŽANKE
VODORAVNO: Sladki vrh, Tomos, stoletnica, arkada, 

Dresden, timpanon, Ita, TO, etik, dr, SDK, Mason, Liano, 
osa, area, PS, Kant, Jijona, osatec, Sr, Alenka, taliga, Tito, 
karte, Ladislav, ovitek, nos, Eol, Odin, INA, kojot, Reed, liv, 
MK, trs, samotar, gumno, aorta, akt, soliter, sir, Gorenjska, 
DH, ponirek, KA, oko, Kot, vodeb, Kodak, Kropal, Gamal, 
trup, roka, osmij, utelešenje, Simon, Skenderija, Ariel, 
Jenko, Tate, stvar, Lakme, Sas.

Med tekmovalci iz delovnih kolektivov so bili tudi člani sanitarne enote iz 
tovarne Saturnus. „Lani smo tekmovali prvič,“ so povedali člani ekipe iz 
Saturnusa. Dosegli smo drugo mesto v občini. Letos smo pred tekmovanjem 
vadili osem ur, čeprav smo že prej naredili tečaje, ki so trajali za člane 45 in 
za vodje 90 ur. Poleg sanitetne enote imamo v podjetju pod vodstvom od
bora za splošni ljudski odpor še gasilsko tehnično reševalno enoto, potem 
enoto reda in varnosti, enoto RBK in enoto za zvezo in obveščevanje"

VSAKO LETO 
BOLJE...

Pred kratkim so v Ljubljani v telovadnici na Taboru tekmovale ekipe prve 
pomoči civilne zaščite in RK ljubljanskih občin. Istočasno so tekmovali tudi 
za najboljšo ekipo mesta Ljubljane. Tekmovanje, kjer je sodelovalo 43 ekip, 
je bilo pod pokroviteljstvom Ljubljanske banke? organizirala pa sta ga 
Uprava za narodno obrambo skupščine mesta Ljubljane in mestna organi- 
zarija RK Ljubljana.

Šestčlanske ekipe, razdeljene v trojke, so najprej tekmovale v teoretičnem 
delu. V drugem delu pašo na ..ranjencih" člani ekip skušali pokazati najbolj 
pravilen način prve pomoči.

..Poškodbe oziroma opise poškodb, ki sojih dobile ekipe z ,,ranjencem", 
smo skušali zbrati take, ki so v prvi vrsti najbolj pogoste v mirnem času. To 
je predvsem v prometu, na delovnem mestu in pa v gospodinjstvu." Tako je 
začel svoje pripovedovanje namestnik predsednika ocenjevalne komisije 
MIROSLAV MIŽIGOJ. ..Predvsem naj bi ta izbor usposobil ekipe za vsak
danje primere.

Današnje tekmovanje je, po mojem, pokazalo, da se je kvaliteta oskrbe 
ranjencev v zadnjih letih znatno dvignila. Nivo znanja ekip je na zadovoljivi 
višini. Predvsem pa je opaziti požrtvovalnost ekip in tistih, ki jih priprav- 
Ijajo."

Tekmovanje je vodila 7-članska tekmovalna komisija in pa 18 ocenje
valcev, med katerimi so bili v glavnem zdravniki in višje medicinske sestre.

Vzdušje v dvorani na Taboru je bilo zares tekmovalno. Ekipe, ki so čakale 
na ranjence in s tem na to, da pokažejo svoje znanje, so se živčno prestopale. 
V živahnih razgovorili so tekmovalci obnavljali znanje in ugibali, kakšno 
poškodbo so izžrebali. Niso bili redki, ki so iz žepov vlačili listke z najvažnej
šimi navodili in jih skrivaj ponovno pregledovali. Napovedovalec se je med
tem zastonj trudil, da bi dopovedal tistim, ki so že opravili tekmovanje, ali 
pa so nanj še čakali, naj zapustijo dvorano. Pred dvorano se je govorilo samo 
o poškodobah in o oskrbi. Eni so ugotavljali napake in jim ni bilo jasno, 
kako so jih mogli zagrešiti. Drugim so vodje ekip dajali še zadnja navodila.

Ocenjevalci pa so medtem odštevali točke tekmovalcem za vsako še tako 
majhno napako. Oskrba vsake poškodbe je bila namreč razdeljena na deset 
faz dela in za pravilno izvedbo vsake faze je bilo določeno število točk. Ko 
so po končanem praktičnem tekmovanju prišteli ekipi še točke iz teoretič
nega dela, je tekmovalna komisija ugotovila uspeh posameznih ekip. Naj
boljšim v posameznih občinah in najboljšim na področju mesta Ljubljane so
podelili pokale.

Tekst in foto: 
A. AGNlC

Pogled na dvorano TVD Partizan Tabor med četrtim tekmovanjem ekip 
pomoči ljubljanskih občin

»Ranjence je treba oskrbeti po natančno določenih pravilih. Vsak napačen prijem, ocenjevalci takoj opazijo
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'Pri DRŽAVNI ZALOŽBI SLOVENIJE 
bodo letos v zbirki RlOf^RAFilF
izšle naslednje knjige:. v Xl ^

■ Franz Mehring: KARL MARX
-V, V ;; Med vsemi deli, ki so skušala upodobiti Mancovo živ

ljenje, je Mehringovo delo (objavil ga je leta 1918, malo 
pred svojo smrtjo) še danes na prvem mestu.
Na straneh knjige se nam razkriva podoba resničnega 
Marxa: bil je genialen mislec in strasten politični borec, 
odličen znanstvenik in bleščeč publicist, prav tako pa 
požrtvovalen prijatelj in učitelj, skrben mož in oče. Bilje 
skratka človek, ki je o sebi najraje trdil, da mu ni nič 
človeškega tuje.

Richard Friedenthal: MOŽ NA GRMADI
Jan Hus in stoletje revolucionarnih bojev

Biografsko delo R. Friedenthala, ki ga v slovenščini po
znamo po biografiji ^Goetheja (DZS), popelje bralca na 
Češko v času med 1350 in 1450. V sami Evropi so se v 
tem času začeli oblikovati narodi in na kostanškem cerk
venem zboru, ki je poslal Jana Husa na grmado, so prvi
krat glasovali po narodih. V središču pripovedi je postava 
češkega magistra Jana Husa, kije sprožil gibanje ter mu s 
svojo smrtjo - kot „krivoverec“ in „zapeljivec ljudstva" 
- dal ime in vzor. To je bil čas skrajne razcepljenosti, 
čas, ko so vladali trije papeži in trije nemški kralji in 
cesarji, čas, ko sta se Francija in Anglija zapletli v sto
letno vojno.

■ Michael Grant: KLEOPATRA
Zgodba o Kleopatri (69-30 pr. n. št.), egipčanski kraljici, 
je zgodba o ženski, ki se je v življenju srečala z dvema 
moškima: najprej z Julijem Cezarjem, potem pa še z Mar
kom Antonijem. Hkrati je to ena najbolj presenetljivih in 
ganljivih zgodb v vsej zgodovini, saj so bili vsi trije,
Kleopatra in oba Rimljana, ljudje nenavadnih razsežnosti, 
ki so lep čas držali usodo grško-rimskega sveta v svojih 
rokah.
Avtor knjige, ki ga v slovenščini poznamo predvsem po 
delu „Miti starih Grkov in Rimljanov" (DZS), je devet let 
živel na bližnjem vzhodu in temeljito spoznal svet, ki mu 
je pred dvajsetimi stoletji vladala Kleopatra.

■ Jean Renoir: RENOIR
Knjiga o Renoirju je zanimiva že na prvi pogled, saj sta 
obe poglavitni osebi, pisatelj in glavni junak biografije, 
znani osebnosti in sicer znani po svojih delih. Oče Renoir 
(1941—1919) je eden najpomembnejših slikarjev fran
coskega impresionizma, sin Renoir, ki je avtor knjige, pa 
je sloveč filmski režiser. Velikega režiserja vodi po „oče- 
tovih vrtovih" spomin; z delikatnim občutkom za na
drobnosti podoživlja trenutke, ki jih je preživel ob očetu.
Pred bralcem oživi Pariz druge polovice devetnajstega in 
začetka dvajsetega stoletja, tu je bohemski svet umet
nikov, slikarskih modelov, kritikov in vseh tistih, med 
katerimi je živel Renoir.
Založba za zbirko razpisuje

subskripcijo
ki traja do izida knjig.
Prednaročniška cena za vse 4 knjige znaša: platno 480 din, polusnje 560 din. Na
ložba nudi možnost plačila v mesečnih obrokih po 60, oziroma 70 din. V prosti 

' prodaji bodo knjige znatno dražje.
Nepreklicno naročam zbirko -BIOGRAFIJE« za leto 1973. 
Naročnino za vse 4 knjige bom poravnal:

— takoj
— V 8 mesečnih obrokih po 601 din (platno)
— v 8 mesečnih obrokih po 70 din (polusnje)*

Knjige mi pošljite na:

(^Neustrezno, prosimo, 
prečrtajte!)
Kraj in datum

moj domači naslov 
kraj zaposlitve.*

Podpis naročnika

SFRJ IN DRŽAVE V RAZVOJU

Okrepljene
ekonomske

vezi
V zadnjem obdobju je začela 

naša država krepiti svoje sodelo
vanje s tako imenovanimi drža
vami v razvoju. Med Jugoslavijo 
in državami v razvoju že dolgo 
vladajo dobri politični odnosi, 
ki pa jih moramo poglobiti z 
ekonomskimi, z večjo blagovno 
menjavo in z industrijsko teh
ničnim ter raziskovalnim sode
lovanjem, če želimo, da bodo 
ostali trajni in obojestransko 
koristni.

Naša država je prav tako že 
dolgo usmerjena k nakupu suro
vin v vseh državah v razvoju: 
Jugoslovanska industrija potre
buje večje količine nafte, bom
baža, naravnega kavčuka, kaka
vovca, jute, barvastih kovin, 
eksotičnega lesa in surovih fos
fatov. Te proizvode pa je mo
goče v glavnem kupovati prav v 
državah v razvoju. Tudi uvoz 
kmetijskih proizvodov iz držav 
v razvoju je za Jugoslavijo zelo 
pomemben. To velja za kmetij
ske proizvode, ki jih v Jugosla
viji zavoljo podnebnih razmer 
ni mogoče pridelovati.

Obseg zunanjetrgovinske me
njave Jugoslavije z državami v 
razvoju se je v letih od 1961 in 
1971 trikrat povečal. V letu 
1961 je znašal celotni obseg 
menjave blaga Jugoslavije z 
državami v razvoju približno 
165 milijonov dolarjev. Ta ob
seg blagovne menjave pa je zna
šal v letu 1971 že 492 milijonov 
dolarjev. Ti podatki govorijo, 
da se jugoslovansko gospodar
stvo obrača k državam v raz
voju, pri tem pa predvsem išče 
možnosti za razširitev prodaje 
svojih industrijskih proizvodov 
in si hkrati želi zagotoviti po
trebne surovine.

Jugoslavija je sklenila z drža
vami v razvoju dpslej že več kot 
40 pogodb o gospodarskem, 
industrijskem, znanstvenoteh- 
ničnem in kulturnem sodelova
nju. Naši najpomembnejši part
nerji med državami v razvoju so 
Indija, Arabska republika Egipt, 
Iran, Pakistan, Kolumbija, Zam
bija, Libija, Sudan, Brazilija, 
Irak itd. Decembra leta 1967 so 
Jugoslavija, Indija in Združena 
arabska republika sklenile spo

razum o razširitvi trgovine m o 
gospodarskem sodelovanju. Ob 
tej priložnosti so sprejele listo' 
77 skupin proizvodov, za katere 
morajo veljati carinske olajšave. 
Dve leti pozneje je bila ta lista 
razširjena še s 57 blagovnimi 
skupinami, ki uživajo. 50-od- 
stotne carinske olajšave. Na se
stanku predstavnikov treh držav 
— leta 1970 na Bledu — je bila 
lista razširjena še s 96 skupina
mi proizvodov.

Ta trojni sporazum o raz
širitvi trgovine in o gospodar
skem sodelovanju med Jugosla
vijo, Egiptom in Indijo, ki je 
odprt tudi za druge države v 
razvoju, priča o dolgoletni 
usmerjenosti naše ekonomske 
politike do nerazvitega sveta, 
hkrati pa nam daje možnost za 
nenehno povečevanje industrij
ske proizvodnje in za izvoz na
ših industrijskih izdelkov na še 
nezasičena tržišča.

V. O.

PORTUGALSKA

Evropa
lani

Ekonomska komisija 
OZN za Evropo je 24. aprila 
objavila študijo o evropskih 
gospodarskih razmerah, v 
kateri obravnava gospodar
sko rast in razvoj v državah 
vzhodne in zahodne Evrope. 
Študija ugotavlja, da je pri 
industrijsko razvitih zahod- 
noevropdcih državah opaziti 
v letu 1972 zmeren porast 
prozvodnje. Narodni doho
dek seje povečal za 3,8 % (v 
letu 1971 3 %), stopnja rasti 
pa je znašala 4,7 % (približ
no enaka stopnji rasti y šest
desetih letih). Porast narod
nega dohodka ni (razen v 
Avstriji in Franciji) presegel 
5 %, medtem ko je stopnja 
rasti zaostala v Irdd, Holan
diji in Norveški.

Na drugi stani se je v 
ZSSR narodni dohodek p°' 
večal za 4,9 % (v letu 1971 
6,4%). Narodni dohodek v 
vzhodnoevropskih sociali
stičnih deželah je narasel za 
7,3 % (isto kot v letu 1971)- 
Poljska in Romunija sta za
beležili porast v višini 8 do 
10%, sledi Bolgarija s 7 So
nato pa druge države tega 
dela Evrope s 5 do 6 %.

Kriza
diktature
Portugalska je država z naj

večjo stopnjo inflacije v Evropi 
in daje 43 % sredstev državnega 
proračuna za vojaške izdatke. 
Razširitev evropskega skupnega 
trga tišči Portugalsko v vse bolj 
težak gospodarski položaj, po
sledice tega pa najbolj čuti de
lavstvo. Z zaostrovanjem gospo
darskih razmer se zaostruje tudi 
razredni boj, nastaja vse večja 
diferenciacija, fašistični režim 
izgublja podporo. Portugalska 
vlada še vedno živi v upanju, da 
bo v kolonijah, kot so Gvineja, 
Bisao, Angola in Mozambik, 
izvojevala vojaško zmago. Toda 
osvobodilna gibanja v portugal

skih kolonijah so danes že tak0 
močna, da jih ne morejo stre)! 
niti zločinski .podvigi", kot Je 
bil umor enega najvidnejših v°: 
diteljev za osvoboditev kolon*] 
Amilcara Cabrala.

Tudi delavsko gibanje ožvilj2’ 
Iz dneva v dan narašča stavkov' 
no gibanje, čeprav so stavk6 
prepovedane. Tudi demokrati0 
no gibanje, v katerem sodelu 
jejo komunisti, socialisti in na
predni katoliki, postaja vse bol

»Veliki plamen« na Otoku
9 Nekaj besed ob televizijskem dokumentarcu o stavki liverpoolskih dokerjev

ODMEVI

glasno. Boj proti kolonialni V°J 
ni je postal že tako rekoč nacio 
nalno gibanje in celo v vrstaH 
mladih vojakov so vedno po80' 
stejša protestna dejanja. Kotna' 
nistična partija Portugalske je 
že 47 let v ilegali (njen časop1’ 
„Avante‘‘ izhaja ilegalno že 3 
let), člani Centralnega kotnitaJ 
KP Portugalske pa so po izjay 
njenega generalnega sekretar] 
prebili v fašističnih ječah skup 
no 250 let.

Na predvečer 1. maja nam je slovenska televizija postregla z 
odličnim britanskim dokumentarnim filmom „Veliki pla
men", ki nam je. prikazal izrez sodobnega in zelo aktualnega 
dogajanja v britanskem delavskem gibanju. Potek stavke 
,4okerjev“ - pristaniških delavcev v Liverpoolu je sicer znan 
dogodek, vendar ni edini v vrsti podobnih dogajanj v britan
skem delavskem gibanju, ki pa ga žal, le slabo poznamo. Prav 
zato nam je bilo predvajanje filma toliko bolj dragoceno in 
škoda, da filma precej gledalcev ni videlo, ker so bili zaradi 
praznikov z doma. Očitek pa velja televiziji, ker ni oskrbela 
projekcije z nekoliko širšim komentarjem, s katerim bi doga
janje v filmu pojasnili v kontekstu sodobnih procesov v bri
tanski družbi in njenem delavskem gibanju. Tako se nam 
zgodba o ,,dokerjih“ v Liverpoolu nehote vsili kot osamel 
poskus, čeprav nam eden od vodij stavke v zakjučni besedi na 
sodišču pove veliko stvarnih argumentov, ki govore v prid 
„Workers centrpl" - samoupravljanja (pod pojmom Workers 
control je razumeti samoupravljanje kot družben odnos in ne 
samo kot kontrolo v golem smislu besede). Ker bi bilo škoda 
prepustiti gledalce takemu vtisu, sem ob filmu zabeležil nekaj 
vrstic, s katerimi sicer nimam ambicije postati filmski kritik, 
vendar pa posredovati gledalcem nekaj ugotovitev, ki naj jim 
pripomorejo k bolj celovitemu razumevanju filma oziroma 
dogodkov, ki jih prikazuje.

Velja ugotoviti, da nam film na zelo jasen način pokaže, 
kako se klasična oblika mezdnega boja sprevrača v novo kako
vost — v politični boj, ki ga britanske institucije in delavsko 
ter sindikalno gibanje — laburistična stranka in sindikati - ne 
želijo in ne sprejemajo. Najbrž ga tudi ne bodo sprejeli vse 
dotlej, dokler bodo obstoječe institucije in „svoboda“ imele v 
sebi toliko varovalnih mehanizmov proti temeljnim druž
benim reformam. V trenutku, ko se voditelji stavke odločijo,

da bodo delali sami naprej, postane to ..politična stavka", 
seveda s stališča kapitalističnega reda. V resnici so se dokerji 
zavestno odločili za višjo stopnjo delavskega boja in prav ta 
trenutek v filmu nam sicer na posamičnem primeru lepo 
ponazarja prehod iz mezdnega v politični boj, ki je dandanes 
vse bolj zaznaven v zahodnoevropskem in svetovnem delav
skem gibanju. Odločitev za politično stavko ni dozorela samo 
na osnovi razmišljanj in idealov, temveč je k tej odločitvi 
prispevala vrsto vzrokov in človeka nevrednih razmer. Kljub 
določenemu porastu standarda delavstva v zadnjem desetletju 
in kljub številnim ugodnostim, ki jih je izvojevalo delavsko 
gibanje, kljub podpori v času nezaposlenosti, ki jo nudi 
„welfare State", so delavci dojeli, da so predmet manipulacije 
velekapitalističnih lastnikov in žrtev špekulativnega preta
kanja. kapitala. Delavci dokončno obračunajo tudi s tako 
imenovanim srednjim kadrom (nadzorniki), saj so spoznali, da 
ta sloj zaposlenih odlikuje namesto strokovnega znanja na eni 
strani samopašnost v odnosu do podrejenih, po drugi strani pa 
preplašena zlizanost z delodajalci in z zbirokratiziranimi 
sindikalci.

Film pomeni tudi ostro kritiko sindikatov. Ost je uperjena 
v mlačnost sindikalnih funkcionarjev in tako moramo stavko 
liverpoolskih dokerjev razumeti tudi kot stavko proti takim 
sindikatom. Ne gre za odkritje, saj film pove samo to, kar o 
britanskih „Trade Unions" že dolgo vemo. Pokaže nam 
zbioratiziranost sindikalnih vodij, ki s svojim bolj ali manj 
kimavsko-legitimističnim ravnanjem niso sposobni dojeti 
bistva in smisla pristne pobude preprostih, a razmišljajočih 
,jokerjev". Ne bi želel, da bi me kdo napak razumel: ne 
omalovažujem velikih uspehov britanskih sindikatov v mezd
nem gibanju, toda volja in pripravljenost za bolj radikalno in 
bolj politično ukrepanje sindikatov sta v njihovem vrhu kaj 
šibki.

Skoda, da ob filmu ni bilo povedano, da obstaja v Veliki 
Britaniji dokaj močno gibanje, ki na osnovi prav takih stavk, 
kot je bila stavka dokerjev in ki jih je bilo že več v Britaniji, 
propagira razmišljanja o delavskem samoupravljanju. V giba
nje so vključeni poleg delavskih in sindikalnih voditeljev tudi 
nekateri ugledni izobraženci in celo v vrhovih britanskih sindi
katov je nekaj pristašev tega gibanja. Seveda je to gibanje še 
maloštevilno, vendar pa predstavlja osvežitev v sorazmerno 
konservativni britanski družbi in v okorelem in politično 
neenotnem delavskem gibanju. Gotovo gre, če že ne za kaj 
več, pa vsaj za iskanje poti, ki bi ustrezala specifičnostim 
britanskega delavskega razreda.

Zelo nazorno nam je film prikazal primitivno antikomuni- 
stično razpoloženje (na tiskovni konferenci in na sodišču), ki 
gaje s podtikanjem in domnevnimi oznakami kaj lahko še bolj 
raznetiti in tako oblikovati vse zveličavni „public opinion" 
(javno mnenje) zato, da lahko potem zopet v imenu tega 
taistega .javnega mnenja" postavljaš zaskrbljujoča vprašanja o 
tem, ali ni kaj ultraškega, trockističnega ali česa podobno 
rdečega posredi. Tako se ..oblikuje" gledanje „middle-classa“, 
čeprav na primer KP Britanije nima kaj veliko posla s stavkov
nim gibanjem.

O filmu bi se dalo še veliko razmišljati. Film je brez dvoma 
dal vedeti, da višja stopnja osveščenosti delavstva ne more sam 
po sebi - brez subjektivnega dejavnika, organizirane politične 
sile, zlomiti zastarelih institucij in idej. Želimo si, da liver
poolski dokerji in njihovi vodje ne bi ostali legenda ali samo 
začetek ..velikega plamena", kot je dejal eden voditeljev 
stavke. Želimo pa si tudi še več tako kvalitetnih prikazov 
sodobnega dogajanja v delavskem gibanju, saj tudi mi še vedno 
iščemo in bomo neprestano preverjali sami sebe.

ANDREJ ŠKERLAVAJ

Parlament
zdomcev

Pred nedavnim so v TreuS" 
dorfu ustanovili parlament tuju' 
delavcev. Tako je prvič za 181 
mizo razpravljalo o problemu za
poslene tuje delovne sile 51 čla
nov parlamenta po poreklu 
Turčije, Grčije, Italije, Jugosla
vije ter Španije. Sestali so se, 
bi se zavzeli za enake pravice, 
kot jih uživajo nemški delavc*- 
Poleg tega zahtevajo za svoj 
otroke ureditev otroških vrtcev, 
pouk materinega jezika v osnov 
nih šolah ter boljša stanovanj?- 
Gre za pričetek prizadevanj, a 
bi tudi tuji delavci lahko poU' 
tič no ter družbeno vplivali/6 
da bi jim nadomestili del pnP3
dajočih državljanskih pravic.

Po zadnjih statističnih P0??, 
kih je bilo lani v Nemčiji d°br. 
8 milijonov zaposlenih, od ,- 
več kot 2 milijona tujih dela 
cev. Največ tujih delavcev je 
Turčije (497.000), iz JugosteVT 
(472.000), iz ItaUje (422.00M; 
Grčije (270.000), Španije, A’ 
strije, Nizozemske, PortugaB 
Francije in drugod.
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TE DNI 
SO REKLI

Predsednik republike JOSIP 
BROZ-TITO na zboru fede- 
racije:

V osnutku novega besedila 
ustave je jasneje kot v prejšnji 
ustavi določen pojem družbene 
lastnine, to je, da pripada družbi 
v celoti. Se pravi, da mora pri 
razpolaganju z družbenim pre- 
ruozenjem in dohodkom vsakdo 
^oštevati splošno družbene in
terese in ravnati v skladu z dolo
čenimi družbenimi sporazumi in 
uogovori. Dohodek, ki ga ustvar
ja organizacija združenega dela, 
na primer, ni samo rezultat pri
zadevanj njenih delavcev, tem
več na določen način rezultat 
Prizadevanj vseh delovnih ljudi, 
uidi prejšnjih generacij.

Spremembe, ki jih uresničuje- 
nto, imajo torej zgodovinski po
men. Ne gre samb za izpopolnej- 
vanje ali dopolnitev sedanje usta
ve, temveč za revolucionarne 
¥remembe v bazi naše družbe, v 
Proizvajalnih odnosih, prav tako 
Pa tudi v vsej nadstavbi. Mislim, 
da lahko z vso upravičenostjo 
zatrdim, da proizvajalci in vsi 
delovni ljudje še nikoli v zgodo
vini niso bili bliže uresničitvi vi
zije klasikov marksizma o raz
polaganju z rezultati svojega dela 
m o svoji vodilni vlogi pri vode- 
nju celotne politike družbe.

Zavedamo se, da so ustavno
pravne norme okvir, ki ga je tre- 
ba izpopolniti z revolucionarno 
vsebino, kajti novi ustavni sistem 
*am po sebi ne bo rešil vseh pro
blemov in težav, s katerimi se 
»ečujemo. Takšna pričakovanja 
m bila nestvarna in škodljiva. 
Zato je nujno potrebna najširša 
zavzetost vseh, da bi novi ustav- 
m sistem začel čimprej uspešno 
delovati.

Brane Popit, predsednik CK 
2KS, na seji republiške kon
ference SZDL:

Razumljivo je, da bo morala 
zveza komunistov svojo vlogo 
Uveljavljati zlasti v okviru dele- 
gatskega sistema, to je iz temelj- 
nm organizacij združenega dela 
Preko delegacij in delegatskih 
zborov tako, da bo nenehno de- 
imma v socialistični zvezi, v sin
dikatih in v drugih družbeno- 
Političnih organizacijah. Brez 
fiksne vloge ZK in drugih orga
niziranih družbenih sil bi lahko v 
delegatskem sistemu zavladal 
Prakticizem, kar bi ne razreše
valo družbenih konfliktov, mar
več bi jih še zaostrovalo.

Osnovna dolžnost članov ZK 
ostaja torej enaka kot doslej: s 
svojo idejnopolitično aktiv
nostjo morajo zagotoviti pre
vlado naprednih stališč, odpirati 
Perspektivo za razrešitev aktual- 
nih družbenih problemov, kre- 
Piti enotnost delovnih ljudi na 

snovi načel samoupravnega so- 
lalrzma in utrjevati stabilnost 

našega družbenega sistema. 
'"Snovna naloga ZK kot celote. 
Prav tako pa tudi komunistov, ki 

elajo v socialistični zvezi, je 
Prav tako jasna in znana: ustva- 
ni smo dolžni takšne družbene 

razmere, da se bo delavski raz- 
’ ki je jedro in vodilna sila 

nruzbenega razvoja, otresel 
Stankov svojega nekdanjega 

niezdnega položaja ter prevzel 
celotno skrb za enostavno in raz- 
firjeno reprodukcijo naše druž- 
“C,- Razumljivo pa je, da se mo
rajo komunisti — tako kot v dru- 
Sjn družbenopolitičnih organiza- 
erjah _ za uresničitev te naloge 
Primerno organizirati tudi v so- 
ciahstični zvezi.
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SODOBNI SOCIOLOŠKI PROBLEMI SAMOUPRAVLJANJA V PODJETJIH £
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Interesenti lahko knjigo še vedno naroče po prodajni ceni 65 dinarjev za izvod 
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ZAKAJ POENOTITI 
DAVČNO POLITIKO
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Podpora, ki p dajejo delavci stabilizacijskim 
ukrepom tudi tedaj, ko le-ti posegajo v njihov 
osebni dohodek, slej ko prej temelji na prepri
čanju, da mora vsak sorazmerno s svojimi mož- 
nostmi prispevati h krepitvi sposobnosti našega 
gospodarstva. Pri tem imap pred očmi, da seda
nje „zategovanje pasu“ ne more in tudi ne sme 
ogrožati življenjske ravni tistih, ki žive od svo
jega dela. Akcij za stabilizacijo gospodarstva 
torej ne moremo omejevati samo na obdavče
vanje osebnih dohodkov, zlasti ne v obsegu, P 
bi lahko ogrožal veljavne sisteme delitve v 
TOZD, brez katerih ni samoupravljanja. Pre
tirano obdavčevanje osebnih dohodkov lahko 
praktično ogrozi celotni stabilizacijski program; 
kot uravnilovka oziroma dušenje ustvarjalnih 
pobud organizatorjev proizvodnje lahko po
vzroči stagnacip v proizvodnji, čeprav se za 
takšno ravnanje odločamo v imenu zmanjše
vanja socialnih razlik.

Nič čudnega torej, če se je začelo gospodar
stvo odločno zavzemati za to, da bi sklenil med
republiške dogovore tudi glede enotnih krite
rijev davčnega sistema. Treba bi bilo doseči 
dogovor, kateri so osnovni elementi obdavče
vanja gospodarskih organizacij, P bistveno vpli- 
vap na enotnost in stabilnost jugoslovanskega 
tržišča. Določiti je treba tudi, kdo so davčni 
zavezanci, kolikšne so lahko davčne stopnje, 
olajšave, ali vsaj globalno višino obveznosti, P 
jih je treba z osebnih dohodkov prenesti na 
davčno osnovo. Dogovore o obdavčevanju oseb
nih dohodkov, ki bremenijo stroške, smo že 
sprejeli, gospodarstvo pa zahteva, da bi z med- 
republišpm dogovorom določili te izdatke za 
vso državo, presežke pa prav tako obdavčili. 
Koristno bi bilo, če bi dosegli medrepublišP 
sporazum tudi o znesku osebnega dohodka, ki 
ne bi bil obdavčen, dogovor o vsaj približno

HRVAŠKA

Še letos konec Izgub!

Ribičič, predsednik 
KK SZDL, na slavju ob 
jRrO-letnici tolminskega pun-

ti(,^>anes je že v vzponu poli- 
..l”3 . ofenziva samoupravno 
usmerjenih socialističnih sil, ki 
reJuJcj° vlogo delavskega raz- 
dr, n.1? niegove vodilne stranke v 
r£zbl ter krepijo vlogo Sociali- 
t: - ne zveze in sindikatov v poli- 
ni-rlc® istemu. Kljubujoč vsem 

'■samoupravnim, protiljud- 
ie-H111 Protisocialističnim silam 
aln;, nes. v osredju pohtične 

"Jošti naš boj za uresničeva- 
tUp-, iavskih amandmajev, za - 
litiv ncJ preobrazbo celotne po- 
int»,?’ ^a. bo bolj naslonjena na 
lej .;-es.e tistih slojev prebivalstva, 
PraJI1JO- 0(1 mojega dela. za od- 
nihl neupravičenih social- 
sler, razlik, za delavsko stanovanj- 
PrenhP°uik0’ 23 gospodarsko 
H k,razbo gorskih kmetij, za
“Poslovanje pretežno doma in
Cev eci° socialno zaščito zdom- 
ma;2a, stabilizacijo in krepitev 
nj„ rialnih osnov samoupravlja
la, za večji samoupravljalski red 

* zakonito^ za kontrolo nad

troti t r-aVni 86 uporablja in 
sbdr,' 10 J® resnično najbolj do-
iiudska ^ft°ki.P°Štena’ najb°lj

Sklad skupnih rezerv Hrvaške 
bo letos zagotovil 7,5 milijona 
din za izplačilo kratkoročnih 
posojil, da bi nelikvidne in de
lovne organizacije, ki poslujejo 
za izgubo, lahko izplačevale 
delavcem minimalne osebne do
hodke. Kredite bodo odobrili 
največ za tri mesece z letno 
obrestno stopnjo 8 %. Kredite 
bo odobril tudi delovnim orga
nizacijam, ki se bodo preusme
rile v druge dejavnosti, ne po
slujejo pa z izgubo.

Letos bodo v skladu skupnih

rezerv zbrali 397 milijonov, s 
čimer bodo pospešili stabiliza
cijo in kritje izgub v delovnih 
organizacijah in kmetijstvu, po
krili obveznosti za odobrene 
kredite iz minulega leta ter po
sledice škode zaradi elementar
nih nesreč. Sklad se bo pri ban
kah zadolžil, za nadaljnjih 70 
milijonov dinaijev, da bi lahko 
pomagal pri sanaciji pomemb
nejših delovnih organizacij. Na 
skupščini sklada, ki je razprav
ljala o tem programu, je bilo 
poudarjeno, da je letošnje leto

usodno za stabilizacijo in da je 
treba pokriti vse izgube, poseb
no še gospodarstva v nerazvitih 
območjih.

HRVAŠKA POMISLEKI
NA PREDLOG DOGOVORA

Svet Zveze sindikatovUrvaške sodi, da je predlog medrepubliškega 
družbenega dogovora o načelih za usklajevanje in delitev dohodka ter 
osnovah in kriterijih delitve osebnih dohodkov sprejemljiv samo v 
tistem delu, kjer je govora o sklepanju samoupravnih sporazumov 
temeljnih organizacij združenega dela s področja več republik in 
pokrajin oziroma za celotno državo. Vsa druga določila predloga tega 
dogovora pa po mnenju hrvaških sindikatov niso sprejemljiva zavoljo 
tega, ker urejajo samo obrobna vprašanja in zato ne prispevajo k 
razvoju samoupravnega sporazumevanja med temeljnimi organiza
cijami združenega dela v panogah in grupacijah na jugoslovanski 
ravni. Tak dogovor bi lahko celo negativno vplival na nadaljni razvoj 
dohodkovnih odnosov. Kar pa zadeva proceduro dogovarjanja, ki jo 
predpisuje osnutek tega dogovora, sindikati na Hrvaškem sodijo, daje 
vse preveč zapletena zavoljo izredno velikega števila podpisnikov.

Svet Zveze sindikatov Hrvaške sodi, da mora biti centralno vpra
šanje v medrepubliškem dogovoru programirani dohodek, kar pa 
narekuje sporazumevanje TOZD na jugoslovanski ravni o pogojih za 
pridobivanje dohodka in o kriterij ah za njegovo delitev ter v teh 
mejah gibanje dohodka in osebnih dohodkov. S pomočjo programi
ranja dohodka, se pravi, z ustvarjanjem večjega dohodka pa je treba 
zagotoviti hitrejšo rast najnižjih zaslužkov ter stimulirati ustvarjalnost 
in delitev po rezultatih dela. Družbeni dogovori morajo zato postati 
sestavni del samoupravnih odnosov v združenem delu, nikakor pa ne 
smejo biti instrument administrativnega urejanja teh vprašanj - 
opozarjajo Sindikati na Hrvaškem.

enakih obremenitvah rezultatov poslovanja, 
treba pa je doseči tudi medrepubliški dogovor o 
tem, v katerih primerih naj bi uporabljali davč
ne olajšave za posamezne delovne organizacije.

Tudi predsedstvo ZKJ je med sklepi o aktual
nih vprašanjih uresničevanja politike ekonom
ske stabilizacije opozorilo, da je gospodarstvo 
zelo zainteresirano, da bi čimprej dosegli do
govor republik in poPajin o enotnih Piterijih 
davčnega sistema. Podpora predsedstva ZKJ 
temu predlogu gospodarstva ni niti malo na
ključna: davčni sistem je eno najmočnejših . 
orožij vsake pa tudi stabilizacijske politike. Brez 
enotnih osnov davčnega sistema ni enotnega 
tržišča, za katerega je gospodarstvo življenjsko 
zainteresirano. Osnova za graditev takšnega 
sistema pa so enotna stališča o tem, kateri vse 
so osnovni elementi obdavčevanja, pomembni 
za enotnost in stabilnost jugoslovanskega trži
šča, kaj. je treba izvzeti iz obdavčitve, v kakšni 
meri bodo osnova obdavčevanja osebni dohodp 
in drugo. Razumljivo je, da zaradi različne go
spodarske struPure v republikah in poPajinah 
približevanje stališč ne bo potekalo povsem 
brez težav, kljub temu pa moramo čimprej po
enotiti poglede na politiko obdavčevanja do
hodka in osebnih dohodkov in se dogovoriti za 
enotne prijeme pri njenem uresničevanju, če 
želimo ustvariti vse možnosti za enakopravno 
tekmovanje gospodarskih organizacij na našem 
trgu.

Neenotno obdavčevanje prinaša posameznim 
občinam in republikam sicer Patkoročne ko
risti, denar za to ali ono nujno investicijo, naši 
celotni družbi pa škodi, saj spodkopuje enot
nost jugoslovanskega trga - to je osnovni eko
nomski temelj za zdrav gospodarski razvoj naše 
družbe.

B.L.

Zadrega 
s turizmom

Nelikvidnost organizacij turističnih dejavnosti je dpbila 
izredne razsežnosti, zato se zastavlja vprašanje, kako bo 
to vplivalo na Jugoslovansko kmetijsko banko J ki je zna
ten del svojih sredstev iz tujih kreditov neposredno vla
gala v graditev turističneih objektov. Od leta 1967 do 
1972 je za gradnjo turističnih zmogljivosti odobrila skup
no 2872 milijonov dinaijev investicijskih kreditov. Raz
pored po republikah je bil naslednji: Črna gora je dobila 
0,23%, Hrvaška 79,16%, Makedonija 0,87%, Slovenija 
0,87% in Srbija 10,87%. V času, ko so bili odobreni 
krediti, je kazio, da problemov z njihovim odplačilom 
ne bo, vendar pa so se razmere v nekaj letih korenito 
spremenile, kar povzroča banki resne težave. Banka je v 
letih 1971 in 1972 kljub resnim opozorilom nadaljevala z 
odobravanjem kreditov in ni spremenila pogojev krediti
ranja. Iz tujine je najela kredite z rokom odplačila od 5 
do 7 let, posojala pa jih je na 25 let!

BOSNA IN HERCEGOVINA

Nič več
družbenih skladov

V Sarajevu predlagajo ukini
tev vseh družbenih skladov, ka
terih sredstva se oblikujejo iz 
proračuna. Vendar z njihovo 
ukinitvijo ne bi prenehalo izlo
čanje sredstev za po trebe, ki so 
jih financirali iz teh skladov; gre 
za to, da bi o sredstvih razprav
ljali na zboru volilcev tako kot 
o celotni proračunski razdelitvi.

V Sarajevu je 41 družbenih

skladov, ki so imeli lani kakih 
190 milijonov dinaijev. Ker je v 
upravnih odborih teh skladov le 
po 5 do 15 članov, je o sred
stvih odločalo komaj 358 iz
brancev", včasih pa celo posa
mezniki! Če skladov ne bi pre
oblikovan in organizirali na 
samoupravnih temeljih, bi se 
lahko spremenili v osamosvo
jene centre ekonomske moči.

ŠE PO STAREM
To, da obrtniki radi prijav

ljajo davek v drugih občinah, je 
razumljivo, čeprav seveda ni 
opravičljivo. Čudno pa je, da to 
dovoljujejo občinske skupščine. 
V Srbiji na primer, so občine

'ObN
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sprejele 210 davčnih zavezan
cev, za katere po zakonu niso 
pristojne. Dokaz, daje razlog za 
tako kršenje predpisov pred
vsem želja povečati dohodek, je 
to, da občine izbirajo, koga 
bodo sprejele: med takimi obrt
niki niso krojači ali čevljarji, 
pač pa predvsem avtomehaniki 
(114) _ in gradbena podjetja 
(60). Če se obrtniki selijo, samo 
po sebi ni škodljivo, toda ob
čine bi se — podobno kot smo 
storili v Sloveniji — vendarle 
morale dogovoriti, da bodo 
upoštevale zakone in predpise 
ter da vaba za obrtnike' ne bo 
nižja stopnja davčnih obvez
nosti.

beuKvmosf-^.

- Čudno, s tako velikega kupa, pa tako slab razgled!
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IZ NAŠE DRUŽBE

Priznanje 
OF bol
nišnici

V občinskih organiza
cijah Socialistične zveze 
se v zadnjem obdobju vse 
češče odločajo, da pode
ljujejo priznanja Osvobo
dilne fronte tudi delov
nim kolektivom. V Slove
njem Gradcu so letos iz
ročili priznanje Osvobo
dilne fronte tudi delovni 
skupnosti Splošne bolniš
nice in partizanskemu ta
borniškemu odredu „Se- 
vemi kurir“.

Splošni bolnišnici Slo
venj Gradec so podelili 
priznanje OF za organizi
rano politično delo med 
zadnjo vojno ter za po
moč in sodelovanje s par
tizansko saniteto v letih 
ljudske revolucije. Prav 
tako so s priznanjem na
gradili razvoj v zadnjem 
razdobju ter humane od
nose do bolnikov, po ka
terih slovi slovenjegraška 
Splošna bolnišnica tudi 
izven meja občine in Ko
roške.

Taborniški partizanski 
odred ,.Severni kurir“,ki 
je dosegel izredno mno
žičnost in šteje skoraj 
400 članov ter je že štiri
krat osvojil naslov parti
zanski odred, pa je dobil 
priznanje še posebej za 
prizadevanja pri obujanju 
tradicij NOB ter za uspo
sabljanje članov za sploš
ni ljudski odpor.

(an)

OBISK PRI PATRONAŽNIH SESTRAH V MARIBORU

Govorica srca in ljubezeni do človeka
0 delu mariborskih patronažnih sester pove skoraj vse podatek, da opravijo letno 60.000 storitev 9 Koliko dela na terenu bi še 
zmogle, če bi jim kdo dovolil! • S strokovnim znanjem, z veliko ljubeznijo do sočloveka in s samoodpovedovanjem skrbijo 

za številne občane, ki so potrebni njihove pomoči, v občinah Maribor, Lenart in Slovenska Bistrica

Srečnemu naključju se lahko 
zahvalijo mariborske patronaž
ne sestre, da so dosegle v zad
njih letih v organizacijskem ih 
strokovnem pogledu visoko ra
ven uslug, kijih nudijo mnogim 
občanom, potrebnim njihove 
vsestranske pomoči in tople 
človeške besede. V matični 
ustanovi, Zdravstvenem domu, 
so našle vselej vso potrebno 
podporo, s pomočjo katere je 
nastala odlično organizirana pa
tronažna služba, ki lahko služi 
za vzgled sorodnim službam v 
Sloveniji. Kramljanje s „prvo“ 
patronažno sestro v obdravski 
metropoli SILVO VUGA ni raz
krilo zgolj sončnih, marveč tudi 
vrsto senčnih strani, ki sprem
ljajo delo patronažne službe v 
Maribom.

„Težav imamo tudi v našem 
delu precej. Največ je seveda 
takih, ki so povezane z mate
rialnim položajem naše službe. 
Toda, naj je bil ta položaj še 
tako težak, ni nikoli zavrl stro
kovnega poleta in entuziazma 
naših sester. Prav spričo tega in 
umljivo predvsem zavoljo vse
stranskega razumevanja matič
ne ustanove smo organizirali pa
tronažno službo, kije sposobna 
nuditi vso strokovno oskrbo 
novorojenčkom, nosečnicam in 
starostnikom.“

Sestrska terenska služba ob
sega poleg patronažne dejav
nosti še strokovno nego na bol

nikovem domu in babiško služ
bo. Razen tega imajo dobro 
organizirano tudi bolniško 
strežbo na domu, ki jo v stro- 
kovnili krogih bolj poznajo kot
laično strežbo. ,.Mariborski pri
mer" takšne strežbe je bržčas 
posnemanja vreden, saj jim je 
uspelo v sodelovanju s krajevno 
skupnostjo „Ivan Cankar41 do
seči to, kar danes v ostalih slo
venskih mestih tako pogrešamo, 
nemalokrat pa nanjo tudi tako 
radi pozabljamo. Patronažna 
služba nudi pri bolniški strežbi 
na domu vso strokovno pomoč, 
za njeno organizacijo in vse, kar 
je z njo v zvezi, pa skrbi krajev
na skupnost.

NA
TISOČE STORITEV

Patronažne sestre v Mariboru 
so na nogah tako rekoč noč in 
dan. Njihova služba „pokriva“ 
namreč območja treh občin, 
zato umljivo dela nikoli ne 
zmanjka. Razen mariborske 
občine skrbijo še za občini Le
nart in Slovenska Bistrica, torej 
za celotno območje Zdravstve
nega doma Maribor.

,Kako naj vam povem: naše 
sestre hodijo tja od Slovenskih 
Konjic do državne meje na eni 
ter od Fale do Apač na drugi 
strani. Zdaj si lahko predstav
ljate, da je njihovo terensko 
delo vse prej kot lahko. Koliko
krat je treba priti do občanov

peš ob slabem vremenu, na ti
soče njihovih poti je šlo skozi 
zimske čase ... O njihovem 
delu pove pravzaprav že vse po
datek, da opravijo letno 60.000 
različnih storitev. In da ne po
zabim, vse to opravi peščica 70

Silva VUGA, vodja patronažne 
službe: „Naše patronažne sestre 
boste vsak dan srečali tam od 
Slovenskih Konjic do državne 
meje na eni ter od Fale do 
Apač na drugi strani.44

sester!44 nam je dejala Silva 
Vuga.

S kadri imajo nasploh velike 
probleme. Najbolj pogrešajo 
višje medicinske sestre za patro
nažno delo. Zatrjujejo, da so 
kadrovsko slabo zasedeni. Ta
kole okoli 65-odstotno. Upanja 
za pridobitev novih moči ni ve
liko, saj se sestre, zavedajoč se 
težkega in odgovornega teren
skega dela, raje zaposlijo v dru
gih zdravstvenih službah.

„V takšnem položaju,44 je 
menila Silva Vuga, „iščemo naj
bolj ustrezne oblike, da opra
vimo delo. Sprijaznili smo se z 

.dejstvom, da bomo tudi v pri
hodnje imeli težave s kadri, zla
sti za terensko delo. Toda kljub 
pomanjkanju strokovno uspo- 
sobljenih sester je v delo naše 
patronažne službe danes zajeto 
že okoli 60% vseh družin na 
območju občin Maribor, Lenart 
in Slovenska Bistrica, ki so po
trebne naše strokovne pomoči. 
Vselej skušamo v naj večji mož
ni meri izpolniti naš program, 
tako da smo sposobni poseči v 
vse kritične primere, ki se po
javljajo na terenu.44

OBISK
PRI OSKRBOVANCIH

Z Marijo Pajič, višjo patro
nažno medicinsko sestro, smo 
obiskali družino Premužak v 
Pesniškem dvoru, nekaj kilo
metrov od Maribora. Zakonca

Novi pokojninski in 
invalidski sistem

Rubriko o novostih,______ _______ , ki jih prinašajo novi predpisi o pokojninskem in invalidskem zavarovanju, smo pripravili s
sodelovanjem Janeza Erjavca, pomočnika direktorja službe Skupnosti pokojninskega in invalidskega zavarovanja SRS. Če 
bodo bralci želeli, bomo, podobno kot pravno posvetovalnico, odprli v časopisu tudi posvetovalnico za pokojninske in 
invalidske zadeve, v kateri bodo sodelovali strokovnjaki.

Delovni invalid, ki ne more več opravljati svojega 
dela, ima pravico do drugega ustreznega dela, če še ni 
dopolnil moški 60 in ženska 55 let starosti in če ima 
pokojninsko in zavarovalno dobo, ki je določena za 
pravico do invalidske pokojnine. Delovnemu invalidu 
se zagotavlja takšno drugo ustrezno delo, ki ga bo 
lahko opravljal poln delovni čas. Če delovni invalid ne 
more ne svojega ne drugega ustreznega dela opravljati 
poln delovni čas, ima pravico do zaposlitve s skraj
šanim delovnim časom na svojem ali na drugem 
ustreznem delu, če na takšnih delih lahko dela naj
manj polovico polnega delovnega časa. Pravica do za
poslitve na ustreznem delu torej pomeni pravico delati 
na drugem ustreznem delu poln delovni čas, vendar 
najmanj s polovico polnega delovnega časa, če se inva
lid niti s poklicno rehabilitacijo ne more usposobiti za 
drugo delo, ki bi ga opravljal poln delovni čas. Delovni 
invalid se zaposli na drugem ustreznem delu brez 
poprejšnje poklicne rehabilitacije, če ta ni potrebna, 
ali po poprejšnjem usposabljanju za delo s poklicno 
rehabilitacijo, če se lahko samo po njej zaposli na dru
gem ustreznem delu.

Delovni invalid se zaposli v organizaciji ali pri delo
dajalcu, če glede na splošno zdravstveno stanje in sta
nje invalidnosti lahko dela v enakih pogojih kot drugi 
delavci. Prav zaradi invalidove socialne rehabilitacije je 
njegova zaposlitev v organizaciji najbolj primerna, saj v 
njej najlaže najde stik z drugimi delavci in se med 
njimi uveljavi kot enakovreden proizvajalec. Le izje
moma, če delovni invalid očitno ne bo mogel delati v 
enakih delovnih pogojih kot drugi delavci, je potrebno 
zanj iskati zaposlitev v posebni organizaciji za zaposlo
vanje in poklicno usposabljanje ali v invalidski delav
nici. Če tudi to ni mogoče, je potrebno poskrbeti, da 
delovni invalid doma opravlja delo za organizacijo, če 
je to mogoče glede na vrsto in organizacijo dela.

Če je potrebno za zaposlitev delovnega invalida na 
ustreznem delovnem mestu v organizaciji preurediti 
prostore, prirediti stroje, naprave ali delovna sredstva, 
zagotovi skupnost potrebna finančna sredstva na pod
lagi posebne pogodbe, ki jo skleneta organizacija in 
skupnost.

V zvezi s pravico delovnega invalida do ustrezne 
zaposlitve je pomembna novost 16. člena zakona o 
pokojninskem in invalidskem zavarovanju. Organi

zacije in zasebni delodajalci morajo obdržati na delu 
oziroma po končani poklicni rehabilitaciji znova spre
jeti na delo delovnega invalida. In sicer ne glede na 
dobo zaposlitve pri njih, če je invalidnost posledica 
nesreče pri delu ali poklicne bolezni; če pa je invalid
nost posledica bolezni ali poškodbe izven dela, imajo 
takšno dolžnost' do delavca, ki je bil pri njih pred 
nastankom invalidnosti v delovnem razmerju vsaj eno 
leto. Če zaradi naravne dejavnosti pri organizaciji ali 
delodajalcu ni delovnega mesta, na katero bi delovni 
invalid mogel biti razporejen, mu mora organizacija 
oziroma delodajalec zagotoviti zaposlitev pri drugi 
organizaciji oziroma delodajalcu, in sicer tako, da se z 
njo neposredno dogovori o zaposlitvi delovnega inva
lida ali da z drugo organizacijo ali delodajalcem skupaj 
ustanovi organizacijo, v kateri je zagotovljena zaposli
tev delovnim invalidom. Če nastane spor, ali je možno 
delovnemu invalidu zagotoviti delo v lastni ali drugi 
organizaciji oziroma pri delodajalcu — in ali so mož
nosti za ustanovitev nove organizacije, v kateri bi se 
lahko zaposlovali delovni invalidi, določi o tem po
sebna komisija, ki jo imenuje za delo pristojni občin
ski upravni organ. Če se člani komisije ne morejo 
sporazumeti, odloči o sporu svet občinske skupščine, 
kije pristojen za delo.

Po predpisih, ki so veljali do 31. 12. 1972, so bile 
organizacije dolžne zadržati delovnega invalida na delu 
ali mu delo preskrbeti dmgod le, če je bila invalidnost 
posledica nesreče pri delu ali poklicne bolezni. V tem 
primeru je morala organizacija izplačevati invalidu iz 
svojih sredstev tudi začasno nadomestilo, dokler mu 
ni bilo preskrbljeno drugo ustrezno delo.

Kaj pomeni nova ureditev obveznosti organizacije 
in delodajalca do delovnega invalida; ali je nova uredi
tev boljša od prejšnje in ali pomeni povečanje ali 
zmanjšanje obveznosti organizacije in delodajalca? O 
novi ureditvi obveznosti organizacije in delodajalca je 
bilo dosti povedanega v razpravi o osnutku republi
škega zakona in statuta, rešitev pa je bila ocenjena 
pozitivno. Po novi ureditvi mora organizacija oziroma 
delodajalec prekrbeti delovnemu invalidu drugo 
ustrezno delo na enega od treh načinov: v lastni orga
nizaciji, v drugi organizaciji ali s tem, da sama ali z 
drugimi organizacijami ustanovi novo organizacijo 
oziroma obrat, v kateri bo zagotovljena zaposlitev de

lovnim invalidom. Najbrž je - dolgoročno gledano - 
tretja obveznost najpomembnejša, ker nakazuje, da 
bodo morale organizacije, ki glede na svojo dejavnost 
nimajo delovnih mest za invalide, začeti načrtno vla' 
gati lastna sredstva, da bodo z njimi zagotovile de 
lovna mesta za invalide. Načrtovanje nadaljnje proiz 
vodnje mora torej upoštevati tudi, kakšna je invalidi 
zacija v posamezni organizaciji oziroma v več organi
zacijah v istem kraju in glede na to načrtovati tudi 
takšne dejavnosti, v katerih bo moč zaposlovati de
lovne invalide.

Pomembno delo za zagotavljanje delovnih mest za 
zaposlovanje delovnih invalidov bodo lahko opravile 
tudi občinske komisije, ki bodo v spornih primerih 
odločale, ali ima organizacija oziroma delodajalec 
možnost, da zagotovi delovnemu invalidu drugo 
ustrezno delo na enega od prej navedenih treh nači
nov. Komisije in tudi svet občinske skupščine, ki je 
pristojen za delo, bodo lahko dali koristne pobude 
zlasti za ustanavljanje novih organizacij ali obratov, v 
katerih bi se lahko zaposlovali delovni invalidi. To 
tudi zaradi tega, ker si morajo komisije, če je po
trebno, priskrbeti strokovno mnenje zavodov, ki se 
ukvarjajo z organizacijo dela in tehnologijo proizvod
nje in poslovanja, z varnostjo pri delu ali z rehabilita
cijo invalidov. To pomeni, da bo pri odločanju vklju
čen širši krog dejavnikov in da ne bodo mogli biti 
upoštevani zgolj interesi posamezne organizacije ozi
roma delodajalca.

Da se delovnemu invalidu najde ustrezno delo, je 
skrb skupnosti oziroma je njena skrb v sodelovanju z 
ustreznimi organizacijami in službami. Nov način 
zaposlovanja delovnih invalidov zahteva tudi nove 
oblike sodelovanja službe skupnosti z organizacijami 
združenega dela, službo za zaposlovanje, strokovnimi 
organizacijami in društvi ter družbenopolitičnimi 
skupnostmi. Le od tesnejšega sodelovanja in od skup
nih prizadevanj vseh omenjenih dejavnikov lahko pri
čakujemo zadovoljive uspehe pri zaposlovanju delov
nih invalidov.

J.E.
PRIHODNJIČ: DENARNA NADOMESTILA 
V ZVEZI S PRAVICO DO ZAPOSLITVE

Stanko in Zofija, oba že skoraj 
pri devetdesetih in še vsa pod 
vtisom predlanske biserne po
roke, sta bila nadvse vesela na
šega obiska. Toliko bolj obiska 
sestre Marije, ki je pri Premuža- 
kovih stalen gost.

Sredstvo ja ohranitev 
svežine in vitalnosti

)rPa, kako dobra je naša Ma
rija,44 sta nam veni sapi jela pri
povedovati Premužakova.
„Tako smo se navadih nanjo, da 
jo kar pogrešamo, če je ni nekaj 
dni. Še posebno dobra je z naji
nim sinom Engelbertom, ki je 
1939. leta zbolel za otroško 
paralizo in je ^gjilej navezan 
edinole na bolniško posteljo.“

Za razliko od Premužakovih, 
kjer ob očetovih 180 starih 
tisočakih pokojnine ni skrbi, da 
se ne bi „prebili skozi mesec“, 
je pri Bekovi Rezila v Pernici 
vse drugače.

„S 25 starimi tosočaki social
ne podpore težko shajam na 
mesec. Toda, ko pridejo sestre 
iz Maribora, pozabim na to, da 
živim v svoji koči osamljena, 
daleč od ljudi in življenja. Nji
hova velika skrb me tolaži, saj

Za Marijo PAJIČEVO, višjo 
patronažno medicinsko sestro, 
je njen vsakdan razpet med Ptu‘ 
jem in Mariborom, med družin0 
in službo, ki terjata vsaka svoje- 
Pa vendar ji ob težkem teren
skem delu skoraj nikoli ne 
zmanjka veselja in dobre volje

sem pri 74 letih ostala sama na 
tem svetu.44

Na obisku pri Premužakovih 
in Bekovi Reziki, dveh med ne
štetimi družinami, za katere 
skrbijo mariborske patronažne 
sestre, smo se prepričali v nji
hovo resnično govorico srca in 
ljubezni do sočloveka.

O tisti govorici, ki sprermj3 
vsa njihova delovna snovanja 
domala iz dneva v dan, iz leta v 
leto. Zavest, da ostarelim obča
nom niso v jeseni njihovega živ
ljenja potrebna samo zdravil3- 
ampak tudi topla prijateljsha 
beseda, pomoč in razumevanje 
do njihovih tegob, je med pešči
co patronažnih sester v obdrav
ski metropoli skoraj vedno prl' 
šotna. Zato tudi zlahka prema
gujejo vsakdanje križe in težave 
v svojem strokovnem delu. y

__'-'Tl--'-—TL---'''?? ^iiirrst
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KULTURNA AKCIJAKdaj odmrznitev OD?
(Nadaljevanje s 1. strani)

UREDNIŠTVO: Kakšna so 
razmerja med osebnimi do
hodki v gospodarstvu in družbe
nih dejavnostih? Se škarje od
pirajo ali zapirajo?

VINKO KASTELIC: V prvih 
treh mesecih letošnjega leta so 
osebni dohodki v gospodarstvu 
Porastli za 4 %, v družbeni de
javnosti, kjer so zamrznjeni, pa 
so se zmanjšali za 0,5 %. To 
pomeni, da se škarje odpirajo in 
se relativno vedno bolj zmanjšu
jejo osebni dohodki v družbe
nih dejavnostih.

UREDNIŠTVO: Katere druž
bene dejavnosti in v katerih ob
činah so najbolj prizadete? Za
kaj bolj nekatere dejavnosti in 
zakaj v nekaterih občinah bolj 
kot drugje?

VINKO KASTELIC: Najbolj 
prizadete so proračunsko finan
cirane dejavnosti, kot so kul
tura, večina šolstva, socialne 
dejavnosti pa tudi večji del 
zdravstva. Položaj v občinah pa 
je glede osebnih dohodkov in 
možnosti zanje v letu 1973 res
nično dokaj različen in ni vselej 
odvisen od gospodarske moči 
občine. Nekatere občine so pač 
dale prednost komunalnim in 
drugim gradnjam, druge pa svo
jemu šolstvu, varstvu in podob
nemu.

Naj to ilustriram. Temeljna 
izobraževalna skupnost Celje 
(ali Nova Gorica) ima predvide
nih v letošnjem finančnem na
črtu toliko sredstev, da bi lahko 
valorizirala osebne dohodke 
Prosvetnih delavcev v okviru 
sprejete ekonomske politike 
(12,5 %), medtem ko na primer 
Ljubljana predvideva za svoje 
prosvetne delavce samo lanske 
osebne dohodke.

Položaj je težak tudi zavoljo 
tega, ker je letošnje močno po
večanje potrošnje za 12,5 % 
enako za vse, ne glede na start 
To pomeni, da ima občina, ki v 
lanskem letu ni zgradila novih 
kapacitet za družbene dejav
nosti, na primer šol in vrtcev, 
večje možnosti za osebne do
hodke, ker dobi 12,5 % na lan
sko porabo. Medtem pa občina, 
hi je na primer povečala kapaci
tete za 14 %, ta primer pa je 
občina Domžale, praktično 
nima možnosti za kakršnokoli 
Povečanje osebnih dohodkov 
delavcem v šolstvu in varstvu.

UREDNIŠTVO: Veljajo spo
razumi iz leta 1971. Nerazpolo- 
ženje zaradi zamrznitve OD je 
veliko. Nekateri kraji so izredno 
Prizadeti, na primer Maribor, 
hjer je realizacija samoupravnih 
^orazumov dosežena komaj 
°3 %. hi ker so nekatere šole na 
lanske akontacije OD po 18.

decembru izplačale še razliko, 
morajo delavci celo vračati ta 
denar. Nadure so omejene, 
marsikje jih ne morejo izpla
čati.

VINKO KASTELIC: Vaše 
ugotovitve so točne. Tudi mi 
smo dobili iz Maribora pismo, 
ki ga je podpisalo okrog 60 
predsednikov osnovnih sindikal
nih organizacij šol in varstvenih 
zavodov in v katerem opozar
jajo na izredno boleče proble
me.

Gre za to, da je zakon o 
zamrznitvi OD prizadel na po
dročju družbenih dejavnosti

predvsem skrbne gospodarje, ki 
so sredstva hranili za izplačila 
po obračunu dela konec leta. In 
še sedaj ni možno izplačati 
sredstev, ki so na razpolago in v 
skladu z opravljenim delom. 
Prizadete delovne organizacije 
se ob mnogih primerih nepo
sredno obračajo na izvršni svet 
SR Slovenije, ki je po spreme
njenem zveznem zakonu pristo
jen za odmrznitev osebnih do
hodkov.

UREDNIŠTVO: Smo že
maja, do 1. julija sta dva ne
polna meseca. Med delavci je 
veliko pričakovanje glede na to, 
da republike lahko zdaj ukre

pajo. Kaj bi v SR Sloveniji mo
rah s tem v zvezi storiti, kdaj in 
na kakšni ravni odmrzniti oseb
ne dohodke? Alije že kaj pred
laganega? Se že ukrepa?

VINKO KASTELIC: Sindi
kat delavcev družbenih dejav
nosti in tudi predsedstvo repu
bliškega sveta ZSS sta že pred 
časom ugotovila, da so, kar se 
tiče kvantitativnih odnosov, 
samoupravni sporazumi gospo
darstva in družbenih dejavnosti 
uklajeni in zato ni nobenega 
razloga več za zamrzovanje 
osebnih dohodkov. Delavci 
upravičeno pričakujejo, da bo 
izvršni svet SR Slovenije čim- 
prej ukrepal, ali pa da bodo do
bili vsaj odgovore na svoje pred
loge.

Sindikat je mnenja, da je v 
celoti potrebno uveljaviti samo
upravne sporazume, se pravi 
100 %. Seveda v okviru dohod
kovnih možnosti posamezne de
lovne organizacije.

UREDNIŠTVO: Ko bo prišlo 
do odmrznitve OD, ali bo za 
izplačila na razpolago tudi de
nar? Za kolikšno realizacijo 
samoupravnih sporazumov in 
programov bodo financerji letos 
sposobni dati denar?

VINKO KASTELIC: V do
kumentih sprejete ekonomske 
politike so na novo ocenjene 
možnosti gospodarstva, po ka
terih je vsakoletna rast splošne 
in skupne potrošnje prepolov
ljena. To pomeni, da bo verjet
no nujno potrebno oceniti vse 
načrte o povečanju kapacitet, 
kajti nemogoče je, da bi vsa po
večanja dejavnosti šla v breme 
že tako nizkih osebnih dohod
kov v družbenih dejavnostih.

In drugo, prav tako je por 
trebno čimprej v praksi menjati 
sistem zadovoljevanja teh po
treb tako, da bodo proizvajalci 
dobili možnost samostojno od
ločati o svojih potrebah, delavci 
v družbenih dejavnostih pa se v 
interesnih skupnostih z njimi 
pogovoriti o kriterijih in meylih 
za enakopravno menjavo dela. 
Skratka, neposredno zainteresi
rani naj se pogovarjajo, koliko 
kakšne dejavnosti stanejo in 
kakšne rezultate dajejo in kaj v 
celoti proizvajalci — občani 
zmorejo ali ne zmorejo finan
cirati. Gre torej za odpravo 
družbenega posredništva med 
njimi.

Denar torej bo, če bodo ugo
tovili, da je dejavnost potrebna; 
njegova višina pa bo odvisna od 
uresničitve načela za enako 
delo enako plačilo, upoštevajoč 
seveda boljše ali slabše oprav
ljeno delo.

APEL MEDOBČINSKEGA ODBORA SINDIKATA DELAVCEV DRUŽBENIH DEJAVNOSTI CELJE IZVRŠNEMU SVETU SRS

Iz mariborskega pisma 
Izvršnemu svetu SRS

NIZEK UDAREC SAMOUPRAVLJANJU
.. .Velika večina delovnih organizacij je dosledno izpolnjevala 

določila sporazumov in je bila torej med letom osnova izplačevanja 
osebnih dohodkov le v obliki akontacij. Povsod so se delovne organi
zacije odrekle od 2 do 4 % izplačevanja osebnih dohodkov zaradi 
potrebe kritja odsotnosti v zvezi z bolniškimi dopusti, odnosno dolo
čila, da se izdvoji 2 % iz mase OD za nagrajevanje posebnih uspehov 
in to obračuna v decembru. Zvezni zakon z 18. 12. je tako prizadel 
vse tiste delovne organizacije, ki so pošteno ravnale, ki so spoštovale 
verificirane sporazume, torej vse tiste, ki niso izigravale družbenih 
norm. Zaradi tega še vedno menimo, da je bil ta zvezni zakon nepre
verjen udarec samoupravljanju in dogovarjanju . . .

NAŠE ZAHTEVE
.... Od izvršnega sveta želimo več principialnosti in konkretnih 

ukrepov, ki bodo prispevali k vsaj približnemu izenačenju material
nega položaja družbenih dejavnosti. Ni nam znam razlog, zakaj 
izvršni svet ne ukrene prav nič v zvezi s spremembo zveznega zakona 
o zamrznitvi osebnih dohodkov, saj vemo, da naj bi bil prav ta druž
benopolitični organ iniciator, da bi do take odmrznitve prišlo, da bi 
tako lahko vsaj delno popravili krivico, kije bila ob tako generalnem 
tretiranju zveznega zakona prizadejana posebno prosvetnim delav
cem. V zvezi s temi problemi postavljamo in predlagamo izvršnemu 
svetu Upravičene zahteve:

Prvič, delovnim organizacijam s področja šolstva in tudi nekaterimi 
drugim s področja družbenih dejavnosti, je treba omogočiti izplače
vanje osebnih dohodkov od 1. januarja 1973 v okviru samoupravnega 
sporazuma. Drugič, politika vračanja „preveč izplačanih" osebnih 
dohodkov po 18. decembru naj velja le za tiste delovne organizacije, 
ki v letu 1972 niso spoštovale samoupravnih sporazumov. In tretjič, 
vsa izplačila osebnih dohodkov naj bodo od 1. januarja 1.1. usklajena 
s kriteriji RIS, potrjenimi v skupščini SRS oziroma kriteriji TIS.

v si ti ukrepi so zelo nujni, kajti neurejenost in zavlačevanje reše
vanja teh vprašanj povzročata med učitelji precejšen nemir, a v vod
stvu sindikata zaskrbljenost. Poudarjamo, da rešitev nobene od na
vedenih zahtev ne poraja problema odnosno zahteve po dodatnih 
sredstvih niti v interesnih skupnostih niti v delovnih organizacijah. 
Sredstva dejansko na šolah obstajajo nerealiziran del.

95 % NE MORE BITI CILJ
. . . Znana je tudi resnica, daje doseglo gospodarsko področje v 

letu 1972 približno 18 % valorizacijo, medtem ko v družbenih dejav
nostih nismo izpolnjevali osebnega dohodka, določenega v spora
zumu v letu 1971. Torej je vsakomur očito, da tu nekaj ni v redu in 
da prihajamo v rvedno večji razkorak med določili v resolucijah in 
ustavi ter prakso. Naj ne bo torej šteto v zlo, če podvomimo v pravič
nejšo rešitev teh problemov tudi po 1. 7. 1973, predvsem še, če bo 
izhodišče dosedanja realizacija. To bi sicer pomenilo 20 % zaostajanje 
za proizvodno dejavnostjo, kar lahko pomeni očitno zapostavljanje 
družbenih dejavnosti, predvsem področja vzgoje in izobraževanja. Ce 
ni tako, zakaj potem izvršni svet še vedno vztraja le na realizaciji do 
95 % sredstev za osebne dohodke, izračunanih na osnovi postavk 
sporazumov iz leta 1971. Zavedamo se, da primanjkuje sredstev, 
vendar bi kljub temu ne smeli sprejeti kot cilj 95 % realizacijo, pač pa 
100% realizacijo in istočasno že iskati možnosti za vsaj 15 % valori
zacijo osebnih dohodkov že za leto 1973.

SONJA GAŠPERŠIČ

V Celju septembra 
družbeni dogovor

Kulturna skupnost Celje je izdelala načrt, kal:o bo v letoš
njem letu izvajala kulturne akcije. V načrtu so podrobno dolo
čene zadolžitve in naloge vseh kulturnih zavodov, ustanov in 
društev. Hkrati pa je Kulturna skupnost Celje predlagala, da tak 
načrt izvajanja kulturne akcije sprejmejo vsaka zase tudi vse 
družbenopolitične organizacije in vse delovne organizacije. V ta 
namen bo Kulturna skupnost Celje letos poleti skupaj s sin
dikati izdala poseben piospekt s programi vseh kulturnih de
javnosti, da si bodo delovne organizacije lahko iz njega izbrale 
tisto, kar bo njim ustrezalo za uresničevanje njihovega lastnega 
načrta kulturne akcije.

V občini Celje naj bi končno v septembru sklenih družbeni 
dogovor o skupnem izvajanju kulturne akcije vseh delovnih in 
družbenopohtičnih organizacij ter kulturnih dejavnosti, v ka
terem bi bile za vsakega določene pravice in dolžnosti.

V RADOVLJICI LEP USPEH
Dogovor o programu kulturne akcije in obliki zbiranja sred

stev za leto 1972 je v občini Radovljica podpisalo 44 delovnih 
organizacij. V sedmih krajih so organiziraH 19 gledahških pred
stav, ki si jih je ogledalo skoraj 7.000 delavcev: predstave Mest
nega gledališča ljubljanskega, Prešernovega gledališča iz Kranja 
in Čufarjevega gledališča Jesenice. Zlasti v Radovljici in Bohinju 
je zanimanje za predstave tolikšno, da organizatorji že raz
mišljajo o prirejanju dveh predstav na isti dan v teh krajih.

Oblika dogovora delovnim kolektivom ustreza. Prispevajo 
4 din na zaposlenega v sklad, iz katerega financirajo kulturno 
akcijo. Dogovor potrjujejo delavski sveti, ko izrazijo svoje so
glasje z njim tudi osnovne sindikalne organizacije. Ponekod 
odobri delavski svet potrebna sredstva, drugod jih zagotovijo iz 
proračunov sindikalnih organizacij in potem obremenijo člane 
za določen lastni prispevek za vstopnico.

Vsebinski žanr predstav gledalce v glavnem zadovoljuje, želijo 
pa si tudi kaj klasičnega repertoarja, kakšne socialne drame ali 
družbeno aktualne sodobne dramske stvaritve. Sklad za po
speševanje kulturne dejavnosti v delovnih organizacijah in kra
jevnih skupnostih upravlja organ sklada, ki šteje 21 članov iz 
delovnih organizacij. Programsko pa vodita akcijo komisija za 
kulturo pri občinskem sindikalnem svetu in odbor za gledališče 
pri kulturni skupnosti. Ta dva bosta morala poskušati vsaj delno 
zadovoljiti želje gledalcev, seveda v dogovoru z gostujočimi gle
dališči.

DRUŽBENI DOGOVOR 
O INVESTICIJAH V KULTURI

Zakon o kulturnih skupnostih in o financiranju kulturnih 
dejavnosti pušča odprto vprašanje investicij na področju kul
ture. Letos sta za območje celjske občine to vprašanje rešila 
Občinska skupščina Celje in Kulturna skupnost Celje s po
sebnim družbenim dogovorom. Občinska skupščina je ta do
govor obravnavala in sprejela 23. marca. Odborniki so z več 
vprašanji pokazali živo zanimanje za obseg in uresničitev 
predvidenih investicijskih del.

Družbeni dogovor predvideva za leto 1973 skupno 
335.550 din za investicije: za dokončanje adaptacije in ureditve 
stalne muzejske zbirke Pokrajinskega muzej:. Celje, za obnovo 
ostrešja in kritine Vodnega stolpa, za montažo novega električ
nega regulatorja v Slovenskem ljudskem gledališču, za nada
ljevanje obnove in raziskav razvalin gradu Gornje Celje, za na
daljevanje obnovitvenih del na taborni cerkvi na Svetini in za 
popravilo ostrešja in kritine na stolpu in delu gradu Lemberk pri 
Dobrni. Kulturna skupnost Celje bo k tem sredstvom še dodala 
sredstva za spomeniško varstvene posege, nekaj pa bodo dodali 
tudi kulturni zavodi sami.

MLADINSKI PEVSKI FESTIVAL
Zadnji dan v mesecu bo v Narodnem domu v Celju slavnostni 

otvoritveni koncert Mladinskega pevskega festivala, na katerem 
bodo letos sodelovah priznani domači in tuji pevski zbori iz 
Čehoslovaške, Romunije, Bolgarije, Vzhodne Nemčije, Nizo
zemske, Francije, Avstrije, ItaUje in Madžarske. s. G.

»Na javno vprašanje želimo javen odgovor!«
Predsedstvo medobčinskega 

odbora sindikata delavcev druž
benih dejavnosti Celje je na seji, 
ki so jo imeli 8. maja, sklenilo, 
oa bo opozorilo izvršni svet 
bRS na naraščajoče nezado
voljstvo med delavci družbenih 
dejavnosti, ki ga povzroča še 
vedno trajajoča zamrznitev 
osebnih dohodkov. V svojem 
P^mu, ki so ga naslovili na iz- 
vršni svet oziroma na pred- 
sednika inž. Andreja Marinca 
Celjani med drugim pravijo: 

»'Pričakovali smo, da bo IS 
bRS reagiral takoj, ko je zvezni 
Kyršni svet prenesel pravico 
odmrzovanja na republike ozi- 
r°ina pokrajine. Od tedaj mi- 
neva že mesec dni in samo še 
Oepolna dva meseca nas ločita 
°d dneva, ko bo zvezni zakon 
sP'°h prenehal veljati. Molk slo
vanskega izvršnega sveta pa nam 
f celo ni razumljiv zavoljo 
te8a, ker je znano, kakšne po- 
2itivne rezultate je dalo samo- 
dpravno sporazumevanje in

družbeno dogovarjanje na Slo
venskem v letih 1971 in 1972 
za usmerjeno in bolj umirjeno 
delitev osebnih dohodkov. To 
velja še posebno za absolutno 
večino organizacij združenega 
dela s področja družbenih de
javnosti ...“

V svojem pismu Celjani z 
uradnimi podatki ilustrirajo dej
stvo, da so povprečni osebni 
dohodki v družbenih dejav
nostih nižji kot v gospodarstvu 
in opozarjajo, da so posledice 
nizkega materialnega položaja v 
mnogih dejavnostih že očitne. 
V svojem pismu navajajo, da se 
nezadovoljstvo zaposlenih stop
njuje in da je vedno več zahtev 
po organiziranih akcijah. Na
rašča število delavcev, ki za
puščajo delo v družbenih de
javnostih in si iščejo zaposlitev 
v gospodarstvu, skoraj povsem 
pa usiha dotok novih kadrov. .

Delavci družbenih dejavnosti 
verjamejo v moč sporazume
vanja in družbenega dogovar

janja, saj sprejete sporazume dikata delavcev družbenih de- 
spoštujejo celo v tistih orga- javnosti Celje (občine Celje, 
nizacijah, kjer dohodek ni od- Laško, Slovenske Konjice, Šent- 
visen od omejitve. Na območju jur in Šmarje) je preko sto de- 
medobčinskega odbora sin- lovnih skupnosti družbenih de-

Prvo srečanje 
poljskih in slovenskih 

delavcev
Obalni sindikalni svet bo letos organiziral prvo srečanje 

poljskih in slovenskih delavcev. Delegacija poljskih sin
dikatov je namreč dala pobudo, da bi letos pričeli z izme
njavo delavcev v času dopustov. Tako bi člani Zveze sin
dikatov obalnih občin bili na oddihu na Poljskem 15 dni v 
juliju in avgustu, poljski delavci pa bi na obalo prišli sep
tembra.

Letos naj bi odšlo na Poljsko s slovenske obale 75 članov 
sindikata, ki bi se zvrstili v dveh skupinah. Člani osnovnih 
sindikalnih organizacij naj bi za dopust oziroma za srečanje s 
poljskimi delavci izbrali zaslužne delavce z daljšim delovnim 
stažem, ki so tudi politično aktivni.

javnosti, ki zaposlujejo več kot 
6.000 delavcev. Le en sam ko
lektiv, in sicer pokrajinski mu
zej v Celju, je lani presegel zgor
njo mejo osebnih dohodkov, ki 
jo dovoljuje samoupravni spo
razum, vendar so delavci na po
budo sindikata sprejeli sklep, da 
bodo preveč izplačane zneske 
vrnili. Tudi to je dokaz več, 
kolikšna je pripravljenost za 
spoštovanje dogovorjenih okvi
rov.

„Predlagamo, da izvršni svet 
SRS z vso resnostjo prouči sta
nje in sprejme odločitev brez 
odlašanja11, pišejo Celjani v svo
jem pismu. »Odmrznite osebne 
dohodke do ravni sprejetih in 
verificiranih samoupravnih spo
razumov btez izjeme v vseh gru
pacijah družbenih dejavnosti. 
Odpravite pa tudi možnosti za 
prekoračitev zgornje meje, ki jo 
daje veljavni zakon o usmer
janju s plačilom „davka“. 
Vsaka drugačna odločitev in

vsako nadaljnje odlašanje lahko 
povzroči nezaželene posledice. 
Poglobljen bo dvom v resnično 
moč samoupavnega spora
zumevanje in po nepotrebnem 
se bo utrjevalo prepričanje o 
»vsemogočnosti administrira
nj a“ s strani države oziroma 
njenih organov.

Verjemite, da ni nikakršne 
bojazni, da se delavci družbenih 
dejavnosti ne bodo ravnali tako, 
kot so se sporazumeli. Četudi 
bi v posamičnih primerih katera 
organizacija »izskočila" iz do
govorjenih okvirov, verjemite v 
pripravljenost in moč sindikata, 
ki bo storil vse, da bodo samo
upravni sporazumi dosledno 
spoštovani.

Če izvršni svet SRS ne na
merava sklepati o odmrznitvi v 
smislu našega predloga, pri
čakujemo z vaše strani, tovariš 
predsednik, javen odgovor naj
pozneje v štirinajstih dneh od 
dneva, ko boste prejeli to 
pismo."
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TOKOVI GOSPODARJENJA

Komentatorjev stolpec

»Zeleni plan« ne, 
sreča!slepa

Poslanci — posebno tisti, ki vzdržujejo stalne stike s svo
jimi volivci - so navadno na tekočem s kritiko, ki jo ljudstvo 
v zvezi s posameznimi nepravilnostmi in negativnimi pojavi 
naslavlja na odgovorne forume in osebe. Nezadovoljstvo vo
livcev se tako pogosto izraža posredno v poslanskih vpra
šanjih med razpravami v zvezni in republiški skupščini, pa 
tudi v vprašanjih, ki jih poslanci neposredno naslavljajo na 
„vlado“ — na predstavnike izvršnega sveta.

Kdor je pretekli mesec prek tiska spremljal razprave v 
raznih zborih zvezne skupščine (takšne razprave pa so se 
vrstile že prej v republiški skupščini), se je lahko prepričal, 
kako se je nezadovoljstvo poslancev spričo počasnega med
republiškega usklajevanja stališč o enotni politiki dolgoroč
nega razvoja kmetijstva stopnjevalo do ogorčenja in končno 
do zahtev, da morajo krivci - zvezni izvršni svet in repu
bliški ter pokrajinski izvršni sveti - poročati o vzrokih več
kratnega odlaganja oziroma zakasnitve sporazuma o ze
lenem planu“ enemu najuglednejših forumov v državi, svetu 
federacije.

Prek te zahteve poslancev sta se izražali nestrpnost in kri
tika državljanov, ki ne morejo razumeti in tudi ne v nedogled 
trpeti stanja, v kakršnem je danes naše kmetijstvo. Ljudje 
terjajo, da se po več letih razvoja na slepo srečo kmetijstvo 
naposled začne razvijati načrtno in skladno, tako da polje
delstvo ne bo zaostajalo za potrebami živinoreje, kmetijsko 
kot celota pa ne za potrebami živilsko-predelovalne indu
strije.

Imamo vse možnosti, da dosežemo intenzivno in masovno 
proizvodnjo hrane, ki bi zadoščala ne le za potrebe doma
čega prebivalstva, marveč tudi za izvoz, ne da bi zavoljo tega 
primanjkovalo nekaterih osnovnih živil doma, kot se to do
gaja danes. Toda v ta namen je treba odpraviti mnogo napak 
in pomanjkljivosti. Naposled je treba začeti voditi ustrezno 
kmetijsko politiko, ki bo učinkovita le, če bo čimbolj dolgo
ročna in če bo spodbujala kmetovalce in kmetijske organi
zacije k intenzivni proizvodnji osnovnih živil. Zaustaviti je 
treba razslojevanje kmečkega življa na območjih s plodno 
zemljo, to pa bomo dosegli z ustrezno politiko cen in 
davčno politiko. Vsekakor je bolje privoliti v višje odkupne 
in zaščitne cene kmetijskih pridelkov, kot pa dopuščati še 
dražji uvoz hrane, prek katerega pravzaprav subvencioniramo 
kmetijstvo. Poskrbeti bomo morali za hitrejši razvoj druž
benih posestev, katerih delež v skupni kmetijski proizvodnji 
je v zadnjih letih nazadoval, namesto da bi se povečeval. 
Zasebnemu kmetovalcu pomagajmo tako, da ga bomo opro
stili carine, ko bo uvozil motorno kosilnico ali kak drug 
kmetijski stroj, kmetu na hribovitih območjih črtajmo 
davek, če je pripravljen ostati na domačiji in si postaviti 
sodoben hlev ali gospodarsko poslopje. Ne bodimo biro
kratsko ozkosrčni, ko gre za zagotovitev denarja, s katerim 
naj bi kmetom in kmetijskim družbenim organizacijam re
gresirali nabavo umetnih gnojil, katerih uporaba, kot vemo, 
iz leta v leto upada. In naposled: nikar ne vzporejajmo kme
tijstva z drugimi bolj akumulativnimi gospodarskimi dejav
nostmi, kadar gre za podeljevanje kreditov. Država in banke 
naj bi kmetijstvu dajale dolgoročne kredite z nizko obrestno 
mero.

Skratka, skrajni čas je, da začnemo voditi politiko do 
kmetijstva, ki bo prožnejša in trajneje prilagojena ne le po
trebam prehranjevanja domačega prebivalstva, ampak bo 
tudi čimbolj usklajena z dogajanji na svetovnem trgu. Hrane 
v svetovnem merilu še dolgo ne bo dovolj. Nasprotno, vsa 
znamenja kažejo, da zaradi rastočega povpraševanja in od
visnosti kmetijstva od vremenskih prilik vse bolj kopnijo 
svetovne zaloge žitaric, sladkorja in mlečnih izdelkov. Cene 
živil spričo tega rastejo bolj kot cene drugih proizvodov. 
Evropi primanjkuje mesa in nič ne kaže, da bi se ta pri
manjkljaj v naslednjih letih kakorkoli zmanjšal.

V takšnih razmerah in spričo tako neugodnih perspektiv 
mora Jugoslavija poskrbeti za prehranjevanje prebivalstva iz 
lastnih virov. Glede na možnosti, s katerimi razpolaga, pa bi 
brez dvoma lahko izkoristila ogromne nezadostno izkori
ščene vire tudi za to, da bi iz uvoznika hrane postala po
memben in nepogrešljiv izvoznik mesa, žitaric, povrtnin in še 
marsikaterih drugih kmetijskih in živilskih proizvodov, ki jih 
mora zdaj obdobno celo uvažati. NANDE ŽUŽEK

- Kakšen sadež je tole, Lojzek?
— Uvožen, tovarišica . ..!

L ANTIČ

ZA BOLJŠI GOZD
GG Kranj povečalo količino lesa za 15 % # Na Gorenjskem načrtujejo tovar

no iveric

Gozdno gospodarstvo Kranj 
je v ponedeljek s slavnostnim 
zasedanjem delavskega sveta in 
sveta kmetov proslavilo svojo 
20-letnico. Kot je na slovesnosti 
povedal direktor inž. METOD 
VIZJAK, je podjetje v dveh 
desetletjih svojega obstoja do
seglo precejšnje uspehe, zlasti 
pa so njegovi dosežki vidni po 
letu 1963, ko mu je zakonodaja 
omogočila enotno skrb za za
sebne in družbene gozdove ter 
hiter napredek samoupravnega 
odločanja.

Kolektiv GG Kranj je vse 
gozdove uredil, opravil prve re
vizije in si zagotovil zanesljive 
podatke o zmogljivosti gozdov. 
Pogozdili so 450 ha zapuščenih 
zemljišč, uredili 150 km gozd
nih cest , še toliko pa je bilo ure
jenih s sodelovanjem gozdnega 
gospodarstva. Sedaj je na njego
vem območju 66 tisoč ha go
zdov,' od tega 19.500 družbe
nih. Lesne zaloge presegajo 13 
milijonov kv.m in so se v 10 
letih povečale za 15 odstotkov, 
ker GG ne izkorišča vsega pri
rasta.

Ena izmed pomembnih nalog 
tega podjetja je izboljšati sestav 
gozdov, ki na področju kranj
ske, škofjeloške in tržiške obči
ne sedaj ni dober. Približno 30 
odstotkov letnega prirasta gre

na račun listavcev, ki pa so na 
tem območju slabe kakovosti. 
Prizadevanja gozdnega gospo
darstva, da bi delež iglavcev po
večalo, sedaj precej ovira dej
stvo, da na Gorenjskem ni mož
nosti za ekonomično potrošnjo 
manj vrednega lesa. GG Kranj 
ostaja letno neizkoriščeno celo 
10 do 15 tisoč kubičnih metrov 
slabega lesa, kar ni škoda le za
radi manjšega izkupička, ampak 
tudi zaradi še nadaljnjega po- 
slabševanja gozdnega sestava. 
Podjetje je zato zelo zagreto za 
načrt, da bi na Gorenjskem 
zgradili veliko tovarno iveric. O 
tem se že dogovarjajo gozdna 
gospodarstva Ljubljana, Bled inf 
Kranj ter področna lesno indu
strijska podjetja. Predvideno je, 
naj bi ta tovarna stala v Medvo
dah in letno predelala 80 tisoč 
kuBikov lesa slabe kakovosti, ki 
sedaj nima nobene prave cene.

Ponedeljkovo zasedanje pa je 
bilo tudi uvodna svečanost v 
proslavljanje prvega republi
škega tedna gozdov na kranj
skem področju. V avli občinske 
skupščine so ob tej priložnosti 
odprli razstavo umetniške foto
grafije na temo „Človek in 
gozd“, ki so jo pod pokrovitelj
stvom GG Kranj pripravili pri
zadevni fotoamaterji iz Gorenje 
vasi. Da bi zadostili osnovnemu

namenu tega tedna — seznaniti 
kar največ ljudi s pomenom 
gozdov in problemi, ki so z nji
mi povezani, pa je GG pripra
vilo tudi številne poučne po
hode v gozd za mladino. Pripra
vili so 15 izhodiščnih poti, ki so 
nudile pregled nad osnovnimi 
značilnostmi gozdov posamez
nih področjih. Tako so učenci 
sedmih in osmih razredov šol 
kranjske občine pod strokov
nim vodstvom gozdarjev obi
skali gozdove v Kokri in na Je
zerskem, na področju Škofje 
Loke so si med drugim ogledali, 
kako je GG zasadilo zapuščena 
kmetijska zemljišča v zgornjem 
delu Selške doline, v Tržiču pa 
so jih še posebej opozorili na 
ukrepe za varstvo gozdov.

M.S.
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Več
gostov,
manj

nočitev
Turistični delavci v piran

ski občini stojijo pred še ne
rešenim vprašanjem: zakaj se 
je število gostov v letošnjih 
zimskih mesecih sicer pove
čalo v primerjavi s prejšnjimi 
leti, skupno pa so vendarle 
dosegli manjše število pre
nočitev? Kar poglejmo: v 
januarju in februarju so imeli 
v piranski občini za 4,4 % 
več gostov kot v istem ob
dobju lanskega leta (od tega 
celo za 19,3 % več inozem
skih gostov kot v istih mese
cih lani, medtem ko je bilo 
domačih gostov za 4 % manj, 
toda prenočitev je bilo za 
4,1 % manj kot lani v istem 
obdobju (čeprav je bilo pre
nočitev inozemskih gostov 
za 19,8 % več kot v lanskem 
januarju in februarju).

Je bilo krivo samo vreme? 
Ne bi mogli reči, saj že dolgo 
nismo imeli tako mile zime, 
čeprav je bila na obali res 
precej vetrovna. Podatek, da 
se je močno zmanjšal pred
vsem dotok domačih gostov, 
kaže morda na pravo sled: 
nujno zvišanje cen ob pove
čanju vseh materialnih stro
škov poslovanja je povzro
čilo, da domači gostje ne pri- 

" hajajo več v tolikšni meri na 
našo obalo, medtem ko osta
jamo za tujce zaradi devalva
cije dinarja še vedno konku
renčno poceni.

Druga sled pa vodi prej ko 
ne v pomanjkanje ustrezne 
propagande. Zavod za turi
zem je skupaj z Obalno turi
stično zvezo, turističnimi 
društvi in hotelskimi podjetji 
sicer ponovil na jesen propa
gando akcijo v Srbiji, ki pa, 
kot kaže, ni uspela tako, kot 
prejšnje leto. .Seveda vsaka 
stvar ob ponovitvi manj 
„vžge“, če ne vsebuje novih 
prijemov. Hoteli sami pa so 
sploh naredili prav mio za 
načrtno pritegovanje gostov. 
Poznavalci trdijo, da se ho
teli zadovoljijo z iztržkom 
od popoldanskega in večer-
nega posedanja gostov - 
povečini izletnikov z one 
strani meje - v restavracijah 
in nočnih barih. Toda, ali 
potem sploh potrebujemo 
toliko prenočitvenih kapaci
tet, pa še nove nameravamo 
graditi (Bernardin)?

Vsekakor bo potrebno 
spremeniti miselnost glede 
kompleksnosti poslovanja 
naših hotelskih podjetij. Za
gotovo bo moralo novo zdru
ženo podjetje med prvimi 
ukrepi poskrbeti za to, da bo 
doseglo tudi večjo izkorišče
nost prenočitvenih zmoglji
vosti in ne samo restavracij. 
Ob vedno dražjih nabavnih 
stroških za živila bo dobra 
prodaja že zgrajenih sob mo
rala postati imperativ.

(jT)

Dolg rudarjem

PRED ZDRUŽITVIJO GOZDNEGA GOSPODARSTVA IN LESNO INDUSTRIJSKEGA PODJETJA SLOVENJ GRADEC

Gozdarji In lesarji skupaj
Veliko bogastvo Koroške, go

zdovi, so bili do zdaj premalo 
izkoriščeni. Že več let so v Mi
slinjski, Mežiški in Dravski do
lini poudarjali, da je treba les 
bolje ovrednotiti. Gozdno go
spodarstvo Slovenj Gradec in 
Lesno industrijsko podjetje Slo
venj Gradec sta se pred štirimi 
leti odločila v prizadevanjih, da 
bi s sodelovanjem hitreje napre
dovala, za prvo skupno investi
cijo. Najprej je šlo za gradnjo 
tovarne ivernih plošč, potem pa 
so se dogovorili še za skupno 
financiranje gradnje centralnega 
lesnega skladišča. Hkrati s skup
nimi investicijami in z usklaje
vanjem razvojnih načrtov so 
ugotovili, da bi bilo za obe de
lovni skupnosti najbolje, da v

prihodnje tesneje sodelujeta in 
se skušata povezovati.

Sredi lanskega poletja so v 
Lesno industrijskem podjetju in 
v Gozdnem gospodarstvu ime
novali komisiji, ki naj bi začeli 
pripravljati analize za združitev 
obeh delovnih organizacij. Delo 
je tako daleč, da bo že v pri
hodnjih dneh pripravljeno po
drobno gradivo s predlogi de
lovnima skupnostima, da se 
združita in ustanovita Združeno 
gozdarsko lesno podjetje Slo
venj Gradec. Računajo, da bo

oboji, tako gozdarji kot lesarji. 
Gozdno gospodarstvo Slovenj 
Gradec, ki ima omejene priz- 
vodne možnosti, si bo zagoto
vilo nemoten nadaljnji razvoj. 
Lesno-industrijsko podjetje Slo
venj Gradec, ki je imelo zadnja 
leta precejšnje težave pri oskrbi 
s surovino, pa si bo zagotovilo 
trajen vir surovin.

V Slovenj Gradcu poudar
jajo, da mora priti do ustano
vitve združenega podjetja šele 
potem, ko bosta obe delovni 
organizaciji na novo samouprav-

do združitve prišlo najpozneje v - no organizirani. V Lesno indu- 
mesecu juniju 1973. sirijskem podjetju Slovenj Gra-

Koristi bodo imeli od tesnej- dec so že podpisali samoupravni 
še povezanosti oziroma od usta- sporazum, na Gozdnem gospo- 
novitve Združenega gozdarsko darstvu Slovenj Gradec pa prav 
lesnega podjetja Slovenj Gradec zdaj na zborih kolektiva raz

pravljajo o predlogih za uvelja
vitev delavskih ustavnih do
polnil.

Združeno gozdarsko lesno 
podjetje Slovenj Gradec, v okvi
ru katerega bosta tudi še naprej 
Gozdno gospodarstvo in Lesno 
industrijsko podjetje, bo ena 
največjih tovrstnih delovnih 
organizacij na Slovenskem. Pri
čakujejo, da bo novo, združeno 
podjetje, hitreje razvijalo pre
delavo lesa na Koroškem in s 
tem zagotovilo tako odpiranje 
novih delovnih mest kot večjo 
socialno varnost zaposlenih in 
pa ustvaritev več dohodka, ki se 
ne bo pretakal — zaradi pre
majhne razvitosti predelovalne 
industrije — na druga področja!

(An)

Odborniki občinske skupščine na Ravnah na Koroškem so na zadnji seji 
predvsem pozorno razpravljali o kritičnem položaju Rudnika svinca in topil
nice v Mežici. Ta rudniški kolektiv je zaradi objektivnih okoliščin zašel v 
dokaj težaven položaj, ki narekuje takojšnje ukrepanje skupščine, da kolek
tiv ne bi zašel v brezizhoden položaj. V prvi vrsti je to povzročila neprimerna 
politika enostransko zamrznjenih cen in iz dneva v dan siromašnejša ruda. 
Rudnika Mežica ne smemo prepustiti lastni usodi in iznajdljivosti, so se 
zavzeli odborniki. Izdelali bodo najprimernejši sanacijski načrt. V uresniče
vanje tega pa naj bi se vključila tudi širša slovenska družbena skupnost, saj je 
mežiški rudnik do nedavnega kot objekt splošnega družbenega pomena pri" 
speval dokajšen delež k skupnemu gospodarstvu in je v tem tudi njegov delež 
minulega dela.

KW

Čudna sanacija
Komisija za družbenoekonomske odnose je opozorila člane občinske kon

ference ZK Krško na negotovo prihodnost obrata Metalne v Senovem. P° 
pogodbi med investicijskim odborom in Metalno v Mariboru bi ne smeli 
investicij za gradnjo in opremo obrata v Senovem spreminjati v škodo tehno
loškega procesa. Kljub pogodbi pa so zdaj zmanjšali obseg gradbenih del in 
stroške za opremo, ker je zmanjkalo denarja.

Občinska skupščina Krško ni pripravljena prevzeti nase odgovornosti 
nadaljnje reševanje obrata. Konferenca ZK z ati te va, naj republiški sklad 
skupnih rezerv in Metalna Maribor odgovorita, zakaj obljube niso izpolnjene, 
prav tako pa zahteva, naj obrat gradita naprej. Investitor in SDK naj poro
čata, kako so porabili milijardo in pol starih dinarjev, namenjenih za tovarno 
žerjavov v Senovem. Člani konferenc? ZK so poudarili, da so bili rudah' 
prevarani, češ da to ni bila sanacija rudnika, ampak sanacija Metalne. In še, 
da mora nekdo nositi odgovornost za takšno ravnanje.
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NOVI ČASI ZA TOVARNO LEPENKE V PODVELKI

Rešitev v zadnjem treniitkii
Kolektiv tovarne iz Podvelke, ki je bil tako rekoč pred likvidacijo, je našel v LIP Slovenj Gradec moč
na oporo za poslovanje v bodoče • V prihodnjem letu nova proizvodnja in osemkrat večji celotni do

hodek

Te dni, točneje 12. maja, so 
v Tovarni lesovine in lepenke v 
Podvelki ustavili proizvodnjo. 
Naslednje dni bodo začeli de
montirati stroje. Seveda pa s 
tem podjetja ni_,Jconec“, ni šlo 
v likvidacijo. Že od začetka 
tega leta je tovarna lesovine in 
lepenke temeljna organizacija 
LIP Slovenj Gradec kot Tovar
na intro oken — Podvelka. Že v

začetku prihodnjega leta naj bi 
v sedanjih, obnovljenih in na 
novo opremljenih prostorih 
sedaj že bivše Tovarne lesovine 
in lepenke začeli redno izdelo
vati okna. Nova proizvodnja naj 
bi bila v primerjavi z dosedanjo 
po vrednosti osemkrat večja, 
temu primerni pa tudi dohodek 
in skladi, ter ne nazadnje osebni 
dohodki.

TEKSTILNA INDUSTRIJA PUŠKI VRH BO NA NOVO ZAPOSLILA 140 ŽENSK

Oba partnerja zadovoljna
Tudi če imaš denar, v Dravogradu ne moreš kupiti stanovanja!

Dravograjska občina šteje 
tako po številu prebivalcev kot 
Po letnem dohodku med naj- 
ttilajše v Sloveniji. Zato so de
lovne organizacije, ki dobro 
gospodarijo in poleg tega mi
slijo tudi na jutrišnji dan in s 
tem na razširjeno reprodukcijo, 
na tem območju še toliko bolj 
dobrodošle.

In mednje nedvomno šteje 
tudi Tekstilna industrija Otiški 
vrh s 730 delavkami. Kar 91 % 
zaposlenih je namreč žensk ozi
roma deklet, v povprečju starih 
komaj 23 do 25 let.

ŽE DANES MISLIJO 
NA JUTRI

Še pred nekaj leti je bilo 
vzdušje v tovarni dokaj žalost
no. Ženske so nerazpoložene 
Prihajale na delo, saj je bil nji- 
nov vsakdanji kruh na kocki.

Stroji so bili izrabljeni, teh
nologija zastarela, kolektiv ni 
bil več kos močni konkurenci 
na tržišču.

Kako rešiti velik kolektiv? 
Kako zagotoviti več sto žen
skam delo in potrebne življenj
ske pogoje, ko pa vemo, kako je 
z možnostjo zaposlitve žensk na 
Koroškem? Kako postaviti to
varno znova na noge in prepre
čiti najhujše?

Taka in podobna vprašanja 
so še pred nekaj leti morila ne 
le Tekstilno industirjo Otiški 
vrh, temveč tudi občinske 
niože. Ni bilo kdove koliko 
basa za premišljevanje. Treba se 
Je bilo odločiti. Ne čez noč, 
^pak kar najhitreje.

Samoupravni organi so ve
deli, da ni izhoda brez velikih 
‘uvesticij, zato so se odločili za 
Poslovno-tehnično sodelovanje 
z nemško tvrdko Schulte Dick- 
kbf, ki šteje v svetu med naj- 
močnejše proizvajalce ženskih

nogavic. S poslovnim partner
jem iz tujine je sklenila tovarna 
petletno pogodbo. Obvezala se 
je, da bo dnevno napravila za 
firmo Schulte Dickhof 200.000 
ženskih hlačnih nogavic in da 
bo v štirih letih odplačala naj
sodobnejšo strojno opremo, ki 
jo je prejela od svojega poslov
nega partnerja. Po preteku pe
tih let bo imela delovna organi
zacija proste roke: lahko bo ob
novila pogodbo, po želji pa se 
bo smela tudi osamosvojiti.

In tako je postala Tekstilna 
industrija Otiški vrh čez noč 
največji proizvajalec ženskih 
hlačnih nogavic v domovini. 
Oba partnerja se natančno drži
ta dogovora: nemška firma red
no dobavlja ves potreben repro
dukcijski material, Tekstilna 
industrija Otiški vrh pa prav 
tako redno zalaga svojega ino
zemskega partnerja z določeno 
količino svojih izdelkov.

proizvodnja je v celoti spe
cializirana ..nam razlaga di
rektor Franc Kanduč. Petno 
napravimo več kot 50 milijonov 
hlačnih nogavic. Vse gre na tuje 
tržišče. Kaj bo po preteku po
godbe? Za razmišljanje imamo 
še čas. Nimamo pa namena skri
vati, da imamo precej veliko
potezne načrte. Težko smo se 
postavili znova na noge, zato se 
trudimo, da nas v prihodnje ne 
bi nič presenetilo . . .“

KAKO DO STANOVANJ?
Tekstilno industrijo Otiški 

vrh sestavljata dve temeljni 
organizaciji združenega dela. 
Organizacija v Prevaljah je pri
čela prejšnji mesec s pripravami 
na širitev proizvodnje. Okrepila 
bo svoj strojni park in poskrbe
la za nove proizvodne prostore. 
Že s 1. avgustom bo stekla do
datna proizvodnja.

Na vprašanje, če to pomeni 
obenem tudi kruh za nove ljudi, 
odgovarja direktor Franc Kan
duč takole:

»Računamo, da bomo do 
avgusta na novo zaposlili kakih 
140 ljudi. Seveda, v glavnem 
ženske. Če jih bomo dobili? Na 
zavodu za zaposlovanje išče 
delo blizu 300 žena in deklet, 
zato z iskanjem novih ljudi ne 
bomo imeli težav . . .“

»Predstavlja nočno delo za
poslenih še vedno problem v 
vaši delovni organizaciji? “, 
mimogrede pobaramo direktor
ja Kanduča.

»Še ..., seveda še, toda ne 
tolikšnega, kot pred časom. Z 
izboljšanjem opreme in poveča
njem proizvodnih prostorov 
nam je lani uspelo, da smo zni
žali število žensk, ki delajo po
noči, od 141 na 90. Ne trdim, 
da smo s tem sedaj lahko zado
voljni, toda naša prizadevanja le 
niso ostala brez rezultata. Ne
koliko bolj pereče se mi tre
nutno zdi pri nas pomanjkanje 
stanovanj . .

»Ste brez sredstev? “
»Nasprotno! Denar imamo, 

ne moremo pa kupiti stanovanj, 
ker jih v Dravogradu enostavno 
ni. Danes bi podjetje lahko na
kazalo 2 milijona novih dinar

jev, pa ne moremo kupiti enega 
samega stanovanja. Vsa stvar se 
je že tako zaostrila, da so ljudje 
na minulem sindikalnem 
občnem zboru odločno zahte
vali od vseh odgovornih oziro
ma pristojnih v občini, da se 
resno zamislijo in poskrbe za 
gradnjo delavskih stanovanj. V 
tovarni imamo 15 zelo perečih
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stanovanjskih problemov, od 
katerih bi jih kakih 13 rešili čez 
noč, če bi bilo v Dravogradu 
moč kupiti stanovanja .. .“

Torej, denarje, stanovanj pa 
ni.

Običajno ni tako. Nedvomno 
bodo torej morali v Dravogradu 
pač poprositi za pomoč kako 
gradbeno podjetje izven občine, 
saj le-teh ne manjka, če že do
mače gradbeno podjetje proble
mom ni kos oziroma ni zainte
resirano za gradnjo delavskih 
stanovanj.

A. Ul.

Trnova pot tega kolektiva, ki 
se je začela že leta 1967, ko je 
podjetje prigospodarilo prvo 
izgubo, je tako končana s sreč
nim koncem. Vendar nadaljeva
nje ni prav nič »pravljično1’. 
»Princ - rešitelj “, LEP Slovenj 
Gradec, je resda priskrbel sred
stva, ki so bila potrebna, da To
varna v Podvelki ni šla v stečaj. 
Vendar jih bo moral kolektiv 
vrniti vse do zadnjega dinarja, 
pod povsem normalnimi kredit
nimi pogoji.

Možnosti so torej dane, ven
dar bo moral kolektiv trdo po
prijeti, da jih bo izkoristil.

Seveda so v-Podvelki prilož
nost zagrabili z obema rokama 
in jo nameravajo tudi izkori
stiti. Po računih se bo trideset- 
milijonska investicija v opremo, 
obratna sredstva in deloma v 
stavbe povrnila v petih letih. V 
tem času bo kolektiv ustvaril 
dovolj dohodka, da bo lahko 
uspešno gospodaril in vrnil po
sojilo, skupaj z obrestmi nekje 
med 50 in 60 milijoni din (gro
bo preračunano).

145 zaposlenih se bo te dni 
razteplo »na vse vetrove". Ne
kateri delavci bodo pomagali 
demontirati sedanje proizvodne 
naprave in montirati stroje za 
proizvodnjo oken. Nekateri 
bodo odšli v druge temeljne 
organizacije združenega dela v 
LIP Slovenj Gradec na »pra
kso", nekateri na prekvalifika
cijo.

Jeseni, ko bodo novi stroji 
pripravljeni, se bodo vrnili. Od 
predvidoma oktobra do konca 
leta bo tekla poskušna proiz
vodnja oken, potem pa se bo 
začelo znova zares.

Računajo, da bodo na leto 
izdelali 10.000 tako imenova
nih intro oken (ime „intro“ je 
zaščiteno, zato ga morajo upo
rabljati, sicer pa so ta okna kot 
druga okna). S tolikšno proiz
vodnjo bodo zaslužili okrog 80 
milijonov dinarjev. Za primer
javo povemo, da je vrednost 
proizvodnje lani v Podvelki 
komajda presegla 10 milijonov 
dinarjev, pri čemer je podjetje

»Delali smo in delamo«
Tovarna rezalnega orodja Prevalje se uvršča med poslovno najuspešnejše 

delovne skupnosti v občini in na Koroškem

Vse več je v zadnjem času organi
zacij združenega dela, ki jih dajejo 
za zgled drugim. Ne samo zavoljo 
doseženega razvoja in porasta proiz-

VMARLESU ZASTAJA PRODAJA MONTAŽNIH HIŠ

Z lastnimi silami nad težave
V tovarni Marles z negoto- 

vostjo pričakujejo poslovne re- 
hltate v letošnjem letu. Vse 

^anireč kaže, da obrati, kjer iz- 
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radi slabše prodaje dobro po
znamo, vendar nanje ne more
mo prav nič vplivati. Prodaja 
hiš je slabša zaradi splošnih raz
mer na trgu, objektivno nižje 
kupne moči občanov, pa tudi 
nove stanovanjske politike, kije 
zasebno gradnjo potisnila 
vstran, na račun blokovne grad
nje. Tako se je tej tovarni prvi
krat zgodilo, da so izdelali več 
hiš, kot so jih prodali in da se 
zaloge sestavnih elementov ko
pičijo.

Vendar kolektivne namerava 
poklicati zunanjih činiteljev na 
pomoč. Montažna stanovanjska 
hiša si je tudi pri nas utrla pot 
in ima lepo prihodnost, težave 
so torej trenutne.

Kolektiv se je odločil, da si 
bo sam pomagal. Za sedaj so 
omejili proizvodnjo, kolikor so 
mogli. To ni bilo lahko, saj bi 
že ob dosedanji najvišji proiz
vodnji lahko naredili, glede na 
zmogljivosti, znatno več. Eko
nomičnost proizvodnje bo sedaj 
seveda še bolj trpela.

Zanašajo se tudi na prodajo 
na tujem, kjer se je Marlesova 
stanovanjska hiša lepo uvelja
vila. Letos nameravajo izvoz še 
povečati, izvozili naj bi za 7,5 
milijona dinaijev blaga.

Dolgoročnejši ukrep za pove
čanje prodaje naj bi bilo organi
ziranje več stanovanjskih sosesk 
montažnih hiš. Seveda pa se 
bodo rezultati tega prizadevanja 
poznali šele čez nekaj let.

vodnje, pač pa tudi zaradi vsestran
ske skrbi za zaposlene in sodelova
nje pri razreševanju problemov v 
kraju, kjer zaposleni ustvarjajo in 
žive.

Ena od takšnih organizacij zdru
ženega dela je tudi 325-članska de
lovna skupnost Tovarne rezalnega 
orodja Prevalje. Po doseženih uspe- 
hih se uvršča med poslovno naj- 
uspešnejše delovne skupnosti ne 
samo v ravenski občini, pač pa tudi 
na Koroškem. O tem, da res dobro 
gospodarijo, pričajo naslednji po
datki: lani, na primer, so dosegli nad 
26 milijonov dinarjev skupnega do
hodka, pri čemer so ustvarili kar
3.800.000 din za sklade in
2.300.000 din amortizacije; po
vprečni osebni dohodek pa je znašal 
1.860 din na mesec.

Ko sem se te dni pogovarjal z de
lavci iz prevaljske Tovarne rezalnega 
orodja o tem, kako so uspeli tako 
gospodariti, so odgovorili takole: 
»Delali smo in delamo! Sicer pa se 
ponašamo z zahodnoevropsko pro
duktivnostjo .“ Prevaljčani so dosegli 
pomemben napredek pri proizvodnji 
in gospodarjenju, zlasti še potem, ko 
so se odločili za odkup licenčne 
pogodbe za proizvodnjo krožnih 
žag. Pri zahodnonemškem partnerju, 
pri katerem so kupili licenco, so si 
dodobra ogledali oiganizacijo proiz
vodnje in spoznanja so potem pre
nesli na Prevalje. Kaj kmalu so v to
varni opustili dotedanji klasični na
čin proizvodnje orodij za obdelavo 
lesa. Z novimi stroji pa so nekajkrat 
povečali produktivnost, na njih do
segajo veliko serijsko proizvodnjo.

Hkrati s posodabljanjem tehnolo

gije in proizvodnega procesa so mo
rali poskrbeti tudi za primernejše 
prostore za proizvodnjo. Najprej so 
Zgradili nove prostore za izdelavo 
orodij za obdelavo lesa, zdaj pa je v 
zaključni fazi gradnja novih prosto
rov, v katerih bodo proizvajali pile. 
Z dograditvijo novih prostorov se 
bodo občutno izboljšali pogoji za 
delo prav vsem zaposlenim.

V prevaljski Tovarni rezalnega 
orodja bodo dosegli letos več kot 30 
milijonov din skupnega dohodka. 
Pri tem omenjajo, da imamo toliko 
naročil, da bodo vsa le težko tudi 
izpolnili. Petino proizvodnje bodo 
prodali na tuje. Ob tem pa v Tovarni 
rezalnega orodja Prevalje poudar
jajo, da bodo ob nadaljnjem poveče
vanju gospodarjenja - pri čemer 
proizvodnega programa ne bodo 
menjah, pač pa samo dopolnjevali - 
predvsem povečali prodajo na tuja 
tržišča, in sicer na osnovi dolgo
ročnih izvoznih pogodb. Sicer pa 
zdaj čakajo na nove stroje za tovar
no pil, naročili p: so še nekaj drugih 
in če bodo stroji pravi čas na Preva
ljah, bodo dosegli prihodnje leto že 
več kot 40 milijonov din celotnega 
dohodka. Novi stroji bodo omogo
čili tako povečanje proizvodnje kot 
tudi odprtje več novih delovnih 
mest.

Sicer sodi Tovarna rezalnega 
orodja Prevalje med tiste delovne 
skupnosti, ki niso gluhe za probleme 
kraja. Tesno sodelujejo s tamkajšnjo 
krajevno skupnostjo in ji pomagajo 
pri razreševanju problemov in mdog, 
s katerimi se le-ta sooča pri zadovo
ljevanju potreb občanov.

M. L.

prigospodarilo za okrog milijon 
dinaijev izgube. Osemdeset mi
lijonov dinaijev celotnega do
hodka bo podjetje prigospoda
rilo le z neznatno povečanim 
številom zaposlenih, namesto 
sedanjih 145 delavcev jih bodo 
potrebovali 160.

- Za naše podjetje je bila 
združitev z LIP Slovenj Gradec 
rešitev v zadnjem trenutku, so 
nam pripovedovali v Tovarni v 
Podvelki. Proizvodnja lesovine 
in lepenke je bila premalo do
nosna, pa tudi sicer smo bili 
premajhni, da bi si sami lahko 
pomagali. To nam je bilo že dlje 
časa jasno in smo tudi iskali pri
mernega partnerja. Sami nam
reč nismo mogli najeti niti po
sojila, saj niti prvega sanacij
skega posojila do danes nismo 
uspeli vrniti. Vendar so pogo
vori z drugimi podjetji, kljub 
spodbudnim začetkom,eden za 
drugim padli v vodo.

Pri LIP Slovenj Gradec je ko
lektiv tovarne iz Podvelke našel 
močno oporo za poslovanje 
vnaprej, saj ni več »anonimno" 
podjetje, pač pa del velikega 
podjetja, katerega ime zveni pri 
poslovnih partnerjih in v ban
kah povsem drugače.

R.B.

Za tretjino 
več

Smeli načrti Združene
ga podjetja Iskra

Organizacije združenega pod
jetja Iskra Kranj so predvidele, 
da bo vrednost njihove proiz
vodnje letos dosegla 3 milijarde 
300 milijonov dinarjev in bo s 
tem za 30 odstotkov nad lan
skoletno. Ob nekaterih novih 
zmogljivostih si bodo tolikšen 
porast zagotovile tudi z dvigom 
storilnosti za dobro petino in s 
povečanjem števila zaposlenih 
za 1800 delavcev.

Ker računajo na zastoj v do
mači prodaji, nameravajo pove
čane količine izdelkov usmeriti 
predvsem na tuja tržišča, na ka
terih se ponovno obeta večja 
konjunktura. Tako se bo delež 
izvoza v tem podjetju povečal 
od lanskoletnih 17 odstotkov 
na skoraj petino. Z vrednostjo 
nad 42 milijonov dolaijev naj bi 
bil večji od lanskoletnega celo 
za 55 odstotkov, kar bo seveda 
terjalo izredna prizadevanja 
Iskrinih zunanjetrgovinskih 
služb.

Letos načrtujejo tudi znatno 
boljši finančni uspeh kot lani, 
saj so predvideli, da bo ob ce
lotnem dohodku 5 milijard 720 
milijonov dinaijev dobiček zna
šal 270 milijonov dinaijev.

Ko so o teh načrtih, ki so 
seštevek planov posameznih 
organizacij, govorili na nedav 
nem zasedanju centralnega de 
lavskega sveta Iskre, so opozo 
rili, da so precej optimistični 
Ovirati jih utegne zlasti pomanj 
kanje obratnih sredstev, saj ve 
čina organizacij nima dovol 
lastnih sredstev za predvideni 
razvoj.

Sicer pa se združeno podjetje 
Iskra ponovno povečuje. Na 
omenjeni seji so člani central
nega delavskega sveta soglasno 
sprejeli sklep o vključitvi tovar
ne baterij in baterijskih naprav 
Zmaj Ljubljana v Iskro.Pripoji
tev bo izvedena z začetkom 
drugega polletja. To bo 18. to
varna in 23. organizacija Iskre, 
ki zaposluje že okoli 23.000 de
lavcev.

M.S.
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MESTNI SVET 
ZVEZE 
SINDIKATOV 
LJUBLJANA

RAZPISUJE

nagrade 
za izjemne 

dosežke 
pri razvijanju 

in krepitvi 
samoupravljanja 

za leto 1973

Mestni svet Zveze sindikatov Ljubljana po
deljuje priznanja za posebne uspehe na 
področju razvoja teoretične misli in prak
tičnega uresničevanja samoupravljanja 
kot temeljnega družbenega odnosa.

Priznanja se podeljujejo vsako leto ob 
27. juniju - DNEVU SAMOUPRAVLJAVCEV 
JUGOSLAVIJE z naslednjih področij:

1. teoretične misli - za izjemne dosežke v 
znanstveno-raziskovalni dejavnosti na 
področju samoupravljanja;

2. razvoja avtonomnega samoupravnega 
sistema v luči ustavnih dopolnil v orga
nizacijah združenega dela in samo
upravnih skupnostih;

3. neposrednega uresničevanja samo
upravljanja v duhu ustavnih sprememb, 
ustvarjanja samoupravnih, humanih 
medsebojnih odnosov v delovnih skup
nostih, uresničevanja temeljnih organi
zacij združenega dela, krepitve vloge 
delavcev pri odločanju v združenem 
delu.

Nagrajeni so lahko posamezniki ali skupine. Pred
log za podelitev priznanj mora vsebovati poleg 
podatkov « kandidatu tudi opis dela, zaradi ka
terega se ga ‘predlaga in podrobne podatke, ki 
so potrebni za vsestransko in objektivno presojo 
uspešnosti dela kandidata.

Kandidate za priznanja lahko predlagajo osnovne 
organizacije sindikata, mestni odbori sindikatov 
delavcev strokovnih dejavnosti Ljubljane, druž
bene organizacije, strokovna društva, komisija za 
podelitev priznanj in občani.

Predloge za nagrade pošljite do 31. maja 1973 na 
naslov: MESTNI SVET ZVEZE SINDIKATOV LJUB
LJANA - Komisija za podelitev priznanj za izjem
ne dosežke pri razvoju in krepitvi samouprav
ljanja.
Vse potrebne informacije daje tajnštvo mestnega 
sveta Zveze sindikatov Ljubljana, Dalmatinova 4.

TRŽNE RAZMERE ZNIŽUJEJO AKUMULACIJO TOVARNE DUŠIKA V RUŠAH

Cene in stroški 
v velikem razkoraku
Zaradi rastočih proizvodnih stroškov ob zamrznjenih cenah v nevarnosti 
proizvodnja nekaterih, sicer iskanih izdelkov bazne kemije • izvoz rešuje

ekonomski položaj podjetja

V Tovarni dušika v Rušah so 
se odločili, da bodo v letošnjem 
letu povečali celotni dogodek 
(v primerjavi z lanskim letom) 
le za dobrih osem odstotkov. 
Ta, kot sami pravijo, skromni 
uspeh bodo dosegli samo z bolj
šim izkoriščanjem sedanjih pro- 
izvodnjih zmogljivosti. Moč
nejšega proizvodnega zagona, 
ali nemara povečanja proiz
vodnih zmogljivosti ne dovolijo 
trenutne razmere na jugoslovan
skem trgu in neskladje med ce
nami surovin in gotovih iz
delkov. Zaradi tega neskladja, 
trdijo v Rušah, bodo morali 
celo skrčiti obseg proizvodnje 
nekaterih sicer zelo izkanih iz
delkov in povečati proizvodnjo 
tistih, ki so za Tovarno dušika 
bolj donosni.

Veliki postavki v strukturi 
proizvodnji stroškov pred
stavljata cena za električno 
energijo in transportni stroški. 
Ti se v zadnjem času nepre

stano povečujejo in tudi v le
tošnjem letuje moč pričakovati 
novo povečanje cen.

Spričo dejstva, da so pro
dajne cene izdelkov zamrznjene 
in da so tako najbolj prizadeti 
nekateri izdelki bazične kemije, 
pravijo v Rušah, smo prisiljeni, 
da proizvodnjo teh izdelkov 
omejimo.

V Rušah razmišljajo, da bi 
preusmerih proizvodnjo kalci
jevega karbida na bolj donosne 
izdelke. Cene domačega kar
bida je zamrznjena na tako niz
kem nivoju, da proizvodnja, kot 
kaže, ne bo več donosna. V 
tujini so cene namreč za okrog 
60 odstotkov višje. Seveda bi v 
tem primeru domači trg ostal 
brez pomembne surovine, med
tem ko smo je včasih veliko iz
važali.

Podobno je pri tehničnih 
plinih. Tovarno dušika je 
„ujela“ zamrznitev cen, med
tem ko so proizvajalci teh

ničnih plinov v drugih repu
blikah „pravočasno“ povišali 
cene. Ti sedaj prodajajo teh
nične pline, na primer acetilen 
(varilni plin), za okrog 80 od
stotkov dražje kot Ruše, ob pri
bližno enakih proizvodnih stro
ških. Za izenačitev cen teh
ničnih plinov pa se ruška to
varna brezuspešno trudi pri 
zveznih organih.

Na srečo, pravijo v Rušah, 
nas v dokajšnji meri rešuje iz
voz. Letos nameravajo v To
varni dušika prodati na tuje 
predvsem ferolegure in elek- 
trokorund. V celoti bodo letos 
v tujini iztržili okrog 7,5 mili
jona dolarjev, ob predvidenem 
celotnem dohodku 282,4 mi
lijona dinarjev.

R. B.
Sredst« za ohranitev 
svežine in vitalnosti

v

Štajerska lepotica
Bodoča hitra cesta med Levcem in Hočami dobiva svojo podobo. Delavci skoraj ne poznajo 

počitka. Stroji rohnijo podnevi in ponoči in vse to zaradi vremena. Bojijo se namreč, da se bo lepo 
vreme spreobrnilo, potem pa tudi po več dni ne bodo mogli s stroji na traso. Cesta je namreč speljana 
po tleh, ki ne prepuščajo vode. Zato se ljudje in stroji na mnogih mestih borijo predvsem z vodo in 
blatom. Stroji Primorja iz Ajdovščine najbrž še nikoli niso bili toliko časa v vodi in blatu kot to pot. 
Kljub temu so delavci, ki gradijo ta odsek, optimisti, prepričani so, da bodo kljub težavnim terenom 
roke pravočasno izpolnili. Boj strojev z neustreznim terenom smo posneli v Leskovcu pri Celju.

Nič boljšega dela nimajo delavci geološkega zavoda iz Ljubljane, ki pomagajo graditi viadukt v 
Žepini pri Celju. Delavci geološkega zavoda pripravljajo jame, varijo armature za pilote in te 
zabetonirajo. Vse to za 140 metrov dolgi viadukt, ki bo stal na 32 pilotih. Dogradih ga bodo delavci 
podjetja Gradis. Pred tem pa morajo biti seveda zvarjene vse armature za pilote. Tudi pri tem delu 
delavcev ne sme dobiti deževje. Zato so si „delavnico“ pokrili za vsak primer s cerado.

Varilci se že lahko skrijejo pod „streho“, teže pa je za njihove sodelavce, ki vrtajo luknje za pilote, v 
katere potem zabetonirajo armature. Vsi, ki delajo na tej cesti, upajo, da jim bo vreme naklonjeno, saj 
je teren že itak med najzahtevnejšimi, ob slabem vremenu pa bi postalo delo nemogoče.

Tekst in foto: MILAN BRECL

Pospešimo
akcijo

za
gradnjo

stanovanj
(Nadaljevanje s 1. strani)

gradnji stanovanj ravnati 
predvsem kot upravljavci 
družbenih sredstev, ki so 
dolžni ob sicer normal
nem dohodku, vendar s 
smotrnim in organizira
nim delom zagotoviti 
cenejšo gradnjo.

Za stanovanjsko grad
njo bi nujno morali za
gotoviti tudi več sred
stev, seveda ne samo v 
delovnih organizacijah ali 
v proračunih. Treba je 
prenehati s prakso, da 
mnogi ob zbiranju teh 
sredstev mislijo predvsem 
na druge interese: kako 
pokriti proračunske pri
manjkljaje, kako zaščititi 
življenjsko raven tistih, ki 
stanovanja že imajo - ne 
pa na to, kako bi na 
podlagi solidarnega zbU 
ranja sredstev zgradili kar 
največ stanovanj. Konfe
renca si je skupaj s pred
sednikom CK ZKS zasta
vila vprašanje, po kakšni 
logiki je republika ob
davčila sredstva, ki jih r
nad šest odstotkov izlo- j
čajo TOZD za stano- c
vanjsko gradnjo? Zakaj $
je federacija limitirala in j,
obremenila porabo za to s
namenjenih sredstev v r
bankah ter dvignila davek s
na gradbeni material tudi s
v primerih, ko gre za sta- c
novanjsko gradnjo? V 
Sloveniji tudi še nismo \

ustrezno, najemnine so še 
vedno zamrznjene ipd. 
Posledica vsega tega je, 
da z doslej zbranimi sred
stvi in z nadaljevanjem 
takšnega ravnanja ni in 
ne bo mogoče zgraditi 
mnogo več stanovanj, 
kot jih gradimo zdaj.

sklenili družbenega do 
gpvora o kriterijih za 
uporabo sredstev solidar
nostnega sklada in sred
stev, oročenih v bankah.
Ni še uveljavljeno načelo, 
naj prispeva za pridobitev 
najemnega ali lastniškega 
stanovanja vsak svojemu 
gmotnemu položaju p

Za uveljavitev začr
tane politike moramo 
pritegniti in obvezati ne 
le dejavnike v republiki 
in občinah, temveč pred
vsem v delovnih organi
zacijah, kjer pogosto za
stopajo le svoje ozke in
terese in hočejo ohraniti 
privilegije, ki so jih zaradi 
položaja na trgu aU si
stemske ureditve imeli 
tudi pri reševanju stano
vanjskih vprašanj.

Konferenca ni imelo 
naloge celovito opredeliti 
zahtevno in obsežno pro
blematiko gradnje sta
novanj za delavce, ker je 
mnogo vprašanj že raz-
jasnjenih in terjajo le ak' Ve
cijo. Opozorila je le na p( 
pomembno obveznost, ki ^ 
smo si jo zadali in katere 
uresničitev bodo delavci 
od celotne naše skup- ^ 
no s ti tudi upravičeno ter- va 
jali. Zato je potrebno v ta 
čim krajšem času teme
ljito oceniti uresničeva- ^ 
nje sklepov skupne sele , 
sekretariata CK ZKS ij} 
predsedstva slovenskih pc
sindikatov. „ k:

V.B- nr
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v MARIBORU GRADIJO PRI TOVARNI TAM REKREACIJSKI CENTER

BAZENI NARED
DO GLAVNE KOPALNE SEZONE

V nov športno rekreacijski objekt bo vloženo veliko prostovoljnega dela

Skrb delovnih organizacij za 
Prosti čas zaposlenih je pri nas 
& vedno na moč različna. Med
tem ko marsikje za „kaj take- 
8a“ nimajo časa, ker imajo do
volj »pametnejšega dela“, so po 
drugi plati samoupravni organi 
v marsikateri delovni organiza- 
eiji dojeli smoter kontinuirane 
skrbi za rekreacijo zaposlenih.

Tako tudi v Tovarni avtomo
bilov Maribor. Tu imajo že več 
let poklicnega športnega refe
renta, ki strokovno in organizi
rano usmerja delovna tem po
dročju. Tovarna je namreč ve
lika in precej je delavcev, £i se 
žele v svojih prostih uricah raz
vedriti na planem, na igrišču, na 
smučeh, ob vodi ali pa na trim 
stezi.

Samoupravni organi v Tovar
ni avtomobilov Maribor so do- 
ero vedeli, daje treba za rekrea- 
cijo zaposlenih tudi nekaj žrtvo- 
^ti, da so samo lepe besede in 
Priporočila premalo. Še poseb- 

če želijo pritegniti v vrste 
športnikov tudi tiste, ki doslej 
2a rekreacijo niso imeli posluha

so recimo raje posedali doma 
sli pohajkovali po ulicah.

Zato so si poleg športnega 
jeferenta, ki se poklicno uvkar- 

k z rekreacijo zaposlenih, 
omislili tudi nekaj najpotrebnej
ših športnih objektov. Tako 
Triajo ob tovarni že dlje časa 
svoje lepo igrišče za veliki nogo- 
^ot, sto metrov dolgo atletsko 
s^zo, igrišče za rokomet, igri
ce za košarko in dvoje igrišč za 
odbojko.

silo je bilo to dovolj. 
za prvo silo, saj so si 

športniki velike tovarne želeli še 
p več. Njihova dolgoletna že- 
paje namreč bila, da bi svoj re
kreacijski center izpopolnili in 
^ ..nadaljevanje začetka11 zgra- 
“ui nekaj plavalnih bazenov z 
Vsemi nujno potrebnimi dodat
ki objekti.

Po dolgotrajnih borbah in 
Prepričevanjih, očitno v tovarni 

j Vsi bili navdušeni nad takš- 
110 Investicijo, so ob igriščih to
varne TAM nedavno zasadili 
Psvo lopato ir nričeli z. izgrad-

Za prvi 
"endar le

rijp prve faze velikega rekreacij
skega centra.

O tem, kakšen bo rekreacij
ski center Tovarne avtomobilov 
Maribor in kaj bo nared že le
tos, smo se na gradbišču samem 
pogovarjali z Aleksandrom Pi
panom - podpredsednikom sin
dikalne organizacije in obenem 
članom akcijskega odbora, Jo
žetom Rajšpom — strokovnim 
sodelavcem za šport in rekrea
cijo pri občinskem sindikalnem 
svetu, Vinkom Zemljičem — - 
poklicnim referentom za re
kreacijo v tovarni TAM, in 
predstavniki gradbenega pod
jetja Konstruktor, ki so prezveli 
skrb za realizacijo načrtov.

»Največji bazen bo olimpij
skih dimenzij in bo povsod glo
bok dva metra. Bazen za nepla
valce bo meril 25 x 25 metrov,

tretji bazen pa bo namenjen 
najmlajšim in bo imel obliko 
znaka tovarne TAM. Glede na 
to, da gredo gradbena dela 
praktično že h koncu, računa
mo, da se bomo že kmalu ko
pali na novem kopališču. Otvo
ritev objekta pa bomo slavili po 
vsej verjetnosti tam nekje sredi 
meseca julija . . .“, smo zvedeli 
na gradbišču novega rekreacij
skega centra. -

Kopališče bo seveda imelo 
tudi potrebne garderobe, bife, 
veliko teraso za sončenje in sa
nitarije. Kopališče bo veliko kar 
21.000 kvadratnih metrov in bo 
sprejelo do 4000 kopalcev.

Pa stroški?
»Samo gradbena dela, nas 

bodo veljala nekaj manj kot 
štiri milijone novih dinarjev, 
medtem ko bo celotna investi

cija približno enkrat večja. Ra
čunamo skratka, da bomo mo
rali odšteti za novo kopališče 
kakih osem milijonov novih 
dinarjev. Vse skupaj pa bi bilo 
seveda precej dražje, če ne bi 
vložili v gradnjo toliko prosto
voljnega dela. Doslej je bilo 
opravljenih, že več kot 9000 
udarniških ur. In vse, kar bo v 
naši moči, to je vsa zemeljska 
dela in druge podobne stvari, 
bomo opravili s prostovoljnim 
delom. Drugače velike investi
cije tudi ne bi zmogli oziroma' 
je ne bi mogli kar tako opravi
čiti . . .“ so nam povedali pred
stavniki Tovarne avtomobilov 
Maribor.

Ob tem le še tale podatek: 
večino potrebnih sredstev je 
zbrala tovarna sama. V izdatni 
meri pa je priskočila na pomoč 
tudi občina, kije zainteresirana 
za take in podobne investicije 
na področju Maribora, saj 
športnorekreacijskih objektov 
tu močno primanjkuje. Na po
moč pa so priskočile tudi neka
tere delovne organizacije, kot 
so Elektrokovina, Metalna, 
Elektro Maribor in PTT Mari
bor.

KMALU TUDI DRUGA 
FAZA?

Lep rekreacijski center, ki bo 
nedvomno eden izmed najlepših 
v Sloveniji, bo seveda dosto- 
pčen vsakomur oziroma bo, kot 
temu pravimo, odprtega tipa. 
Že letos poleti bo torej konča
no letno kopališče, potlej 
pa... O tem, kaj predvideva 
druga faza izgradnje rekreacij
skega centra, so nam v Mari
boru povedali tole:

»Sevedaje vse odvisno od de
narja, zato o kakšnih terminih 
še ne bi mogli govoriti. V na
črtu pa je še gradnja posebnega 
bazena za skoke, pokritega ko
pališča, telovadnice, štiristez- 
nega kegljišča, restavracije in 
morda še igrišč za minigolf in 
tenis...“

V Mariboru mislijo torej zelo 
resno. Bolj kot načrti dokazuje 
to že opravljeno delo.

A. Ul.

VII. FARMACEVTIADA
LETOS V NOVEM MESTU
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BREST
PONOVNO PRVAK

IV. športne igre delavcev lesne industrije Slovenije je letos orga- 
^■niziralo podjetje MEBLO, ki slavi 25-letnico svojega dela in razvoja. 

Prizorišče iger — Nova Gorica - je v dneh 27. in 28. aprila sprejelo 
več kot 1800 tekmovalcev in gostov iz 43 delovnih organizacij 
lesne industrije, kar je nov rekord udeležbe športnikov na lesari- 
jadah kakor tudi ekip. Tekmovalni programje obsegal 6 moških in 
4 ženske športne panoge. Kegljači in balinarji so začeli s tekmova
njem že 27. aprila, svečana povorka skozi mesto z otvoritvijo in 
zaključkom na centralnem igrišču pa je bila v soboto, 28. aprila.

Celotno organizacijo je odlično izpeljal organizacijski odbor pri 
Meblu, tehnično izvedbo pa kolektiv občinske zveze za telesno 
kulturo Nova Gorica s strokovnimi sodelavci.

Po pričakovanju se je borba za skupno ekipno zmago odvijala 
med domačinom Meblom in lanskoletnim zmagovalcem 3. lesari- 
jade — Brestom iz Cerknice. Tekmovalci Bresta so to pot pokazali 
večjo pripravljenost, predvsem pa vsestranost v vseh športnih pano
gah, kar jim je omogočilo večji izkupiček točk.

REZULTATI:
Moški — balinanje (20 ekip); 1. Lesonit (Ilirska Bistrica), 2. 

Javor (Pivka), 3. Lipa (Ajdovščina).
Kegljanje — moški (38 ekip): 1. Meblo (N. Gorica) 1230 kegljev, 

2. Tovarna meril Slovenj Gradec 1221,3. Lipa (Ajdovščina) 1197.
Mali nogomet (33 ekip): 1. Slovenijales (Ljubljana), 2. Lipa 

(Ajd.), 3. Meblo.
Streljanje - moški (40 ekip): 1. Elan, 2. Brest, 3. Stol (Kamnik).
Šah — moški (29 ekip): 1. Stol, 2. Tovarna meril, 3. Elan.
Odbojka - moški (18 ekip): 1. Marles (Maribor), 2. Tovarna 

meril (Sl. Gradec), 3. Elan.
Ženske — kegljanje (19 ekip): 1. Stil (Koper) 1051, 2. Brest 

990, 3. Lesonit 980.
Streljanje — ženske (26 ekip): 1. Jelovica 464, 2. Brest 431, 3. 

Slovenijales 419.
Odbojka - ženske (14 ekip): 1. Savinja (Celje, 2. Novoles (Stra

ža), 3. LIP Bled.
Šah - ženske (11 ekip): 1. Tovarna meril, 2. Elan, 3. Brest.
Skupna uvrstitev ekip: 1. Brest (Cerknica) 505 točk, 2. Meblo 

(Nova Gorica) 481, 3. Elan (Begunje) 470, 4. Tovarna meril (Sl. 
Gradec) 468, 5. Stol (Kamnik) 450, 6. Marles (Maribor) 435, 7. 
Jelovica (Škofja Loka) 433, 8. Novoles (Straža) 424, 9. Javor 
(Pivka) 411, TO. Savinja (Celje) 405, itd.

JOŽE MALIČ'

letošnje srečanje delavcev verjeno pobudniku iger tovarni
■ ^artnacevtske industrije Jugosla- 
’ V‘ie Pod tradicionalnim imenom 
; 'FARMACEVTIADA “ je po-

Krki. Tudi letošnje farmacevt
ske igre bodo spet v Novem 
mestu in spet bodo oživela

Medobratno tekmovanje 
_ Viatorja
, ^ °^V*ru Praznika dela 1. maja je bilo v Slovenjem Gradcu med- 

v ratno tekmovanje poslovnih enot VIATORJA - Prevalj in Slo- 
lega Gradca, prvo tovrstno tekmovanje teh enot. Športniki so se 

strelV panog3!1: nogometu, odbojki, kegljanju in

^ odbojki in nogometu so bili boljši tekmovalci PE Prevalje, 
va] tem k° s0 v kegljanju in streljanju pokazali več znanja tekmo- 
tat 1 ^ lL Slovenjega Gradca. Tako je po zmagah v panogah rezul- 

prvega tovrstnega srečanja ostal neodločen 2:2.
0 2aključku tekmovanj so se športniki domenili, da bodo v 

Iv Popravili podobna tekmovanja. Direktor PE Slovenj Gradec 
erče pa je predlagal posebno tekmovanje v spretnosti pri 

jem V^U voz^- Predlog so navzoči navdušeno sprejeli in pričaku- 
P°ročah 0' bomo 0 tem zanimivem tekmovanju že kmalu lahko

J. LOGAR

športna igrišča na Loki in na 
Stadionu bratstva in enotnosti, 
kjer se bodo odvijala vsa tekmo
vanja. Kljub temu, da je do za
četka iger še dovolj časa, pa se 
v Krki že intenzivno pripravlja
jo. Tako že dlje časa deluje 
organizacijski odbor, katerega 
predsednik je generalni direktor 
tovarne mr. ph. Boris Andri
janič.

Letos bo na igrah sodelovalo 
šest farmacevtskih kolektivov, 
in sicer: Galenika iz Beograda, 
Zdravlje iz Leskovca, Bosnalijek 
iz Sarajeva, Alkaloid iz Skopja, 
Lek iz Ljubljane in Krka iz No
vega mesta. Moški bodo nasto
pili v malem nogometu, roko
metu, odbojki, streljanju, šahu 
in namiznem tenisu, ženske pa 
v odbojki, rokometu, streljanju 
in namiznem tenisu. Posebna 
zanimivost letošnjih VII farma
cevtskih iger je tudi v tem, da 
so se vse sodelujoče ekipe prija

vile v vseh panogah tako v 
moški kot v ženski konkurenci, 
kar doslej ni bila praksa.

Tudi v letošnjih igrah imajo 
največ možnosti za osvojitev 
prvega mesta športniki beograj
ske Galenike, ki so v dosedanjih 
igrah že trikrat zapored osvojili 
prehodni pokal, tako da bodo 
na letošnjih igrah tekmovali za 
novi pokal. Med ostalimi favo
riti lahko omenimo še ljubljan
ski Lek in domačo tovarno 
Krko.

Domačini pripravljajo za 
otvoritev posebno svečanost, na 
kateri bodo skušali prikazati na 
športnem in kulturnem sporedu 
ves dosedanji potek iger, ki z le
tošnjimi VII. igrami ponovno 
začenjajo nov krog uspešnih so
delovanj in športnih srečanj 
vseh delavcev farmacevtske 
industrije Jugoslavije.

MARJAN GREGORČIČ

N

POJEM ŠIROKE IZBIRE, SOLIDNE 
POSTREŽBE, ZMERNIH CEN, 
POJEM DOBREGA NAKUPA

TRGOVSKO PODJETJEnama
LJUBLJANA

Tekme v kartingu
V soboto, 19., in v nedeljo, 30. maja, bo v Javnih skladiščih v Ljubljani 

veliko mednarodno tekmovanje v kartingu, ki bo pod okriljem mednarodne 
avtomobilistične-zveze FIA oziroma njenega komiteja za karting CIK.

Ra razpis za veliko mednarodno tekmovanje se je do 9. maja prijavilo že 
40 tujih tekmovalcev, od tega največ Italijanov. Prireditelj računa poleg tega 
še z udeležbo kakih 30 domačih tekmovalcev, od katerih bodo nekateri po 
vsej verjetnosti posegali letos po najvišjih lovorikah. Sodeč po dosedanjih 
prijavah bo tekmovalo v „A“ kategoriji 37 tekmovalcev, v „C“ pa 33. Seveda 
pa bo število nastopajočih do 19, maja še naraslo.
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Dogovor za naročnino na Delavsko enotnost nam je sedaj 

podpisalo 488 sindikalnih organizacij, ki so naročile DE za 
člane svojih odborov, in 200 delovnih organizacij, med njimi 
so tudi mnoge, ki so naročile DE za člane svojih samouprav
nih organov. Tako naša akcija vseeno napreduje, čeprav bolj 
počasi, kot smo predvidevali. Mnogih pristopnih izjav še 
nimamo in kar je najbolj čudno, v našem spisku manjkajo 
kar cela področja. Tako smo na primer dobili pristopne 
izjave samo od občin&ih sindikalnih svetov Dravograd, 
Logatec in Ormož, medtem ko z njihovega področja do
govora ni podpisala niti ena osnovna sindikalna organizacija 
niti delovna organizacija. V naših spiskih manjkajo tudi 
občinski sindikalni sveti: Brežice, Domžale, Kočevje, Kranj, 
Krško, Lenart, Lendava, Ljutomer, Škofja Loka, Trbovlje, 
Trebnje in Vrhnika. Na naš klic pred 1. majem se tudi še ni 
odzval občinski sindikalni svet Šentjur pri Celju. Upamo, da 
bomo od večine teh, ki smo jih navedli, dobili v kratkem vsaj 
„kakšen glas“.

Priznati pa moramo, da nas je odmev na naš dogovor na 
nekaterih področjih presenetil. Ne samo, da so občinski sin
dikalni sveti naročili veliko izvodov Delavske enotnosti, tem
več smo tudi z njihovo pomočjo uspeli prodreti v osnovne 
sindikalne in delovne organizacije. To pot naj še posebej 
pohvalimo občinski sindikalni svet Ribnica na Dolenjskem in 
občanski sindikalni svet Šmarje pri Jelšah, ki sta s pristop
nimi izjavami močno povečala dosedanje število naročnikov. 
Na njunih območjih se je povečalo število naročnikov tudi v 
osnovnih sindikalnih in delovnih organizacijah.

Podpisniki
dogovora

o
od 26. aprila do 7. maja so podpisali pri

stopne izjave:

SINDIKALNE ORGANIZACIJE:
472. Cementarna Trbovlje - Trbovlje, 473. „ODEJA“ 
Škofja Loka, 474. JUGOTEKSTIL-IMPEX-ZT Ljubljana, 
475. Uprava javne varnosti Nova Gorica, 476. Gozdno go
spodarstvo Bled-Gozdna uprava Pokljuka, 477. „METAL- 
FLEX“ Tolmin, 478. Gimnazija Piran, 479. Kmetijska 
zadruga ,JCRKA“ Novo mesto, 480. Kombinat lesno prede
lovalne industrije Logatec, 481. ISKRA Kranj — tovarna 
elektromehanike Kranj, 482. Prosvetni delavci Bohinj, Bo
hinjska Bistrica, 483. Pohištveno mizarstvo Branik, 484. 
ŠKIMC Štore, 485. VOLNA Laško, 486. Industrijski kombi
nat KONUS, Slov. Konjice, 487. Trgovsko podjetje „ERA“ 
Velenje, 488. ŽTP - prometna sekcija Zidani most

DELOVNE ORGANIZACIJE:
192. Tovarna klobukov „ŠEŠIR“, Škofja Loka, 193. To 
vama kovinskih izdelkov in opreme „ALPOS“, Šentjur pri 
Celju, 194. Komunalni zavod za socialno zavarovanje Kranj 
195. Kajuhov dijaški dom Celje, 196. ŽTP — prometna sek 
cija Zidani most, 197. Občinski sodnik za prekrške Kranj 
198. Izobraževalna skupnost Celje, 199. Delavska univerza 
Slov. Konjice, 200. Gimnazija Velenje.

,4*3 se res daleč vidi!“, so ugotovili šolarji, ko so se povzpeli na Ljubljanski grad. (Foto A. Ulaga)

PODPISAN SAMOUPRAVNI SPORAZUM 0 ZDRUŽITVI DELA IN SREDSTEV TER 0 UREDITVI 
MEDSEBOJNIH RAZMERIJ V ORGANIZACIJI ZDRUŽENEGA DELA ERA VELENJE _____

SAMOUPRAVLJANJE
RACIONALNO IN UČINKOVITO

S samoupravnim sporazumom so uveljavili tudi svete delavske kontrole, in 
sicer kot kontrolne in nadzorne organe

Pred dnevi so predstavniki 
temeljnih organizacij združe
nega dela ..Trgovina in prevoz
ništvo" ter „Obrat kmetijstvo" 
in delovne skupnosti skupnih 
služb Trgovske in proizvodne 
organizacije združenega dela 
„ERA“ Velenje podpisali samo

upravni sporazum o združitvi 
dela in sredstev ter o ureditvi 
medsebojnih razmerij.

Organizacija združenega dela 
„ERA“ Velenje je prva delovna 
skupnost v Šaleški dolini, kjer 
so po oblikovanju temeljnih 
organizacij združenega dela tudi

' M

I
i

1
— Od kdaj pa plačuješ davek na dohodek?
- Odkar imam deset podnajemnikov v tej sobi...

I. Antič

že sprejeli in podpisali samo
upravni sporazum. Pri obliko
vanju temeljnih organizacij 
združenega dela so stremeli po
sebej še za tem, da bi bilo samo
upravljanje kar najbolj uspešno 
in racionalno ter da bi omogo
čili temeljnim organizacijam 
združenega dela v normalnih 
pogojih poslovanja ustvarjanje 
takega dohodka, da bi lahko 
zadovoljevale osebne in skupne 
potrebe zaposlenih najmanj ta
ko, kot jih bodo v poprečju v 
panogi v naši republiki.

Poslovno politiko, interese in 
cilje organizacije združnega dela 
„ERA“ Velenje, katere po
slovni predmet je trgovska de
javnost na veliko in malo, kme
tijska proizvodnja, prevozni
štvo, gostinska dejavnost ter 
kooperacijska proizvodnja v 
kmetijstvu in obrti, kot tudi 
jposameznih temeljnih organi
zacij združenega dela, bodo do
ločale temeljne organizacije 
združenega dela s programi raz
voja in z gospodarskimi plani 
organizacije združenega dela.

V organizaciji združenega 
dela „ERA“ Velenje bodo med 
drugim formirali poseben sklad 
za financiranje solidarnostnih 
ukrepov, sicer pa bodo tako pri 
organizaciji združenega dela kot 
pri temeljnih organizacijah 
združenega dela delovali sveti 
delavske kontrole kot kontrolni 
in nadzorni organL V statutih 
bodo podrobneje opredelili se
stav, mandatno dobo ter pra
vice in dolžnosti teh novih sve
tov delavske kontrole.

(VŠ)
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Na zalogi imamo še ne
kaj izvodov knjižice, v 
kateri so zbrane in po
ljudno komentirane ter 
s primeri obrazložene vse 
pravice iz novega pokoj
ninskega in invalidskega 
sistema: starostna, in
validska in družinska 
pokojnina, pravice bor
cev NOV, usklajevanje 
pokojnin, pravice za ti
ste, ki opravljajo samo
stojno obrt, izračuni, ko
liko se zmanjša pokoj
nina pri dodatnem delu 
upokojenca itd.
Knjižica stane 10 dinar
jev. Naročite jo lahko 
po pošti in vam jo poš
ljemo po povzetju, ah 
pa kupite pri CZP De
lavska enotnost, Ljub
ljana, Dalmatinova 4/11- 
Pohitite z naročili, ker 
knjižice ni veliko na 
zalogi!
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DELAVSKA
ENOTNOST

Glasilo ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE, izdaja CZP Delavska enotnost v LjubljanL List ustanovljen 20. novembra 1942. Ureja ga uredniški odbor. V. d. ‘n oogov-—^
urednika BOJAN SAMARIN. Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmatinova ulica 4, poštni predal 313/VI, telefon uredništva 316-672, 323-554, 316-695 in 310-033. Račun pri Narode' 
v Ljubljani, št. NB 501-1-991, devizni račun pri Ljubljanski banki št. 501-620-7-12100 Posamezna številka stane 1,50 din. Naročnina je četrtletna 19,50 din — polletna 39,00 din — in letna 78,00 d 
Rokopisov ne vračamo — Poštnina plačana v gotovini — Tiska ČZP »Ljudska pravica«, Ljubljana


